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Mediacija naj bi rešila 
spor v bloku
Ker ni uspel z dogovorom glede 
zamenjave stekel v bloku na Ulici 
Tuga Vidmarja v Kranju, se je Sašo 
Horvat odločil za gladovni protest, 
včeraj pa je na tak način protesti-
ral že deseti dan.
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Znova spektakel  
na mivki
Na ploščadi pred stavbo kranjske 
občine že drugi teden igrajo od-
bojko na mivki, tako imenovani 
Beachfest pa se bo jutri zvečer za-
ključil s finalnimi obračuni držav-
nega prvenstva v odbojki na mivki. 
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KRONIKA

Policiji priznal,  
sodišču ne 
Obramba kosovskega državljana 
Albana Thaqija, domnevnega mo-
rilca bohinjskega učitelja Pavla 
Zupana, navaja, da je bil obtoženi 
v otroštvu priča vojnemu nasilju in 
likvidaciji starega očeta. 
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Bogate olimpijske  
izkušnje mu še kako 
koristijo
Najuspešnejši slovenski olimpijec 
po osamosvojitvi Iztok Čop letos 
sedmič potuje na olimpijske igre 
– prvič kot vodja slovenske repre-
zentance. 
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VREME

Danes in jutri bo večino-
ma sončno. V nedeljo bo 
spremenljivo oblačno 
s pogostimi plohami in 
nevihtami.

17/31°C
jutri: večinoma sončno
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Mateja Rant

Bohinjska Bela – GootJam 
je skovanka, in sicer Goot 
pomeni gorenjska območ
na organizacija taborni
kov, Jam pa je skrajšano za 
»jamboree« oziroma sku
pno taborjenje, je naslov le
tošnjega dogodka, pri kate
rem so se prvič združili vsi 
gorenjski taborniški rodo
vi, razložila njihova pred
stavnica za stike z javnostmi 
Zala Šmid. Jam, je nadalje
vala, pa v angleščini pome
ni tudi marmelada. »In ker 
bo naša 'marmelada' sestav
ljena iz ogromno različnih 

tabornikov z najrazličnejši
mi navadami in željami, bo 
vsak dodal svoj okus.«

V gorenjski regiji deluje 
deset taborniških rodov, in 
sicer štirje v Kranju, po en pa 
v Škofji Loki, Gorjah, Žele
znikih, Žireh in Medvodah, 
po novem pa še v Tržiču. Ta
borniki iz vseh rodov so se v 
ponedeljek zbrali na Bohinj
ski Beli, kjer bodo deset dni 
bivali v več kot 250 šotorih. 
Vhod v tabor krasijo zastave 
vseh desetih taborniških ro
dov, obenem pa tudi zastave 
nekaterih tujih držav, saj so 
se gorenjskim tabornikom 
pridružili še malteški skavti 

ter prostovoljci iz Francije, 
Srbije in Madžarske. V ne
posredni bližini vhoda so za
kurili »večni ogenj«, ki mora 
goreti vseh deset dni tabora. 
»Če bo ugasnil, bomo mora
li domov,« je pojasnila sku
pina mlajših tabornikov, 
ki je bdela nad ognjem v že 
tako vročem dnevu. Po tabo
ru pa se je vsake toliko časa 
razleglo medvedje rjovenje, 
ki je bilo slišati zelo zlovešče, 
pa kljub temu ni bilo videti, 
da bi koga prestrašilo. »To se 
samo naš Medo oglaša,« je 
pojasnila Zala Šmid. 

Zmešali različne taborniške okuse
Na Bohinjski Beli se v teh dneh v okviru GootJama družijo taborniki iz vseh 
desetih gorenjskih rodov. Skupnega taborjenja se udeležuje več kot šeststo 
otrok in mladih prostovoljcev, ki so se združili pod geslom Dodaj svoj okus. 

Taborniki ves čas pazljivo bdijo nad »večnim ognjem«, da jim ne bi ugasnil in bi morali 
domov. / Foto: Gorazd Kavčič46. stran

Simon Šubic

Kranj – Enajst od osemnaj
stih gorenjskih občin je so
delovalo pri dokapitalizaciji 
Regionalne razvojne agenci
je Gorenjske oz. BSC Kranj, 
s katero so zadostili zakonu 
o skladnem regionalnem ra
zvoju, ki je že pred štirimi 
leti določil, da morajo biti re
gionalne razvojne agencije v 
večinski javni lasti, znotraj 
tega pa morajo imeti prevla
dujoči delež občine. Po be
sedah direktorja BSC Kranj 
Roka Šimenca so dokapita
lizacijo sicer podprli v vseh 
osemnajstih občinah, ven
dar pa jih sedem k njej ni 
moglo pristopiti, ker v svojih 
proračunih za ta namen niso 

imeli pripravljenih sredstev. 
»V teh občinah, med njimi 
je tudi največja, Mestna ob
čina Kranj, so sicer zagoto
vili, da bodo dokapitalizaci
jo izvedli naslednje leto,« je 
razložil. Po tokratni doka
pitalizaciji, vplačano je bilo 
27.712 evrov, je občinski de
lež v družbi narasel na 32,5 
odstotka, medtem ko večin
sko javno last zagotavlja Slo
venski regionalni sklad z 31,1 
odstotka. Ko bodo dokapita
lizacijo izvedle še ostale ob
čine, bo občinski delež na
rasel na približno 40 odstot
kov, je še razložil Rok Ši
menc, ki družbo BSC Kranj 
vodi od 1. julija lani. Daljši 
pogovor z njim objavljamo 
na 13. strani. 

Občine povečale delež v BSC Kranj
Občine so za dokapitalizacijo BSC Kranj vplačale 26.712 evrov od načrtovanih 50 tisoč evrov, a so 
vseeno zadostile zakonski zahtevi o deležu občin v lastništvu regionalnih razvojnih agencij.

BSC Kranj je v zadnjem letu pridobil devet novih evropskih 
projektov, pri skoraj vseh pa so med partnerji tudi občine, 
je v pogovoru za Gorenjski glas poudaril Rok Šimenc.  

Fo
to

: G
or

az
d 

K
av

či
č

Na Olševku  
intenzivno gradijo
Še zadnja vas na severu občine Šenčur, Olševek, 
dobiva celovito komunalno ureditev.

080 23 23 www.jelovica-hise.si
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izžrebanemu naročniku časopisa

Knjigo prejme VALERIJA CEFERIN iz Sorice.

KO TI ČEK ZA NA ROČ NI KE

Nagrajenci

V nagradni igri v Kotičku za naročnike, ki je bila objavljena 15. 
julija 2016, prejmejo bon za brezplačno degustacijo kranj-
skih klobas: Boris Žnidar, Kranj, Jože Čufar, Jesenice, Franc 
Langerholc, Škofja Loka, Marija Panjtar, Blejska Dobrava, 
Cecilija Dežman, Zgornje Gorje, Majda Mayer, Kranj, Jožef 
Šilar, Kranj, Mitja Avsec, Črnuče, Darka Jakop, Naklo, Igor 
Sajovic, Kranj, Darja Stare, Naklo, Ludvik Glavač, Mavčiče, 
Marinka Čufar, Jesenice, Venceslav Panjtar, Blejska Dobrava, 
Cene Langerholc, Škofja Loka, Janko Zupan, Kranj, Tončka 
Jelovčan, Žabnica, Vida Bobnar, Cerklje, Rica Panjtar, Blejska 
Dobrava, Ivan Martinjak, Cerklje, Simon Žnidar, Kranj, Maruša 
Šporn, Blejska Dobrava, Nejc Kurtič, Radovljica, Peter Šter, 
Kranj, Jože Jeram, Kranj, Tine Perčič, Kranj, Martina Keržič, 
Kranj, Miha Žnidar, Kranj, Janez Kuralt, Škofja Loka in Mira 
Žnidar, Kranj. Čestitke nagrajencem!

Ana Šubic

Kranj – Med poletnimi poči-
tnicami marsikateri dijak in 
študent poskuša tudi nekaj 
malega zaslužiti. Za to ima 
poleti tudi nekaj več mož-
nosti kot med letom, saj se v 
tem času ponudba študent-
skega dela poveča za oko-
li trideset odstotkov, opaža-
jo na E-študentskem servi-
su, največjem v državi, na 
drugi strani pa se povpraše-
vanje mladih po prostih de-
lih poveča za kar 60 odstot-
kov, saj se študentom pole-
ti pri družijo tudi dijaki. Ta 
čas jim je na voljo 1750 pro-
stih del, od tega blizu 240 
na Gorenjskem. Kljub lani 
uvedenim zakonskim spre-
membam, ki so podražile 
študentsko delo, je na E-štu-
dentskem servisu glede na 
lansko poletje del približno 
40 odstotkov več. »Glede na 
leto 2014 je prostih del za 70 
odstotkov več, še vedno pa 
jih je za 30 odstotkov manj 
v primerjavi s predkriznim 
obdobjem. Pri teh številkah 
ne moremo govoriti o ab-
solutnem porastu v pano-
gi, saj bi bilo treba pogledati 

situacijo pri vseh servisih – 
mi smo namreč v teh letih 
pridobili na tržnem deležu, 
zato so pri nas številke več-
je, kar pa ni nujno za pano-
go,« je pojasnila Saša Praček 
iz E-študentskega servisa.

Dijakom so na voljo različ-
na dela, skoraj polovica ogla-
sov pa se nanaša na delo v 
strežbi. »Dijaki iščejo pred-
vsem enostavna dela, na pri-
mer pakiranje, deklariranje, 
dekleta zanimajo tudi dela v 
administraciji ali delo hostes, 
fantje pa povprašujejo tudi 
po težjih fizičnih delih, saj v 
kratkem času lahko zasluži-
jo več, oz. se odločajo za dela 
v proizvodnji. Na voljo pa so 
tudi zahtevnejša, strokovna 
dela, kjer prevladuje delo za 
računalnikom. Veliko podje-
tij zahteva polnoletnost kan-
didata, kar pomeni, da dijaki 
nimajo na izbiro tako velike-
ga števila del,« je še razložila 
Saša Praček.

Prek E-študentskega ser-
visa v poletnem času dela 
okoli 40 tisoč dijakov in 
študentov; povprečna urna 
postavka v Sloveniji zna-
ša 5,18 evra bruto, na Go-
renjskem pa 4,9 evra bruto. 

Med najbolje plačanimi deli 
so poučevanje, inštrukcije, 
računalništvo in programi-
ranje, ki prinesejo vsaj osem 
evrov na uro bruto, medtem 
ko so z lani zakonsko predpi-
sano najnižjo urno postavko 
4,5 evra bruto ponavadi pla-
čani delo v proizvodnji, pa-
kiranje, deklariranje, pol-
njenje polic …

Mladim, ki bi radi še to po-
letje zaslužili še kakšen evro, 
svetujejo, da ponudbo del 
spremljajo vsak dan sproti, 
saj se dela menjajo iz ure v 
uro. Kot poudarjajo, pa štu-
dentsko delo poleg zasluž-
ka prinaša tudi pridobiva-
nje novih znanj, prvi stik s 
trgom dela in lažji prehod v 
redno zaposlitev.

Za mlade poleti več dela
Med poletnimi počitnicami se ponudba študentskega dela poveča za okoli trideset odstotkov. Skoraj 
polovica oglasov delodajalcev se nanaša na delo v strežbi. 

Povpraševanje mladih po prostih delih se med poletnimi 
počitnicami poveča za kar šestdeset odstotkov. / Foto: Tina Dokl

Danica Zavrl Žlebir

Kranj – Pogrebna dejav-
nost obsega zagotavljanje 
24-urne dežurne službe za 
prevzem in prevoz pokojni-
ka (to je obvezna občinska 
gospodarska javna služba), 
prevoz, pripravo in upepe-
litev pokojnika ter pripravo 
in izvedbo pogreba. Pokopa-
liška dejavnost pa vključuje 
upravljanje ter urejanje po-
kopališč in ju zagotavlja ob-
čina. Novi zakon, ki ga je ne-
davno sprejel državni zbor, 
pa pogrebno dejavnost ra-
zen 24-urne dežurne služ-
be prepušča trgu. Po mne-
nju večine državnih svetni-
kov naj bi ta storitev ostala v 
javnem interesu.

Odložilni veto na zakon je 
predlagala komisija držav-
nega sveta za lokalno samo-
upravo in regionalni razvoj, 
ki je opozorila, da je organi-
ziranje pogrebne dejavno-
sti izvirna pristojnost občin 
in bi jim zakon zato moral 

prepustiti odločitev, kako 
jo izvajati. Občine pa bi to 
dejavnost bodisi opredelile 
kot gospodarsko javno služ-
bo bodisi jo prepustile trgu. 
Doslej je bila pogrebna de-
javnost po občinah različno 
urejena, opredeljevali so jo 
občinski odloki. Lani je ime-
lo po podatkih ministrstva 
za gospodarstvo v Sloveniji 
67 poslovnih subjektov regi-
strirano opravljanje pogreb-
no-pokopališke dejavnosti, 

te pa je opravljalo tudi 33 ko-
munalnih podjetij. Po mne-
nju zakonodajalca je bil do-
sedanji zakon zastarel (spre-
jet je bil leta 1984), njego-
ve posamezne rešitve niso 
bile več ustrezne za današ-
nji čas, pomanjkljiva zako-
nodaja pa je povzročala, da 
se je zakon razlagal različno, 
kar je bilo tudi krivo različni 
ureditvi te dejavnosti v lokal-
nih skupnostih. To je ugoto-
vilo tudi revizijsko poročilo 

računskega sodišča. Novi za-
kon naj bi te težave odpravil. 
V skladu z novim zakonom 
bi državljani lahko sami 
izbrali izvajalca pogrebnih 
storitev. Pokopališka dejav-
nost bi ostala v pristojnosti 
občin, medtem ko se bi pog-
rebna dejavnost, če bi bilo 
to mogoče, izvajala v okviru 
proste gospodarske pobude 
kot tržna dejavnost.

Večina državnih svetni-
kov, ki je ta teden izglasova-
la odložilni veto, je prepri-
čanih, da je organiziranje 
opravljanja pokopališke in 
pogrebne dejavnosti v skla-
du z veljavno zakonodajo, 
zakonom o lokalni samo-
upravi, v izvirni pristojno-
sti lokalnih skupnosti, mi-
nistrstvo za gospodarstvo 
pa je vanj poseglo brez res-
ne predhodne analize. Za-
kon bo šel v ponovno odlo-
čanje najverjetneje na prvi 
jesenski seji državnega zbo-
ra, za njegovo sprejetje pa bo 
potrebna absolutna večina.

Ljudje bi sami izbirali izvajalca 
pogrebne dejavnosti 
Zakon o pogrebni in pokopališki dejavnosti bo moral znova v odločanje v državni zbor. Državni svet je 
namreč v sredo o njem izglasoval odložilni veto. Ne strinjajo se, da bi ta javna služba postala tržna. 

Pogrebna dejavnost naj po mnenju državnih svetnikov 
ostane v javnem interesu. / Foto: Gorazd Kavčič

Andraž Sodja

Jesenice – V sredo se je na Je-
senicah na delovnem obisku 
mudil zagrebško-ljubljanski 
metropolit Porfirije Perić, 
najvišji predstavnik srbske 
pravoslavne cerkve za obmo-
čje Slovenije in Hrvaške. Me-
tropolita so sprejeli predstav-
niki Občine Jesenice na čelu 
z županom Tomažem To-
mom Mencingerjem, gostu 
pa so predstavili tudi tehnič-
ni muzej v Ruardovi grašči-
ni in cerkev Marijinega vne-
bovzetja in svetega Roka na 
Stari Savi, ki je v lasti Obči-
ne Jesenice in bi lahko služi-
la kot prostor za bogoslužje 
pravoslavnih vernikov. Kot 
je povedal metropolit Perić, 
so Jesenice nanj naredile ve-
lik vtis, saj so lepo, slikovito 
in prijazno mesto, v katerem 
se jasno vidi, da je delo ne-
kaj človeku lastnega oziroma 

da je človek ustvarjalno bitje: 
»Jesenice so tudi mesto, kjer 
poleg večinskega slovenske-
ga naroda živijo številne na-
cionalne manjšine, a vsi živi-
jo skupaj in v to skupnost vsi 
prispevajo in iz nje črpajo. 
Jesenice na ta način vidimo 
tudi kot vzor delovanje neke 
lokalne skupnosti.« 

Kot je poudaril Perič, na 
Jesenicah pravoslavni ver-
niki nimajo svojega prosto-
ra za bogoslužje, zato so se 
sestali z županom in pred-
stavniki občine. »Pogovarja-
li smo se o različnih možno-
stih, tako trajnih kot začas-
nih. Zato smo tudi obiskali 
cerkev na Stari Savi, ki je v 
lasti občine, a potrebuje ve-
lik materialni vložek, kar bo 
trajalo. Pomembno je pred-
vsem to, da smo naleteli na 
razumevanje in bomo lahko 
sporazumno iskali rešitve za 
naše vernike.«

Jesenice obiskal 
metropolit Perić
Jesenice je v iskanju lokacije za bogoslužje 
pravoslavnih vernikov obiskal zagrebško-
ljubljanski metropolit Porfirije Perić. 

Obisk zagrebško-ljubljanskega metropolita Porfirije Perića 
na Stari Savi
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Kranj – Takoj ko so se zače-
le počitnice, se je začela pre-
nova garderobe v manjši te-
lovadnici na Osnovni šoli 
Stražišče. Izvajalec del je Ve-
koterm inženiring, d. o. o., 
vrednost prenove pa je nekaj 
manj kot 49 tisoč evrov. Sa-
nacija obsega obnovo garde-
robe vključno s sanitarijami, 
prostorom za tuš, menjavo 
vrat in inštalacij. Prenavlja-
jo se dekliške in fantovske 
garderobe. Sanacija vključu-
je tudi prenovo enega sklo-
pa sanitarij v vsaki gardero-
bi. Položena bo nova kera-
mična obloga, po stenah pa 
se namesto lesene obloge 
namesti mavčne plošče ter 
prepleska. Istočasno s sana-
cijo se bodo zamenjala vsa 
vrata in uredila vodna in-
štalacija ter zamenjale pipe. 
Prenova naj bi bila končana 
do sredine avgusta.

Delno bo prenovljena ku-
hinja na Osnovni šoli Matije 
Čopa. Zamenjali bodo talno 
in stensko keramiko in in-
štalacije. Vrednost del, ki so 
se začela konec junija, kon-
čana pa naj bi bila do konca 
avgusta, je nekaj manj kot 
34 tisoč evrov, izvajalec pa je 
Ural, d. o. o. Še v tem mese-
cu bodo preplastili razpoka-
no šolsko igrišče pri Osnov-
ni šoli Staneta Žagarja. Sa-
nacija bo obsegala popra-
vilo asfalta, zalivanje raz-
pok in pleskanje črt. Izva-
jalec del je Gorenjska grad-
bena družba, vrednost del 
pa znaša nekaj več kot 16 ti-
soč evrov. Zaradi zamakanja 
bo treba popraviti tudi stre-
ho na Osnovni šoli Franceta 
Prešerna. S tem bodo sani-
rali poškodbe na strehi nad 
šolsko knjižnico in v sanita-
rijah. Izvajalec del je Stavb-
no kleparstvo in krovstvo Si-
mon Sodnik, s. p., vrednost 
pa nekaj manj kot deset tisoč 
evrov.

Obnove tudi v vrtcih

Kar nekaj prenovitvenih 
del bo čez poletje poteka-
lo tudi v kranjskih vrtcih. 
V enoti Najdihojca je na-
mreč treba obnoviti prosto-
re kuhinje skladno z odloč-
bo VUR S-a, prav tako je po-
trebna preureditev sprem-
ljajočih prostorov v enoti in 
menjava opreme v njih. Za-
menjali bodo tudi zunanja 
okna in vrata. V vrtcu Kekec 

bodo delno obnovili sanita-
rije za otroke in zaposlene 
ter notranje stopnišče, v Vrt-
cu Čira Čara je potrebna hi-
droizolacije kletnih prosto-
rov in zunanja ureditev, v 
vrtcu Sonček bodo zamenja-
li nekatera dotrajana igrala, 
v kar šestih enotah pa bodo 
obnovili strelovode. V vrtcu 
Biba bodo uredili peskovni-
ke, mivko v peskovnikih pa 
bodo zamenjali v prav vseh 
enotah. Največje gradbišče 
je v Vrtcu Čirče, kjer bo-
sta prostor dobila dva nova 
oddelka otrok, kar pomeni 
dvakrat po okoli 80 kvadra-
tnih metrov prostorov v nad-
stropju, vključno z dviga-
lom. Obnavljajo tudi obsto-
ječih 40 kvadratnih metrov 
prostorov v pritličju. Vred-
nost del znaša skoraj 240 ti-
soč evrov, dokončanje del pa 
je predvideno do konca av-
gusta, še pred začetkom no-
vega šolskega leta.

Od strehe do 
multimedijske učilnice

V radovljiški občini bodo 
med počitnicami zamenja-
li del strešne kritine, ki ni 
bila predmet energetske sa-
nacije, na Osnovni šoli F. S. 
Finžgarja Lesce, namestili 
bodo invalidsko ploščad na 
Osnovni šoli A. T. Linharta 
Radovljica, obnovili sanita-
rije na Podružnični šoli Be-
gunje in obnovili del garde-
rob na Osnovni šoli Staneta 
Žagarja Lipnica.

V jeseniški občini že od 
leta 2011 poteka celostna ob-
nova Osnovne šole Koroška 
Bela, ki poteka po fazah in 

se počasi zaključuje. Med le-
tošnjimi počitnicami bodo 
za dokončanje druge faze 
opremili multimedijsko 
učilnico, kabinet za fiziko in 
prostore knjižnice.

Za tristo tisočakov 
obnovitvenih del 

V letu 2016 bodo na jav-
nih objektih v občini Škofja 
Loka izvedli nekatera več-
ja investicijsko-vzdrževalna 
dela. V Osnovni šoli Škofja 
Loka-Mesto celovito prenav-
ljajo garderobo pri telovadni-
ci, v OŠ Ivana Groharja ob-
navljajo sanitarije v nadstro-
pju, vključno z ureditvijo sa-
nitarij za invalide, in obnov-
ljajo streho na južnem delu 
objekta, v OŠ Cvetka Golarja 
in njeni podružnici v Retečah 
so letos na vrsti obnove kom-
pleta sanitarij na matični in 
podružnični šoli ter izvedba 
pranih plošč okoli stavb. Ob-
nove bodo deležni tudi vrtci:  
v Najdihojci menjajo tlak na 
hodniku in v garderobah, 
poleg tega bodo poskrbeli 
za varnostno razsvetljavo, v 
Pedenjpedu urejajo okolico 
vrtca, v Cicibanu se ukvar-
jajo z brušenjem parketa in 
slikopleskarskimi deli. Stro-
ški, ki bodo nastali z izvedbo 
investicijsko-vzdrževalnih 
del po šolah in vrtcih v obči-
ni Škofja Loka v letu 2016,  
bodo znašali okoli 300 tisoč 
evrov. V sklepni fazi pa je 
tudi priprava projekta nove-
ga vrtca na območju nekda-
nje vojašnice. Do konca leta 
bo projektiranje končano, 
naslednje leto sledi gradnja. 
Ta teden pa so se ob ogledu v 

OŠ Škofja Loka-Mesto še do-
govorili, da bodo med jesen-
skimi počitnicami izvedli to-
plotno izolacijo podstrešja.

Doslej so v občini Škofja 
Loka celovito energetsko sa-
nirali že več stavb osnovnih 
šol in vrtcev, in sicer ob po-
moči nepovratnih sredstev. 
V letih od 2013 do 2015 so za 
energetsko sanacijo sedmih 
stavb skupaj dobili več kot 
718 tisoč evrov oziroma več 
kot polovico celotne investi-
cije, obnovljene pa so bile tri 
podružnične osnovne šole 
(Bukovščica, Lenart in Re-
teče), OŠ Cvetka Golarja in 
dve enoti vrtca, Pedenjped v 
Frankovem naselju in Naj-
dihojca v Podlubniku, delo-
ma tudi OŠ Ivana Groharja 
v Podlubniku. 

Mansarda, streha, 
nadstrešek

V občini Kamnik bodo to 
poletje izvedli dve večji inve-
sticiji na osnovnih šolah. Ob 
koncu šolskega leta se je za-
čela ureditev mansardnih pro-
storov in ostrešja na Osnovni 
šoli 27. julij Kamnik. Temelji-
ta sanacija mansarde bo obči-
no stala slabih trinajst tisoča-
kov, zaključena pa mora biti 
do 20. avgusta. Prav takrat 
mora biti končana tudi uredi-
tev novega ostrešja, ki je oce-
njena na 36.700 evrov. Delav-
ci bodo kmalu dejavni tudi na 
Osnovni šoli Marije Vere, kjer 
se bo v začetku avgusta zače-
la sanacija strehe na mali telo-
vadnici, katere vrednost je oce-
njena na trideset tisočakov. 
Pred vhodom v šolo pa bodo 
postavili tudi nadstrešek.

Počitnice so čas za obnovo
Te dni v več gorenjskih šolah in vrtcih potekajo obnovitvena dela. 

V Osnovni šoli Matije Čopa, kjer prenavljajo kuhinjo, so se dela začela takoj po zaključku 
pouka.

Največje gradbišče je v Vrtcu Čirče, kjer bosta prostor 
dobila dva nova oddelka otrok, kar pomeni dvakrat po 
okoli 80 kvadratnih metrov prostorov v nadstropju, 
vključno z dvigalom. Obnavljajo tudi obstoječih 40 
kvadratnih metrov v pritličju. Vrednost del znaša 
skoraj 240 tisoč evrov.

V občini Škofja Loka so v letih od 2013 do 2015 izvedli 
celovito energetsko sanacijo sedmih osnovnih šol in 
vrtcev. Dodatna spodbuda je bila možnost pridobitve 
nepovratnih sredstev: pridobili so skoraj 720 tisoč 
evrov oziroma za več kot polovico vrednosti celotne 
investicije.

Spominjam se, kako so 
pred leti prebivalci v več 
slovenskih krajih naspro-

tovali možnosti, da v njihovi 
bližini nastanijo skupnosti 
z zdravljenimi odvisniki. Ne 
tako daleč od nas so pred dve-
ma desetletjema, ko so začeli 
iz zavodov v manjše enote seliti 
bivalne skupnosti za otroke in 
mladostnike z motnjami vede-
nja, bližnji sosedje s peticijami 
nastopili zoper te namere. Prve 
in druge je bilo najbrž strah 
odklonskega vedenja, ki so ga 
pričakovali od mladih na robu 
družbe in ki bi utegnilo ogrozi-
ti njihovo mirno bivanje, skrat-
ka njihovi predsodki so izvirali 
iz strahu in neznanja. Po de-
setletjih, ko imamo v Sloveniji 
»komune« za zdravljenje od-
visnosti in stanovanjske skup-
nosti z otroki z vedenjskimi in 
vzgojnimi težavami, so dobre 
izkušnje razblinile nezaupanje 
in strah. Ljudje so videli, da se 
kljub sobivanju z drugačnimi 
od njih nikomur ni zgodilo nič 
hudega in da njihov življenjski 
slog nikakor ni ogrožen.

Današnji strahovi so pove-
zani s tujci, ljudmi drugih ras, 
kultur ali veroizpovedi, o če-
mer smo se lahko prepričali na 
lanskoletnem množičnem sho-
du zoper nastanitev prebežni-
kov v Šenčurju. Do namestitve 
teh potem ni prišlo, tudi ekso-
dus v vojni trpečih beguncev 
čez našo državo se je ustavil 
in se preusmeril drugam, tako 
da nas ti problemi nič več tako 
intenzivno ne zaposlujejo. Pač 

pa ljudi še vedno zmoti muzi-
ka ali kak drug detajl, ki spo-
minja na tujo kulturo, tako kot 
je denimo nekega domačina iz 
gorenjskega turističnega kraja, 
ki se je pritoževal nad arab-
skim melosom. To sicer težko 
razumem, saj turizem pome-
ni tudi tuje goste, ki naj bi bili 
domačinom dobrodošli, saj ta 
gospodarska panoga prinaša 
denar, pa naj bodo to evri, jeni 
ali kuvajtski dinarji. Težko 
razumem tudi nasprotovanje 
sosedov gradnji materinskega 
doma, domov starostnikov in 
bivalnih skupnosti za ljudi s 
posebnimi potrebami. Kaj v 
teh primerih napaja nezaupa-
nje soseščine, ne vem. Morda 
v svoji bližini ne želijo gledati 
socialnih problemov, betežne 
starosti, bolezni in invalidno-
sti, kar v življenju sicer lahko 
doleti vsakogar med nami. 
Najtežje od vsega pa razumem 
primer, o katerem sem sliša-
la nedavno. Skupina mladih 
staršev je želela na zelenici v 
blokovskem naselju postaviti 
nekaj igral za otroke. In glej, 
našli so se stanovalci, ki so 
zagnali neznanski preplah, 
češ to pa ne, saj bo otroški vrišč 
skalil njihov vsakdanji mir. Ne-
doumljivo je, da nekoga motijo 
otroci. Vsi smo bili nekoč otroci 
s potrebo po igri, večina od nas 
je imela ali ima otroke in ne bi 
se nam smelo biti težko posta-
viti v njihovo kožo. Če ne zara-
di drugega, ker so otroci naša 
prihodnost, ravno oni tisti, ki 
bodo delali za naše pokojnine.

Strah pred neznanim

KOMENTAR
Danica Zavrl Žlebir
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Urša Gluščič

Lesce – V poletni sezo-
ni kamp Šobec vsako leto 
množično zasedejo turisti 
vseh generacij in različnih 
narodnosti. Za preživljanje 
prostih dni na Šobcu se od-
ločajo zaradi naravnega oko-
lja, lepo urejenih parcel, ši-
roke palete športnih aktiv-
nosti in neposredne bliži-
ne Bleda, Bohinja in Trigla-
vskega narodnega parka. 

»V kampu se bomo z dru-
žino zadržali dva dni, nato 

pa bomo pot nadaljevali pro-
ti Hrvaški, ki je naša končna 
počitniška destinacija. Šo-
bec sva tokrat obiskali že 
drugič, všeč pa nama je pred-
vsem zaradi vodnih aktivno-
sti,« sta povedali mladi Nizo-
zemki Johanne Hjellund in 
Hannah Srensen.

Rob Vloeman in Lien Jar-
ssen iz Belgije letos v kam-
pu Šobec dopustujeta prvič, 
zanj pa sta izvedela preko 
spleta. »Videla sva fotografi-
je kampa in zdel se nama je 
čudovit, zato sva se odločila, 

da si ga letos ogledava. Na fo-
tografijah sta naju pritegni-
la predvsem naravno kopali-
šče in reka, ki obdaja Šobec. 
Prispela sva včeraj in zdaj, 
ko sva tukaj, lahko rečeva, 
da kamp ni povsem identi-
čen fotografijam s spleta, še 
vedno pa nama je za enkrat 
všeč. Obdaja naju veliko na-
rave, imava svoj mir in to je 
za naju bistveno. Tukaj bova 
ostala teden dni, če nama bo 
všeč, pa celo dva tedna. Želi-
va si aktivnih počitnic, zato 
ne bova ves čas v kampu, 

ampak si bova ogledala tudi 
Bled, Bohinj in Triglavski 
narodni park.«

Aktivno svoje počitnice 
tu preživlja tudi Nizozemec 
Erik Van Rousmaren. Sku-
paj z večjo skupino prijate-
ljev so se za kamp Šobec od-
ločili, ker jim ponuja ideal-
no mesto za športne aktivno-
sti, kot so spusti z rafti in ka-
jaki. »Tukaj bomo kampirali 
dva tedna, saj nam Šobec po-
nuja vse, kar naš športni duh 
potrebuje. Ogledali smo si 
Bled, načrtujemo tudi ogled 

Ljubljane, preostali čas pa 
bomo preživeli v prijetni at-
mosferi kampa.«

Stalni sezonski gost kam-
pa je Lado Bizovičar starej-
ši, ki se na Šobec vrača že 
23 let. »Šobec je najboljši, še 
za časa stare Jugoslavije je 
bil. Gozdički, Sava … vse je 
odlično. V kamp vsako leto 
pridem aprila, domov pa se 
vrnem septembra. V svoji 
prikolici si opremim manjšo 
dnevno sobo, pred prikolico 
imam vrt, rad pa tudi zapus-
tim kamp in se odpravim 

v gore. V preteklosti so mi 
družbo delali otroci, zdaj, ko 
so odrasli, pa vnuki in prav-
nuki, ki tukaj najdejo pros-
tor za igro. Na Šobcu mi ni-
koli ni dolgčas.«

Kamp Šobec torej s svojo 
lego ob reki Savi ter neposre-
dni bližini Bleda in Trigla-
vskega narodnega parka os-
taja priljubljena počitniška 
destinacija za športne nav-
dušence in turiste, ki si že-
lijo umakniti se od mestne-
ga vrveža in spočiti v narav-
nem okolju.

Aktiven dopust in sproščanje v naravi
Kamp Šobec vsako leto obišče veliko turistov iz različnih držav. Za nekatere je le vmesna postojanka, spet drugi tam kampirajo daljše časovno obdobje in se 
vračajo vsako leto, saj jim ponuja aktiven dopust in sproščanje v naravnem okolju.

Rob Vloeman in Lien Jarssen iz Belgije letos v kampu Šobec 
dopustujeta prvič, zanj pa sta izvedela preko spleta. 

Lado Bizovičar starejši se na Šobec vrača že triindvajset let, 
pred prikolico pa ima urejen tudi vrt. / Foto: Primož Pičulin

Urša Peternel

Jesenice – Tičarjev dom na 
Vršiču, poleti ena najbolj 
priljubljenih planinskih po-
stojank, ki je v upravljanju 
Planinskega društva Jeseni-
ce, letos praznuje petdese-
tletnico. Kot je povedal Jan-
ko Rabič, podpredsednik 
društva, bodo obletnico obe-
ležili skromno, a hkrati na 
visokem kulturnem nivoju. 
Jutri, v soboto, 23. julija, se 
bo ob 18. uri pred domom 
začel koncert violončelistov 
Festivala Orkesterkamp, 
ki vsako leto poteka v Bov-
cu in okolici. Mladi nadar-
jeni glasbeniki se bodo pod 
vodstvom priznanega slo-
venskega violončelista Jake 
Stadlerja (zaposlen je v slo-
vitem münchenskem sim-
foničnem orkestru) predsta-
vili z najlepšimi melodijami 
klasične glasbe, priredbami 
zimzelenih melodij in ljud-
skih pesmi. 

V pol stoletja je Tičar-
jev dom prešel več burnih 
obdobij. Prvo kočo na tem 

mestu je kot protiutež nem-
ško-avstrijski Vossovi koči 
na Vršiču (sedanji Erjavčevi 
koči) zgradilo Slovensko pla-
ninsko društvo na pobudo in 
ob pomoči dr. Josipa Tičarja, 

predsednika kranjsko-
gorske podružnice društva. 
Imenovala se je Slovenska 
koča, odprli pa so jo 4. av-
gusta leta 1912. Med prvo 
svetovno vojno so jo zasedli 

avstrijski vojaki, med obema 
vojnama pa italijanski finan-
carji. Po drugi svetovni vojni 
so kočo v zelo slabem stanju 
prevzeli jeseniški planinci, 
jo popravili in opremili ter 
15. septembra leta 1946 od-
prli. Po smrti dr. Josipa Ti-
čarja so jo preimenovali v Ti-
čarjev dom, kar je bila zahva-
la očetu slovenskega planin-
stva v Zgornjesavski dolini 
in soustanovitelju Gorske 
reševalne službe. 

Za kočo člani Planinske-
ga društva Jesenice vsa leta 
vzorno skrbijo, četudi so 
ves čas potrebna vzdrže-
valna in obnovitvena dela. 
Leta 1975 je velik plaz z 
Mojstrovke porušil velik 
del objekta. Planinci so za-
vihali rokave in objekt ob-
novili in ga naslednje leto 
spet predali namenu.

Tičarjev dom sodi med 
večje planinske postojan-
ke, za dobro počutje pla-
nincev in ostalih obisko-
valcev pa že vrsto let skrbi 
oskrbnik Benjamin Agrež 
s svojim osebjem. 

Zvoki violončelov pod vršaci
Petdesetletnico Tičarjevega doma na Vršiču bodo obeležili s posebnim koncertom: pred domom bodo 
nastopili nadarjeni mladi violončelisti.

Tičarjev dom stoji na nadmorski višini 1620 metrov tik pod 
vršiškim prelazom in ima hišno številko Trenta 85. 

Mateja Rant

Bled – Na blejski promena-
di je že od danes dalje mo-
goče uživati v kulinarični po-
nudbi, ki so jo zasnovali lo-
kalni partnerji pod blagovno 
znamko Okusi Bleda. Vse tri 
dni bodo obiskovalcem na 
voljo tradicionalne lokalne 
specialitete, pripravljene iz 
svežih, sezonskih sestavin, 
predstavljene na način ulič-
ne prehrane. Vse tri dni si 
bodo obiskovalci lahko ogle-
dali tudi, kako nastajajo iz-
delki domače in umetnostne 
obrti, ter prisluhnili prome-
nadnim koncertom.

Za uvod v Blejske dne-
ve vsako leto poskrbi God-
ba Gorje s svojim prome-
nadnim koncertom, ki mu 
bo mogoče prisluhniti danes 
ob 18. uri. V nadaljevanju bo 
sledil večer z Nino Pušlar s 
skupino in Rok'n'bandom. 
Jutri ob 19. uri bo mogoče 

prisluhniti koncertu God-
be Gorje na gladini Blejske-
ga jezera, uro kasneje pa se 
bo na promenadi začel gala 
koncert dobitnikov nagrad 
letošnjega Blejskega zlatega 
mikrofona. Od 22. ure dalje 
bo mogoče uživati v večeru z 
ManuEllo, letošnjo predstav-
nico Slovenije na Evroviziji, 
obenem pa bosta »zažarela« 
jezero in grad. Prostovoljci 
v čolnih bodo namreč na je-
zersko gladino tako kot vsa-
ko leto položili okrog 15 tisoč 
lučk v jajčnih lupinah, ki jih 
tradicionalno pripravlja do-
mačin Andrej Vidic. Dodat-
no Bled v nešteto barv ode-
ne nekajminutni ognjemet. 
Nedelja pa bo namenjena ot-
rokom in ljubiteljem naro-
dno-zabavne glasbe. Med 10. 
in 12. uro ter med 14. in 17. 
uro bodo pripravili delavnice 
in predstavo za otroke, ob 18. 
uri pa bo mogoče prisluhniti 
ansamblu Igor in zlati zvoki.

Blejski dnevi  
z Okusi Bleda
Konec tedna se bodo na Bledu odvijali 
tradicionalni Blejski dnevi, vrhunec katerih 
predstavlja sobotna noč z lučkami na jezeru in 
ognjemetom.

Za mladi Nizozemki Johanne Hjellund in Hannah Srensen 
je Šobec le vmesna destinacija na poti proti Hrvaški. 

Fo
to

: P
ri

m
ož

 P
ič

ul
in

Fo
to

: P
ri

m
ož

 P
ič

ul
in

Fo
to

: J
an

ko
 R

ab
ič



5Gorenjski glas
petek, 22. julija 2016 info@g-glas.si

A
n

ke
rs

t 
G

es
.n

.b
.R

., 
E

g
el

m
oo

sw
eg

 2
6

, 9
7

1
1

 P
at

er
n

io
n

, A
u

st
ri

a

Zgodovina tradicionalne beljaške prireditve 
Villacher Kirchtag je že od samega začetka ne-
kaj čisto posebnega. Kar se je 1. avgusta 1936 
začelo kot manjša veselica, se je v toku let 
spremenilo v največjo tovrstno avstrijsko pri-
reditev, ki je znana daleč preko državnih meja. 
Več kot 450.000 obiskovalcev spremeni Beljak 
v tem tednu v velikansko veselico.

Richard Pfeiler, predsednik društva Villacher 
Kirchtag, je povedal, da so pred desetimi leti 
začeli stare običaje še bolj oživljati. Dne 6. av-
gusta 2016 pa praznuje ta beljaška prireditev, 
ki poteka od 31. julija do 7. avgusta, že 73. ob-

Praznik za celo družino
Od 31. julija do 7. avgusta poteka v Beljaku tradicionalna družabna prireditev Villacher 
Kirchtag/Semenj v Beljaku. Gre za največjo tovrstno prireditev v Avstriji.

letnico. Gostje si bodo v tem času lahko ogle-
dali kar 130 različnih nastopov. Med najbolj 
priljubljene spada festival pristne ljudske 
glasbe. Na Glavnem trgu bodo nastopale 
najboljše skupine iz Avstrije in Bavarske. Vsa 
okolica prireditvenega odra se bo spremenila 
v ogromo gostinsko površino, kjer bo možno 
uživati kulinarične dobrote beljaških kuhar-
skih mojstrov, kot je  npr. juha Kirchtagssuppe. 
Za dobro vzdušje bo poskrbela tudi diskoteka, 
kjer bodo nastopale različne gasbene skupine, 
disko džokeji in plesalke. Na dveh kilometrih 
ulic se bo predstavilo tudi 230 ponudnikov z 
različnimi atrakcijami, tako da nikomur ne bo 
dolgčas. 

Joe Presslinger, poslovodja prireditvene 
družbe, je prepričan, da je ta zabaviščni park na 
območju celotne srednje Evrope resnično edin-
stven. Je pa tudi edini te velikosti, ki se nahaja 
v samem srcu mesta. Poleg tega pa se bodo 
predstavili tudi številni ponudniki, ki jih na ce-
lotnem območju Alpe-Jadran doslej še ni bilo.

Informacije: www.villacherkirchtag.at

Urša Peternel

Jesenice – To je odlomek iz 
spominov Maksa Dimnika 
na legendarnega jeseniškega 
smučarja, olimpijca, gorni-
ka, gorskega reševalca, smu-
čarskega trenerja in pisca 
Cirila Pračka (1913–2000). 
Mnogi Jeseničani se ga še 
dobro spominjajo, kot tudi 
ostalih članov številne druži-
ne Praček, ki je živela v zna-
ni Pračkovi hiši na Murovi, v 
stavbi, ki je bila nekoč jeseni-
ška najstarejša šola. Družina 
je izvirala iz Podbrda, na Je-
senice so se priselili leta 1924 
in v mestu tudi ostali. Ciril je 
bil že od mladih nog zavzet 
smučar, bil je eden najbolj-
ših slalomistov in smukačev 
v Jugoslaviji, večkratni dr-
žavni prvak, leta 1936 je so-
deloval na olimpijskih igrah 
v Garmisch-Partenkirchnu, 

leta 1948 pa v St. Moritzu. 
Po končani tekmovalni ka-
rieri se je posvetil trenerske-
mu delu, svoje znanje in iz-
kušnje pa je ubesedil tudi 
v priročnikih Smučanje in 

Slalom. Bil je dejaven tudi 
kot plezalec, gorski reševa-
lec, vzgojitelj alpinistov in re-
ševalcev, izdal pa je tudi dve 
knjigi spominov, turnosmu-
čarski vodnik ...

Potem ko je Ciril Praček 
leta 2000 umrl, sta njegova 
sestra Lojzka (tudi ona je bila 
v mladosti uspešna smučar-
ka) in brat Marjan v hiši oh-
ranila njegov kotiček. Ko sta 
preminila tudi onadva, je ob-
sežno dediščino nečakinja 
Marija Ravnik sklenila po-
dariti Občinski knjižnici Je-
senice. Kot je povedala Na-
taša Kokošinek iz knjižnice, 
je gospa Ravnik v letih 2014 

in 2015 prinesla šest škatel 
gradiva s skoraj sedem tisoč 
stranmi rokopisov in tipko-
pisov, s fotografijami, kar-
tami, priznanji, medaljami, 
osebnimi dokumenti pa celo 
startnimi številkami z olim-
pijskih iger. V knjižnici so se 
lotili obsežnega dela digita-
lizacije gradiva, pri čemer je 
bilo nepogrešljivo delo Jake 
Torkarja iz Zavoda Jelša, ki 
je tri mesece natančno ske-
niral dokumente in jih vse-
binsko razvrstil po računal-
niških mapah. Delo je zdaj 
končano, dragoceno zapu-
ščino pa bodo uvrstili med 
posebne zbirke knjižnice. 

Ob tem pa so pripravi-
li tudi razstavo z naslovom 
Dediščina Cirila Pračka, 
ki je do 23. septembra na 
ogled v avli knjižnice. Ker 
so v domači hiši Pračkovih 
ostali tudi številni zanimivi 

Pračkovi predmeti, v knji-
žnici upajo, da bi bil vsaj 
del njih v prihodnje lahko 
predstavljen javnosti na po-
sebni razstavi, morda v Slo-
venskem planinskem mu-
zeju. »Ciril Praček je bil res 

izredna osebnost in še ved-
no živi v spominu Jeseniča-
nov, kar se je pokazalo na 
odprtju razstave, zato je še 
toliko bolj prav, da smo to 
razstavo postavili,« je še do-
dala Nataša Kokošinek.

Dediščina legendarnega Cirila Pračka
»Bil je izredno umirjen, samozavesten in globoko pošten fant in mož, ki ga je vsak spoštoval. Vsako plehko šalo in umazano kvantanje, opravljanje tujih 
slabosti, preklinjanje je po svojem značaju in načinu življenja ostro zavračal. Bil je prepričan antialkoholik, ki niti v mislih ne bi poskusil kakšne pijače ... 
Marsikdo na Jesenicah in v smučarsko-planinski družbi ga je zaradi navedenega kdaj ocenjeval kot čudaka. Kdor pa je bil z njim večkrat in v težkih trenutkih, 
ko je šlo za reševanje, pieteto do ponesrečencev, oceno športnih nasprotnikov, molčečnost, ima drugačno mišljenje. Jaz pravim, da je bil velik poštenjak, 
idealist in globok značaj.« 

Legendarni jeseniški 
smučar, udeleženec 
olimpijskih iger, alpinist, 
gorski vodnik in reševalec, 
smučarski trener ... 

Jaka Torkar, ki je poskrbel za digitalizacijo gradiva o Cirilu 
Pračku, in avtorica razstave Nataša Kokošinek / Foto: Tina Dokl

Ciril Praček je bil tudi 
prvi smučarski trener 
prejemnice olimpijske 
medalje Alenke Dovžan.
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Na taboru so si namreč 
omislili tudi svoj Goot ra-
dio, ki bo štirinajst dni odda-
jal na frekvenci 90,8 mega-
herca, glasbo pa vsake toliko 
časa prekinejo posebna Me-
dova obvestila.

Medtem ko so najmlaj-
še udeležence na tabor pri-
peljali z avtobusi, so goz-
dovniki in gozdovnice, to-
rej taborniki od 5. do 9. ra-
zreda osnovne šole, z različ-
nih koncev Gorenjske prišli 
peš in pri tem tudi bivakirali 
v naravi. Priprave na skupno 
taborjenje, za kar je pobuda 
prišla s strani Jureta Ausca - 
Bajsa, so po njenih besedah 
trajale celo leto. »Za to smo 
se odločili, ker smo taborniki 
na tem območju že tako zelo 
povezani, želeli pa bi, da bi se 
še bolje spoznali med sabo.« 
In priložnosti za to je res ve-
liko tako na dopoldanskih 
kot popoldanskih delavni-
cah ter pri večernem dogaja-
nju. »Spoznal sem že kar ne-
kaj novih prijateljev,« je de-
jal David Stepančič iz rodu 
Staneta Žagarja Kranj, ki je 
navdušeno sledil razlagi o 
prvi pomoči. Zaupal nam je, 
da se je že naučil povezovati 
rano, znal pa bi tudi ravnati z 

nezavestno osebo. Kurjenje 
ognja pa je taborniška aktiv-
nost, ki je najbolj všeč Janu 
Škantarju iz Kokrškega rodu 
Kranj. »Tabornik sem že tret-
je leto. Na taborih mi je zelo 
všeč, ker se ves čas kaj doga-
ja,« je še dodal.

Poleg tradicionalnih ta-
borniških dejavnosti, kot 
so učenje preživitvenih teh-
nik, kurjenja ognjev, postav-
ljanja šotorov in kuhanja v 
kotličku, lahko udeležen-
ci GootJama vsak dan izbi-
rajo med številnimi razbur-
ljivimi, celo eksotičnimi de-
lavnicami. »Najmlajši bodo 
raziskovali sledi živali, po-
leteli skozi vesolje in beža-
li pred dinozavri. Kopali se 
bodo v jezeru, naredili vul-
kan, ulovili lisico in izdelali 
kalejdoskop. Podali se bodo 
v jamo ali pa na sončno foto-
orientacijo, po zahtevni pro-
gi preživetja in po škratovih 
poteh,« je le nekaj aktivno-
sti za najmlajše naštela Zala 
Šmid, starejše tabornike pa 
je med drugim čakal pusto-
lovski park, športni turnir-
ji, planetarij in obisk Tačk 
pomagačk, posneli pa bodo 
celo film o desetdnevnem 
dogajanju na taboru. Zvečer 
pa se vsi zberejo ob tabor-
nem ognju pod zvezdami, 

pri čemer jim bosta dva ve-
čera popestrila prevajalec 
in stand up komik Boštjan 

Gorenc - Pižama ter huma-
nitarni delavec Tomo Križ-
nar.

Zmešali različne taborniške okuse
31. stran

Na Bohinjski Beli so se zbrali taborniki iz vseh desetih 
gorenjskih rodov, na kar opozarjajo tudi zastave ob vhodu v 
tabor. / Foto: Gorazd Kavčič

Ves čas tabora na frekvenci 90,8 megaherca oddaja Goot 
radio. / Foto: Gorazd Kavčič

Danica Zavrl Žlebir

Bohinjska Bistrica – Občina 
Bohinj je v okviru prizade-
vanj za večjo prometno var-
nost občanov, med katerimi 
so najbolj ranljivi prav otroci, 
na Savski cesti v Bohinjski Bi-
strici skupaj s podjetjem Sip-
ronika in Zavarovalnico Tri-
glav postavila prikazovalnik 
hitrosti »Vi vozite« MHP50. 
Odslej bo promet ob glavnem 
delu šolske poti Zavoda dr. 
Janeza Mencingerja Bohinj-
ska Bistrica, v sklopu katere-
ga delujeta osnovna šola in 
vrtec, potekal varneje. Prika-
zovalnik je del vseslovenske-
ga projekta Skupaj umirjamo 
promet, v katerem bo ob so-
financiranju največje sloven-
ske zavarovalnice 19 sloven-
skih občin aktivno umirjalo 
promet v bližini šol, vrtcev in 
na šolskih poteh.

»Na Občini Bohinj se za-
vedamo, da za varnost ni ni-
koli dovolj poskrbljeno. To 
nam dokazujejo tudi prebi-
valci, ki so nas v zadnjem 
času večkrat opozorili na do-
ločene pomanjkljivosti. Ak-
cije, kot je Skupaj umirja-
mo promet, so velika spod-
buda, da se za določeno var-
nostno rešitev sploh odlo-
čimo,« je po postavitvi pri-
kazovalnika povedal župan 
Občine Bohinj Franc Kra-
mar. Odsek na Savski ces-
ti je zelo prometen, še pose-
bej v času prihoda in odho-
da v šolo ter vrtec, med po-
letnimi počitnicami, ko se 
parkirišče ob osnovni šoli 
uporablja tudi kot rezervno 
parkirišče ob prireditvah in 
kot izhodiščna točka kole-
sarjem za Bohinjsko jeze-
ro, so varnostne zahteve na 
lokaciji velike. 

Prikazovalnik hitrosti  
v Bohinju

Prikazovalnik hitrosti na Savski cesti v Bohinjski Bistrici 

Jesenice – Kot smo že poročali, je bila v soboto v Ledeni dvo-
rani na Bledu poslovilna tekma hokejista Tomaža Razingarja, 
ki je bila hkrati tudi dobrodelna. Celoten znesek od prodanih 
vstopnic in dražbe dresov bo namenjen Splošni bolnišnici 
Jesenice, in sicer za dokončanje obnove porodniško-ginekolo-
škega oddelka. »Zelo smo veseli, da je bilo za dogodek v Lede-
ni dvorani prodanih kar 914 kart, na dobrodelni dražbi dresov, 
ki je kasneje sledila na Olimpijskem trgu pred dvorano, pa so 
zbrali še 4460 evrov! Največjo ceno sta dosegla podpisana 
dresa Tomaža Razingarja in Anžeta Kopitarja, skupno 1200 
evrov. Celotni zbrani znesek od prodanih vstopnic in dražbe 
dresov je 12.583 evrov. Hvala vsem, ki ste kupili vstopnice in 
donirali na dražbi dresov. Iskrena hvala Tomažu Razingarju, 
da je na tako dobrodelen način zaključil svojo bogato športno 
pot in zbrana sredstva namenil naši bolnišnici,« so sporočili 
iz Splošne bolnišnice Jesenice.

Laže bodo dokončali ginekološki oddelek

Šenčur – Za gradnjo ceste v obrtno cono v Šenčurju so že 
izbrali izvajalca. Gradila jo bo Gorenjska gradbena družba, gre 
pa za dovozno cesto, ki bo tudi glavna prometnica skozi cono. 
Hkrati s cesto bodo uredili tudi pločnike, javno razsvetljavo 
in ostalo potrebno cestno infrastrukturo, uredili pa tudi odte-
kanje padavinskih voda s ceste. Kot je povedal župan občine 
Šenčur Ciril Kozjek, še čakajo na gradbeno dovoljenje, takoj 
nato pa bodo začeli z deli. Naložba, ki jo bo v celoti financirala 
občina, je vredna 172 tisoč evrov brez DDV.

Izbran izvajalec za cesto v obrtno cono

Vilma Stanovnik

Ljubelj – Tudi v tržiški ob-
čini se vedno bolj posveča-
jo razvoju turizma, želijo pa 
si tudi, da bi obiskovalci pri 
njih ostali čim dlje časa. Tako 
so pred kratkim na mejnem 
platoju na Ljubelju postavi-
li informacijsko točko, kjer 
turiste že takoj ob prihodu 
v Slovenijo seznanijo s svo-
jo ponudbo. Kot ugotavljajo, 
so obiskovalci novost spreje-
li z navdušenjem, saj je in-
formacijsko točko že v prvih 
dveh koncih tedna obiska-
lo več kot sto ljudi. Lokalni 
vodnik, ki dobro pozna za-
nimivosti in znamenitosti 
destinacije, pravi, da turisti 
največ povprašujejo po raz-
ličnih kartah, predvsem ko-
lesarskih in pohodniških, 
veliko zanimanja je za Dovž-
anovo sotesko, navdušeni so 
nad novim katalogom, ki ga 
je Občina Tržič izdala letos 
pomladi. Informacijska toč-
ka na Ljubelju bo do konca 
avgusta odprta od četrtka do 
nedelje od 14. do 19. ure. 

Obiskovalce Tržiča bodo 
na naravne in kulturne zna-
menitosti opozarjali tudi 
ob vpadnici v mesto in nato 
v mestu, kjer bodo v nas-
lednjem tednu nameščena 

nova občinska plakatna 
mesta za velike reklamne 
panoje, namenjena promo-
ciji Tržiča. Turistom so na 
voljo katalogi v nemškem, 
angleškem in slovenskem 
jeziku, v okviru Tržiških po-
letnih prireditev pod pokro-
viteljstvom Občine Tržič pa 
je pestra tudi ponudba kul-
turnih in glasbenih priredi-
tev na različnih prireditve-
nih prostorih, od Tržiške-
ga muzeja, mestnega jedra, 
Kulturnega centra in Amfi-
teatra Gorenjska plaža. 

V mesecu juniju in juliju 
se je v TPIC Tržič, ki je odprt 
po poletnem delovnem času, 

med tednom do 18. ure, ob 
sobotah pa med 9. in 13. uro, 
oglasilo več kot tristo petde-
set domačih in tujih gostov. 
Ti prihajajo z različnih kon-
cev Evrope, pa tudi iz Japon-
ske, Indije in Kolorada. Raz-
stavno-izobraževalno središ-
če Dolina, ki je ob lepem vre-
menu odprto ob sobotah in 

nedeljah od 11. do 18. ure, je 
v juniju obiskalo petdeset tu-
ristov, po tržiških znamenito-
stih pa je bilo prejšnji mesec 
več kot dvajset organiziranih 
vodenj. 

»Na pravkar končanem 
javnem razpisu Občine Tr-
žič za dodelitev spodbud za 
razvoj podjetništva in gospo-
darstva je bilo kar nekaj tu-
rističnih ponudnikov uspe-
šnih in med njih smo raz-
delili več kot petdeset tisoč 
evrov. Čudovite so razstave v 
Tržiškem muzeju, Paviljonu 
NOB in Galeriji Atrij, imamo 
promocijski material, potre-
bujemo pa še konkretne tu-
ristične produkte in posa-
meznike. Take, ki so se zdaj 
končno našli za prenovljeno 
Gostišče Sluga, kjer so nasta-
le dodatne turistične kapaci-
tete, ki bodo povečale števi-
lo nočitev, potrošnjo in odpr-
le tudi kakšno delovno mesto 
v Tržiču,« pravi tržiški župan 
Borut Sajovic.

Dobro obiskana informacijska točka
Turisti se zanimajo za kolesarske in pohodniške poti, prav tako jih zanima Dolžanova soteska.

Nova informacijska točka na Ljubelju je dobro obiskana. 

Bistrica – Jutri, v soboto, bo pri obeležju na bistriškem klancu 
potekala spominska slovesnost ob obletnici bistriških žrtev. 
Začela se bo ob 20. uri, slavnostni govornik pa bo Tone Strlič. 
Kulturni program bosta pripravila KD Tabor Podbrezje in 
MeCPZ Podbrezje. 

Spominska slovesnost na bistriškem klancu

Včeraj je vrata odprl Hotel Sluga, ki stoji ob vstopu 
v center mesta Tržič in ponuja odlično izhodišče za 
obisk turističnih znamenitosti in seveda pohodniških 
in kolesarskih poti v Tržiču in okolici. V hotelu s 
štirimi zvezdicami lahko prespi 33 gostov in je zato 
velika pridobitev v turistični ponudbi Tržiča.
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Vilma Stanovnik

Kranj – Problematika v boku, 
zaradi katere protestira Sašo 
Horvat, se vleče že več kot 
leto dni, problem pa je na stal 
po končani menjavi matira
nih steklenih sten z navadni
mi steklenimi okni. 

Motena je zasebnost

»Ne strinjam se s tem, da 
so bila namesto matiranih 
steklenih sten Kopelit po 
prenovi nameščena običaj
na prosojna stekla, skozi ka
tera se pač vse vidi. Matira
na stekla so zgolj v prvi eta
ži, naprej v bloku pa so stekla 
prosojna. Živim v garsonje
ri in s hodnika je sedaj moč 
videti v stanovanje. To me 
zelo moti, saj je tretjina sta
novanja nefunkcionalnega. 
S tem vdirajo v mojo zaseb
nost in motijo posest,« pravi 
Sašo Horvat, ki s svojim pro
testom na ta način spodbija 
sklep nadzornega odbora 
bloka iz lanskega februarja, 
ko so se odločili, da naj bodo 
stekla prosojna. 

»Večkrat sem že slišal naj, 
če me moti, sam zatemnim 
okno oziroma nalepim foli
jo. Vendar, zakaj? To je za
sebna lastnina in potrebu
jem dnevno svetlobo,« pravi 
Sašo Horvat, ki je prepričan, 

da bi problematiko lahko re
šili, če ne bi bila proti koor
dinatorka v bloku. 

»Z Domplanom se skuša
mo dogovoriti za kompro
misno rešitev, saj so v vseh 
blokih, kjer so menjali stekla, 
nazaj namestili matirana, le 
pri nas ne. Vzrok za to je bila 
odločitev našega nadzorne
ga odbora, češ da bo s prosoj
nimi stekli na hodnikih več 
svetlobe in da bo manjša po
raba elektrike. Mi, ki se s tem 
v bloku ne strinjamo, ponu
jamo kompromis Dompla
nu, kjer so že naredili izra
čun za namestitev folije. Ko
ordinatorka Vesna Gašper
šič pa ne popušča in od nas 
zahtevajo, da začnemo zbi
rati podpise. Toda če nam ne 
uspe, bomo ostali pri seda
njem stanju. Ironija pa je, da 
je skupen strošek takšne na
mestitve folij po bloku zgolj 
420 evrov,« tudi pravi protes
tnik Horvat, ki je trenutno si
cer nezaposlen, kot pravi pa 
pod takšnimi psihičnimi pri
tiski tudi ni zmožen delati.

Pri Domplanu iščejo 
rešitev

Pri Domplanu, ki je uprav
nik stavbe, pravijo, da jih ža
losti, ker se je najemnik v 
stanovanju, ki je sicer last 
Ane Pavlovski, odločil za tak 

korak, vendar pa jih to ne 
čudi. V tem primeru se je na
mreč pri njih nabral že kup 
dokumentov in dopisov. 

Ob tem izpostavljajo, da 
stanovanjski zakon jasno 
predpisuje višino potreb
nih soglasij, vse menjave pa 
upravnik izvaja izključno na 
osnovi odločitev etažnih la
stnikov. V tej stavbi so lastni
ki določili tudi nadzorni od
bor, Vesna Gašperšič pa je 
predsednica nadzornega 
odbora stavbe. »Ker so bila 
prejšnja stekla motna, nova 
pa ne, je po že izvedenih de
lih nekaj etažnih lastnikov 
začelo na nova stekla lepiti 
motne folije oziroma časo
pisni papir ter lepilne trako
ve. Nekatere lastnike je mo
tilo, da nova stekla niso bila 
motna, druge lastnike pa, da 
nekateri lastniki brez ustrez
nih soglasij lepijo po novih 
steklih in kvarijo videz hod
nikov. Glede na tri pritož
be etažnih lastnikov in gle
de na to, da nova stekla niso 
motna, kot so bila prejšnja, 
smo od etažnih lastnikov 
zahtevali, da ponovno poda
jo ustrezno soglasje, in si
cer v solastniškem deležu, 
ki znaša več kot 75 odstotkov 
lastnine na skupnih delih 
stavbe. V primeru odločanja 
o izboljšavah (vgraditev nove 
opreme, za katero ni treba 

pridobiti gradbenega dovo
ljenja) se namreč zahteva so
glasje etažnih lastnikov, ka
terih solastniški delež znaša 
več kot 75 odstotkov. Navede
ni sklep je bil sprejet s 86od
stotnim solastniškim dele
žem etažnih lastnikov, zato 
menimo, da ni dvoma, da je 
volja ustrezne večine etažnih 
lastnikov, da nova okna osta
nejo takšna, kot so,« poja
snjujejo pri Domplanu, kjer 
pa zaplet vendarle želijo reši
ti, zato so predlagali media
cijo. »Mediacijo predlagamo 

z namenom iskanja sku
pne rešitve ob nastali situa
ciji. O njej smo obvestili sta
novalce,« pravi vodja PE Ne
premičnine pri Dompla
nu Peter Kern in dodaja, da 
so etažni lastniki, tudi Sašo 
Horvat, predlog za mediaci
jo, ki jo bodo organizirali, že 
sprejeli.

»Mediacija naj bi bila do
govorjena za 7. september, 
saj je sedaj čas dopustov. 
Jaz še vztrajam pri gladov
nem protestu, saj želim, da 
mi Domplan zagotovi mir 

oziroma sostanovalce po
zove, naj mi dajo mir. Tega 
imam več na hodniku kot v 
stanovanju, ko trgajo folije 
in časopisni papir s stekla 
in udarjajo po steni. Tukaj 
pijem vodo, metin sirup in 
grozdni sok, ki mi ga prinaša 
soseda. Pišem tudi tako ime
novani gladiatorski dnev
nik,« še pravi Sašo Horvat, 
ki je zadnje dni imel na hod
niku kar nekaj obiskov, od 
policije in predstavnic Cen
tra za socialno delo do novi
narjev in zdravnice. 

Mediacija naj bi rešila spor v bloku
Ker ni uspel z dogovorom glede zamenjave stekel v bloku na Ulici Tuga Vidmarja v Kranju, se je Sašo Horvat odločil za gladovni protest, včeraj pa je na tak 
način protestiral že deseti dan. Pri Domplanu predlagajo, da spor rešijo z mediacijo.

Sašo Horvat je včeraj na hodniku gladovno protestiral že deseti dan. / Foto: Gorazd Kavčič

Danica Zavrl Žlebir

Olševek – Na Olševku, kjer 
so naredili kanalizacijo, ob
novili vodovodno omrežje, 
zgradili širokopasovno te
lekomunikacijsko omrež
je, poskrbeli za odvodnjava
nje padavinskih voda s cest, 
trenutno še urejajo nekate
re sekundarne vode, večino
ma so tudi že položili asfalt 
po cestah, kjer so potekala 

gradbena dela. Po napove
dih župana občine Šenčur 
Cirila Kozjeka bodo dela 
končana predvidoma v pol
drugem mesecu. Z izvajal
cema (Hidrotehnikom in 
Gorenjsko gradbeno druž
bo) so zadovoljni. Investici
ja je vredna 430 tisoč evrov, 
zaradi dodatnih kanalov so 
na eni od sej občinskega 
sveta pred poletjem spreje
li aneks, ki je prvotni znesek 

nekoliko povečal. Na cesti 
Tupaliče–Olševek so zgradi
li tudi montažni most.

»Gre za povsem občinsko 
investicijo, ki jo moramo fi
nancirati sami. Z Olševkom 
pa končujemo investicijo na 
severnem delu občine, v pri
hodnje bo na vrsti tudi ko
munalna ureditev južnega 
dela, najprej čistilna napra
va v Trbojah,« pravi župan 
Ciril Kozjek.

Na Olševku intenzivno gradijo

Končujejo se dela v še zadnji vasi na severu občine Šenčur / Foto: Tina Dokl

Vilma Stanovnik

Kranj – Z včerajšnjimi uvo
dnimi prireditvami se je za
čel letošnji Kranfest z že 34. 
tradicionalno Kranjsko noč
jo. Zelo živahno je pred Pre
šernovim gledališčem, kjer 
bo danes in jutri od 17. ure 
naprej potekala tudi Kran
ska kuhna. Tam bo danes 
ob 21. uri nastopila zasedba 
Hamo & Tribute 2 love, jutri 
pa Samuel Lucas.

Na Glavnem trgu bo danes 
ob 20. uri nastopila Klapa 

Kampanel, jutri pa se obeta 
nastop Veselih svatov. Jutri 
dopoldne vabijo na kranjsko 
klobaso. 

Za otroke se bo jutri ves 
dan veliko dogajalo na Pun
gertu, kjer pripravljajo otro
ški Kranfest, na Slovenskem 
trgu pa bo danes in jutri za
bava z različnimi skupinami 
in glasbeniki od 20. ure do 2. 
ure zjutraj.

Ob večerih bo glasbeno 
obarvan bo tudi Maistrov 
trg in prizorišče Pungert. 
Vseh prizorišč z različnimi 

dogodki bo letos kar deset, 
organizatorji iz Zavoda za 
turizem in kulturo Kranj pa 
opozarjajo, da bodo v času 
prireditev zaradi organiza
cijskih in tehničnih aktiv
nosti ter varnosti obiskoval
cev postavljene popolne ozi
roma delne zapore cest in 
parkirišč. Slovesnost ob od
prtju bo odprtju danes ob 
20. uri na Glavnem trgu. 
Podrobnejši program in in
formacije o zaporah si lah
ko ogledate na spletni strani 
www.visitkranj.si.

Začel se je Kranfest

Vilma Stanovnik

Kranj – Svetnica liste Več za 
Kranj Beti Jenko je poda
la odstopno izjavo z mesta 
svetnice v svetu MO Kranj. 
V njej je navedla, da odstopa 
iz osebnih razlogov, bo pa še 
naprej po najboljših močeh 
podpirala razvoj Kranja ter 
občank in občanov.

 »Svetniška funkcija pome
ni kar precejšnje obveznosti, 

ki jih je Beti Jenko ves čas od 
nastopa mandata opravljala 
z vso odgovornostjo in priza
devnostjo. S svojim strokov
nim znanjem in politično 
občutljivostjo je izjemno ve
liko pripomogla h kakovos
tnemu in pozitivnemu od
ločanju v prid občank in ob
čanov MO Kranj. Vedno pa 
v mandatu lahko nastopi
jo osebni razlogi, da funkci
je ni več možno opravljati v 

polni meri, in te razloge smo 
dolžni spoštovati,« je ob nje
nem odstopu povedal župan 
Boštjan Trilar.

Kot pravijo na kranjski ob
čini, bodo v skladu z Zako
nom o lokalni samoupra
vi v sedmih dneh v občin
ski upravi o odstopu svetni
ce obvestili občinsko volilno 
komisijo in ta bo nato izved
la izbor nadomestnega sve
tnika oziroma svetnice. 

Beti Jenko ne bo več svetnica
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Železniki – Direkcija za infrastrukturo je pred kratkim v sklopu 
sanacije drsnih vozišč na državnih cestah sanirala nevarno 
cestišče na Bukovškem polju, na meji občin Škofja Loka in 
Železniki. Na 700-metrskem odseku so sanirali poškodbe in 
preplastili cesto, ki je bila še posebej spolzka ob dežju. Sana-
cija je stala nekaj manj kot 60 tisoč evrov. Direkcija namerava 
letos asfaltirati tudi daljši odsek makadamske državne ceste 
v občini Železniki, in sicer Rudno–Rovtarica v dolžini 3740 
metrov. Kot so pojasnili, je predvidena izvedba protiprašne 
zaščite oz. asfaltne plasti debeline sedem centimetrov. Ta čas 
poteka postopek javnega naročanja, izvedbo pa načrtujejo po 
izboru najugodnejšega ponudnika, predvidoma konec okto-
bra. Ocenjena vrednost del je 291 tisoč evrov.

Sanirali spolzko cesto na Bukovškem polju

Danica Zavrl Žlebir

Škofja Loka – V Loškem mu-
zeju se dogajajo izjemne 
stvari, a za to malokdo ve, kar 
želijo v prihodnje spremeni-
ti in odkriti ta spregledani bi-
ser, je dejala direktorica Lo-
škega muzeja Saša Nabergoj, 
ko je na seji občinskega sve-
ta predstavila strateški načrt 
muzeja od 2016 do 2020. 
Eden od strateških ciljev je 
tudi povečati dostopnosti 
muzejskih zbirk javnosti.

Te nameravajo v prihod-
nje tudi modernizirati in 
digitalizirati, jih razširiti in 

vzpostaviti nekatere nove, 
med njimi denimo športno, 
pasijonsko, Šubičevo, indu-
strijsko dediščino. Pozor-
nost bodo namenili tudi pe-
dagoškim programom. Že 
sedaj muzej obišče veliko 
ljudi in je v slovenskem me-
rilu med bolje obiskanimi, 
v prihodnje pa nameravajo 
število obiskovalcev še pove-
čati. Ob obnovi stavbe name-
ravajo poskrbeti za gibalno 
ovirane in že mesecu dni bo 
za dostop invalidov odprta 
rampa. V načrtih imajo tudi 
odprtje muzejske trgovine, 
tudi virtualne, razmišljajo 

o muzejski kavarni, okrepi-
li bi tudi dejavnosti na pros-
tem, kar se je kot dobro iz-
kazalo ob muzikalu Cvetje v 
jeseni in ob nedavnem His-
torialu. Programi so ukroje-
ni po lokalnih potrebah, a s 
svojimi mednarodno rele-
vantnimi temami tudi glo-
balno naravnani, je deja-
la direktorica Nabergojeva, 
ki je na tem mestu leto dni. 
Ob predstavitvi strateškega 
programa do leta 2020 pa 
ni mogla mimo potrebe po 
obnovi. Po njej najbolj kli-
če severno pročelje, obnovi-
ti bi kazalo tudi podstreho, 

depoje, stolp. Ob tem je žu-
pan Miha Ješe dejal, da bodo 
letos pripravili projekte za 
obnovo, izvedba pa bo odvi-
sna od tega, ali jim bo uspe-
lo pridobiti kakšna sredstva. 
Tudi direktorica Nabergoje-
va poudarja potrebo po pri-
dobivanju drugih virov, zlas-
ti na evropskih razpisih. 

Občinski svetniki so pod-
prli strateški načrt muzeja, 
navrgli pa tudi nekaj predlo-
gov, denimo o vzpostavitvi 
zbirke o znanih Ločanih ali 
dopolnitvi zbirke o novejši 
zgodovini z dogajanjem po 
9. maju 1945. 

Loški muzej je spregledani biser
Direktorica Saša Nabergoj je škofjeloškim občinskim svetnikom predstavila strateški načrt Loškega 
muzeja do leta 2020. Severno pročelje kliče po obnovi.  

Danica Zavrl Žlebir

Škofja Loka – Tudi v Knji-
žnici Ivana Tavčarja Škofja 
Loka so lani začeli s projek-
tom Družinsko branje, sicer 
zasnovanem v Mestni knji-
žnici Kranj. K skupnemu bra-
nju so v vseh enotah knjižni-
ce od lanskega oktobra do le-
tošnjega julija vabili družine z 
otroki, starimi od dve do osem 
let, pritegnili pa tudi osnovne 
šole ter vrtce v Škofji Loki, Po-
ljanski in Selški dolini. 

Starši so v knjižnici preje-
li družinsko bralno knjiži-
co in jo izpolnili. Knjižica je 
vsebovala seznam knjig, na 
poseben kupon so zapisova-
li naslove prebranih knjig, 
odgovarjali na vprašanja o 
vsebini in knjige ocenili. S 

pravilno izpolnjenimi ku-
poni so bili nagrajeni z lično 
oblikovanimi skodelicami. 
Kot sporoča Danijela Doli-
nar, se je projektu družin-
skega branja pridružilo več 
kot štiristo družin in si iz-
posodilo in prebralo več kot 
8500 knjig. V tem obdobju 
se je za tri odstotke povečalo 
tudi število vpisanih članov 
knjižnice v starosti do 15 let. 
Ob koncu projekta so pridne 
bralce na mladinskem od-
delku Knjižnice Ivana Tav-
čarja Škofja Loka nagradi-
li s posebnim dogodkom. 
V goste so povabili Tovarno 
milnih mehurčkov iz Teatra 
Cizamo. Poleg tega so se ot-
roci zabavali ob indijanski 
delavnici in prisluhnili pra-
vljici v pravljični sobi.

Bralo je več kot 
štiristo družin
Ob koncu projekta Družinsko branje so v Knjižnici 
Ivana Tavčarja v Škofji Loki nagradili pridne in 
vedoželjne bralce.

Ob koncu prve sezone Družinskega branja so se mladi 
bralci zabavali v tovarni mehurčkov.

Ana Šubic

Železniki – Kulturno in tu-
ristično društvo Vigenjc je 
leta 2008 za 46. Čipkarske 
dneve v Železnikih zasnova-
lo fužinarsko-kovaško pot, 
ki povezuje najpomemb-
nejše znamenitosti mesta z 
bogato 600-letno tradicijo. 
Pot, dolga 1,2 kilometra, obi-
skovalce vodi mimo 23 zna-
menitosti. Zanje so naredi-
li tudi predstavitvene table 
z opisi v slovenskem in an-
gleškem jeziku, ki so jih ob 
vodenju skupin postavili ob 
znamenitosti. A kot pravi 
pobudnik poti in predsednik 

društva Anže Pegam, je 
nenehno postavljanje in 
odstranjevanje tabel postalo 
moteče, zato so želeli dobiti 
prostor za njihovo stalno po-
stavitev. Želja se jim je ures-
ničila in tako so minulo ne-
deljo v sklopu letošnjih Čip-
karskih dnevov pri mostu na 
Klovžah odprli park, v kate-
rem je obiskovalcem ves čas 
na ogled vseh 23 tabel z opi-
si znamenitosti.

»Po večletnih prizadeva-
njih smo našli primerno ze-
mljišče in pridobili dovolje-
nje njegovega lastnika ter 
soglasji ljubljanske območ-
ne enote Zavoda za varstvo 

kulturne dediščine Sloveni-
je in Občine Železniki. Le-
seno konstrukcijo, na kate-
ri so predstavitvene table, 
so nam pomagali zasnovati 
domači arhitekti in se lepo 
umešča v stari del Železni-
kov. Zaradi stalne postavitve 
tabel se bo pot zagotovo do-
končno prijela med domači-
ni in obiskovalci, poleg tega 
pa jo bo veliko lažje predsta-
viti obiskovalcem, ker so opi-
si vseh točk sedaj zbrani na 
enem mestu,« je poudaril 
Pegam.

Na mostu na Klovžah je 
odslej izhodiščna točka, od 
koder se lahko obiskovalci 

sami podajo na pot, za vo-
dene oglede pa je potrebna 
predhodna prijava. Kot pravi 
Pegam, so obiskovalci zelo 
presenečeni, kako bogato 
zgodovino imajo Železniki. 
Najpomembnejše zname-
nitosti so plavž, najstarejša 
hiša Plnada, Plavčeva hiša, v 
kateri je danes muzej, Bon-
celjnova hiša, rojstne hiše 
Antona Globočnika Soro-
doldskega, Blaža Crobat-
ha, Janka Mlakarja in dru-
gih pomembnih mož ... Pot 
predstavlja tudi tri doma-
če lokalne obrti: poleg kova-
nja še klekljanje in obdelavo 
škrilja. 

Opisi znamenitosti  
na enem mestu
Pri mostu na Klovžah v Železnikih so odprli park s predstavitvenimi tablami, na katerih so opisane 
znamenitosti v starem delu mesta, ki jih povezuje fužinarsko-kovaška pot.

Park s tablami, ki opisujejo železnikarske znamenitosti, so odprli v sklopu nedavnih Čipkarskih dnevov. / Foto: Andrej Tarfila
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Kranj – Hoteli za male živa-
li so pri nas v porastu, saj 
vse več lastnikov svoje hišne 
ljubljenčke zaupa v varstvo 
strokovnjakom, ki v času 
njihove odsotnosti poskrbi-
jo za varstvo, prehrano, gi-
banje, dobro počutje in vse 
ostale potrebe živali. Gre si-
cer za izrazito sezonsko de-
javnost, ki svoj vrhunec do-
živi prav v poletnih mesecih, 
ko so njihove kapacitete, kot 
je bilo razbrati pri naših so-
govornikih, polno zasedene.

Ne le psi in mačke, tudi 
dihurji in podgane

»Letošnje poletje smo pol-
no zasedeni, tako kaže tudi 
še vsaj prihodnja dva tedna. 
V povprečju skrbimo za šti-
ri pse, tri mucke, dva pti-
ča in nekaj drugih živali na 
dan, med našimi 'gosti' pa 
se najdejo tudi morski pra-
šički, kunci, hrčki …« pra-
vi Živa Prelogar, vodja ho-
tela za male živali v Klini-
ki Loka, kjer za hišne ljub-
ljenčke med dopusti skrbijo 
od leta 2010.

Z letošnjo sezono so za-
dovoljni tudi v Hotelu za 
male živali Nera s Šenturške 
Gore, kjer te dni poleg psov 
in mačkov gostijo tudi žel-
vo in morske prašičke, v pre-
teklosti pa so v dopustniško 

varstvo sprejeli tudi že di-
hurje in podgano. »Stran-
ke imamo iz cele Slovenije, 
in čeprav gre za izrazito se-
zonsko dejavnost, smo odpr-
ti vse leto,« nam je poveda-
la Urška Krivec, direktorica 
Hotela za male živali Nera.

Mačke so še posebej 
zahtevne

Če v večini hotelov za male 
živali med počitnicami sprej-
mejo vse hišne ljubljenčke, 
pa so v Mačjem hotelu Ozzi 
na Vrhpoljah pri Kamniku 
specializirani le za mačke. 
»Sama imam doma poleg 

psa še pet muc in v preteklo-
sti sem med dopusti večkrat 
popazila kakšno muco znan-
cem, iz tega pa se je rodila 
misel, da bi bil to lahko tudi 
posel. Za mačke namreč ni 
veliko take ponudbe, vemo 
pa, da prav njim menjave 
okolja in vrsta spremenje-
nih dejavnikov predstavlja 
največji stres,« pravi lastni-
ca Mačjega hotela Ozzi Moj-
ca Jager, tudi prostovoljka v 
Zavetišču za zapuščene ži-
vali Horjul, ki mačji hotel 
vodi že štiri leta. V času na-
šega obiska so bile pri njej na 
»dopustu« štiri muce. Vsa-
ka ima svojo veliko kletko in 

nima stika z drugimi žival-
mi v hiši. Mojca poleg osnov-
nih potreb skrbi tudi za igro 
in vsaki muci namenja po-
sebno pozornost. »Med le-
tom imam dela manj, saj 
gre za sezonsko dejavnost, 
poleti pa mi zaradi obilice 
dela pomagajo tudi doma-
či. V letošnji sezoni imam 
že od sredine junija polno, 
vse do konca avgusta je pri-
čakovati tako. Letos je nava-
la precej več kot prejšnja leta 
in če se bo tako nadaljevalo, 
bomo hotel širili, čeprav si v 
prvi vrsti želimo ohraniti ka-
kovost ponudbe,« še pravi 
Mojca Jager.

Polni tudi hoteli za živali
V poletnih mesecih s polno paro delajo tudi hoteli za živali, kjer v času dopustov poskrbijo  
za naše hišne ljubljenčke.

Mojca Jager z Vrhpolj pri Kamniku vodi hotel izključno za mačke. / Foto: Gorazd Kavčič

Jasna Paladin

Domžale – Poklicno gasil-
sko službo na območju ob-
čin Domžale, Trzin, Luko-
vica in Moravče so več kot 
dvajset let opravljali poklic-
ni gasilci Heliosovega Cen-
tra požarne varnosti Domža-
le, ki so bili pogodbeno za-
dolženi tudi za požarno var-
nost na delu štajerske avto-
ceste vse to trojanskega pre-
dora, skrbeli pa so tudi za 
požarno varnost drugih bli-
žnjih tovarn. A vse od pro-
daje Heliosa avstrijski druž-
bi Ring International je bil 
obstoj tovrstne gasilske or-
ganiziranosti pod velikim 
vprašajem. Ker novi lastni-
ki poklicne gasilske organi-
zacije znotraj svojega podje-
tja niso več podpirali, so se v 
Domžalah lotili iskanja no-
vih rešitev.

V praksi se  
ne spreminja nič

Občina Domžale je že lan-
sko jesen tako ustanovila 
Center za zaščito in reševa-
nje Domžale, ki je kot javni 
zavod začel delovati 1. julija 

letos. »V praksi se za gasil-
ce in občane ne spreminja 
prav nič. Vsi dosedanji po-
klicni gasilci – razen tisti, ki 
delujejo na Heliosovi lokaci-
ji Color Medvode – so službo 
obdržali, tudi lokacija centra 

ostaja ista, saj se je občina s 
Heliosom dogovorila, da del 
prostora in opreme vzame 
v najem. Del opreme in del 
objekta v lasti občine je bil 
zavodu dan v upravljanje,« 
nam je pojasnila Ajda Vod-
lan z Občine Domžale. Delo-
vanje javnega zavoda Center 
za zaščito in reševanje Dom-
žale pa za občino ne bo po-
ceni. Poklicna gasilska služ-
ba se sicer delno financira 
tudi z denarjem za opravlja-
nje gasilske službe in nalog 
zaščite in reševanja za pod-
jetja, državo in preostale tri 
občine, ki jih omenjeni ga-
silci pokrivajo, ter iz naslo-
va opravljanja zaščitno-reše-
valnih nalog na cestah ter v 
tunelih, zgolj stroški zagona 
javnega zavoda in polletno 
operativno delovanje pa 
bodo občinski proračun le-
tos olajšali za 590 tisočakov.

Poklicni gasilci pod okrilje občine
Poklicni gasilci, ki so na širšem območju Domžal do nedavnega delovali pod okriljem podjetja  
Helios, od prvega julija letos za požarno varnost skrbijo znotraj javnega zavoda, ki ga je v ta namen 
ustanovila Občina Domžale.

Lokacija Centra za zaščito in reševanje Domžale ostaja pri 
tovarni Helios na Količevem.

Jasna Paladin

Motnik – Gasilci PGD Mot-
nik, ki so s svojo 115-letno 
zgodovino drugo najstarejše 
gasilsko društvo v občini Ka-
mnik, so v soboto z manjšo 
slovesnostjo, ki se je začela 
z gasilsko parado skozi vas, 
uradno prevzeli novo gasil-
sko avtocisterno GVC 16/25.

»Z gasilskimi vozili smo 
doslej opravili že veliko in-
tervencij, zaradi česar posta-
ja naš vozni park vedno bolj 
iztrošen, ne prizanaša pa mu 
niti zob časa. Kljub različnim 
omejitvam motniški gasilci 
vseskozi stremimo k temu, 

da nudimo občanom kar 
se da hitro in strokovno po-
moč. Prav zato smo se odloči-
li za nakup nove avtocisterne 
GV 16/25, saj dosedanja ne 
ustreza več zahtevam gasil-
skega dela,« je povedal pred-
sednik PGD Motnik Matjaž 
Piskar in se zahvalil vsem, 
ki so pomagali pri nakupu. Z 
novim vozilom bodo njihove 
intervencije še bolj učinko-
vite. Cisterna lahko prevaža 
3100 litrov vode, opremljena 
pa je z najsodobnejšo opre-
mo za gašenje in reševanje, 
tudi agregatom, termokame-
ro, vitlom, dihalnimi aparati 
in drugo opremo.

Gasilci prevzeli novo vozilo

Nova avtocisterna GVC 16/25 in stara ročna brizgalna iz 
leta 1910, ki je še vedno v lasti PGD Motnik, a jo hranijo v 
gasilskem muzeju na Vranskem.

Kamnik – Člani Planinskega društva Domžale, Domžalski dom 
na Mali planini in gostinstvo Ovijač vabijo na bralno akcijo med 
vrhove na Mali planini, ki se bo odvila prihodnji teden, med 
25. in 31. julijem pred Domžalskim domom na Mali planini, 
na lokaciji, kjer je Knjižnica pod krošnjami podrla svoj višinski 
rekord. Knjige boste lahko prebirali vsak dan med 10. in 20. uro.

Branje med vrhovi na Mali planini

Kranj – Skupnost južnokoroških kmetic in kmetov vabi na kmeč-
ki praznik s kmečko tržnico in srečanjem kmetov iz Avstrije, 
Slovenije, Italije, Madžarske in Hrvaške, ki bo v Celovcu v ne-
deljo, 31. julija, z začetkom ob 10.30. Kranjska območna enota 
Kmetijsko gozdarske zbornice Slovenije organizira brezplačen 
prevoz na srečanje. Prijave so možne po telefonu na številko 
04 280 46 24 do četrtka, 28. julija, oz. do zapolnitve avtobusa.

Organizirano na kmečki praznik v Celovcu

Škofja Loka – Škofjeločani in obiskovalci so bili v sredo zvečer 
deležni izjemnega glasbenega dogodka na prostem. V okviru 
turneje Red Tour je namreč v Škofji Loki gostovalo 120 glas-
benikov. Na Cankarjevem trgu, ki je po obnovi postal lepo 
prizorišče različnih kulturnih dogodkov, so nastopili simfo-
nični orkester, džezovska zasedba, komorni godalni orkester 
in pevski zbor. Organizatorje je razveselilo lepo vreme, saj 
bi morali sicer koncert uprizoriti v Sokolskem domu, kjer pa 
glasbenih užitkov ne bi bilo deležnih toliko ljudi, kot jih je 
bilo na prostem.

Na Cankarjevem trgu več kot sto glasbenikov

Na Cankarjevem trgu je v sredo nastopilo 120 ameriških 
glasbenikov. / Foto: Andrej Tarfila
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Bled – Na Bled letos že 26. 
leto prihajajo glasbe sve-
ta. Festival Okarina doslej 
še nobeno poletje ni izostal 
in je kot tak že dolgo ena od 
plemenitejših blejskih tra-
dicij, ki obiskovalcem vsako 
leto s kakovostno in raznoli-
ko koncertno ponudbo širo-
ko odpira vrata tako v glas-
beno izročilo kot z njim po-
vezane sodobne muzike na-
rodov z vseh kontinentov. 
Med petnajstimi nastopajo-
čimi bomo letos tako poslu-
šali zasedbe in glasbenike 
iz Egipta, Francije, Madžar-
ske, Palestine in Jordani-
je, Španije, Nemčije, Šved-
ske, Južne Koreje, ZDA, Al-
žirije, Italije in Turčije. »Le-
tošnji festival je nadgradnja 
lanskoletnega. Sicer je na-
stopajočih nekaj manj kot 
lani, gre pa za zelo renomi-
rane glasbene skupine in iz-
vajalce, ki prihajajo iz različ-
nih okolij in so že nastopa-
li na najpomembnejših to-
vrstnih festivalih po svetu,« 
napoveduje Leo Ličof, pobu-
dnik in vsa leta umetniški 
vodja, vsekakor pa oče festi-
vala, ki zadnjih devet let po-
teka pod okriljem Zavoda za 
kulturo Bled, ki skrbi tudi za 
njegovo organizacijsko plat. 
Ličof hkrati dodaja, da gre za 
izjemno kvalitetne izvajalce, 
ki imajo kaj pokazati. Zani-
mivo, da kar nekaj skupin 
prihaja s francoskega govor-
nega področja, bodisi prav 
iz Francije bodisi v mešanih 
zasedbah. Izvajalci z jasnim 
sporočilom o pomembnos-
ti multikulturnosti bodo od 
26. julija do 7. avgusta na-
stopali na Blejskem gradu 
in obalni promenadi, ki se je 
kot prizorišče prvič izkaza-
la in uspela na lanskem fe-
stivalu.

Fuzija med tradicijo  
in novim

V torek, 26. julija, ob 20.30 
bo na promenadi festival od-
prla zasedba Egyptian Pro-
ject, ki prihaja iz Egipta in 
v svojem glasbenem izra-
zu kombinira zvoke Nilove 
delte in Kaira z razpoloženji 
trip hopa, elektronske glas-
be, hip hopa in celo klasič-
ne glasbe. Ob njihovi glasbi 
lahko sanjamo o davnih ča-
sih, ko so se glasbeniki, ple-
salci in različni umetniki za-
drževali v soseskah in kavar-
nah Kaira, kjer so čakali na 
vabila za nastope ob zaba-
vah, porokah in rojstvih ot-
rok. Zasedba Egyptian Pro-
ject razkriva in prebuja le-
poto glasbe z bregov Nila in 
poslušalce ponese v daljne 

dežele. Tradicija in sodob-
nost z istega odra. Naslednji 
dan bo sledil Mladinski sim-
fonični orkester Strasbou-
rg, ki je v okviru svoje evrop-
ske koncertne turneje za na-
stop izbral tudi Bled. Petin-
šestdeset mladih nadarje-
nih glasbenikov bo predsta-
vilo program, ki zajema vsa 
glasbena obdobja, vključno 
s sodobnimi kompozicija-
mi. Četrtkov koncert bo na-
menjen glasbi vlaških Ro-
mov, ki jo igra madžarska 
skupina Romengo, s kateri-
mi nastopa tudi znana pevka 
Monika Lakatos.  

Prihodnji konec tedna se 
bo dogajanje selilo na Blej-
ski grad, prvi koncert pa bo 
začinil godalni trio Khou-
ry Project, ki ga sestavlja-
jo trije bratje, izjemni pa-
lestinski glasbeniki iz Jor-
danije. V glasbenem izra-
zu izhajajo iz tradicij z Bliž-
njega vzhoda in Sredoze-
mlja, ki jih hkrati združu-
jejo z džezom, flamenkom, 
romsko, keltsko in indijsko 
glasbo. Sledita dneva z dvoj-
nim programom – 30. juli-
ja bo najprej nastopila Svet-
lana Makarovič z nekaj svoji-
mi šansoni, pri interpretaci-
ji preostalih pesmi pa ji bodo 
pomagali njeni zvesti glas-
beni spremljevalci: pianist 
Joži Šalej, igralki Ljerka Be-
lak in Janja Majzelj in dru-
gi. Sledila bo francoska za-
sedba Sirventes. Trije glas-
beniki obujajo liriko iz časa 
trubadurskih pesmi ob kon-
cu 13. stoletja. Pojejo v okci-
tanščini, jeziku, značilnem 
za jugozahod Francije, nji-
hova besedila pa so napisa-
na v zahtevni pesniški ob-
liki, v kateri se pesnik nor-
čuje iz princev, posmehuje 
cerkvi in dvomi o stvarniku, 
ki mu ponuja prijazne nas-
vete pa tudi neizprosne kri-
tike. Glasba, ki jo igra The 
Javier Paxariño Trio iz Špa-
nije, je več kot le flamenko, 

saj ni omejena na eno samo 
zvrst, temveč zajema široko 
paleto odtenkov, ki sestav-
ljajo bogato špansko kultu-
ro. Po JUKA – Brass Bandu, 
šestdesetčlanskem orkestru 
iz Nemčije, sestavljenem iz 
mladih glasbenikov, ki bo 
nastopil v nedeljo ob 17. uri, 
se festivalsko dogajanje spet 
vrača na promenado. 

Zadnji teden Okarine bo 
2. avgusta odprla Švedska 
skupina Way Up North, ki 
igra švedsko glasbo na dru-
gačen način, od starejše pa 
vse do Abbe. V zasedbi No-
reum Machi iz Južne Ko-

reje, ki ji bo sledila, prihaja 
nekaj odličnih glasbenikov, 
tolkalcev, pevcev … Zasedba 
prinaša navdihujočo ener-
gijo v umetnost Samul-No-
rija, sodobno uprizoritveno 
adaptacijo ceremonialne-
ga ruralnega obreda, ki izvi-
ra iz šamanizma in animiz-
ma. Poslušalcem, ki prisega-
jo na blues in soul, bo zadoš-
čeno v sredo, 3. avgusta, ko 
bo nastopila francoska sku-
pina Malted Milk z ameri-
ško pevko Toni Green. Nas-
lednji dan spet odhajamo v 
Afriko, natančneje v Alžiri-
jo, s skupino Djmawi Afri-
ca. Ta je trdno ukoreninjena 
v svoji afriški identiteti, že 
od leta 2004 eksperimenti-
ra s fusion glasbo, ki povsem 
neomejena in brez zadržkov 
vključuje rok, metal, reg-
gae, alžirski chaabi in arab-
sko-andaluzijsko tradicijo 
kot tudi gnawa trance. Glas-
ba francoske džez fusion za-
sedbe Guillaume Perret & 
The Electric Epic, ki bo sle-
dila večer zatem, ne pripada 
nobenemu žanru, temveč se 
obrača na naše čute. Je ino-
vativna mešanica sodobne-
ga džeza, funkovskih groo-
vov in kričečega metala – ne-
kakšna hibridna, vznemir-
ljiva in čarobna glasba, ki v 
nas vzbuja občutke in po-
dobe. V soboto, 6. avgusta, 

bo nastopila francosko-itali-
janska skupina Ve-Zou-Via. 
Pol skupine tvorijo Italijan-
ke iz Neaplja, pol pa Fran-
cozi iz Marseilla. O njihovi 
glasbi pa so zapisali, da gre 
za nebrzdano orgijo prepri-
čljivo strastnih glasov v har-
moniji s tamburicami in div-
jimi uličnimi zabavami. De-
setčlansko zasedbo so sesta-
vili posebej za tokratni na-
stop ... in kasneje mogoče 
še kakšnega. Festival Okari-
na se bo zaključil 7. avgusta 
s koncertom turške zasedbe 
Baba Zula. Njihove predsta-
ve so mešanica več umetno-

stnih zvrsti. S kombinaci-
jo orientalskih glasbil, kot 
so darbuka, električni saz in 
žlice, ter elektronike in so-
dobnih zvokov ustvarjajo sa-
mosvoj zvok, ki ga imenuje-
mo istanbulska psihedelič-
nost.

Moč izraza, kakovost  
in prepoznavnost

Za vsaka ušesa nekaj, to-
rej. V prihodnjih 14 dneh 
bost lahko našli pravo mu-
ziko zase, poslušali nove in-
strumente ali pa neobičaj-
ne kombinacije med nji-
mi. Letošnji izbor je neko-
liko drzen in razbija šablo-
ne. »Vedno znova želim raz-
bijati konvencionalne zako-
reninjene okvire in pričako-
vanja, kaj naj bi festival bil. 
Ta mora biti vsakič znova po-
seben. Sam rad iščem fuzi-
je med staro glasbo in etno 
koreninami ter nadgradnjo 
v sodobnih glasbenih kon-
ceptih,« še dodaja Leo Li-
čof, zadovoljen, da že toliko 
let Okarina nastaja v sodelo-
vanju z Zavodom za kulturo 
Bled. Posebna moč, ki jo iz-
raža izvajalec, njegova kvali-
teta in afirmiranost v svetu 
so trije najpomembnejši kri-
teriji, po katerih se je vselej 
za uvrstitev v program odlo-
čal Ličof. Tudi letos.

Okarina glasbenih užitkov
Za uvod v 26. Festival Okarina, ta je v svoja nedrja privabil petnajst zasedb, ki bodo z glasbo z različnih 
koncev sveta štirinajst dni bogatile Bled, bo v torek nastopila zasedba Egyptian Project.

Letošnjo Okarino bo v torek odprl zanimiv egiptovski sestav Egyptian Project. 
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Blejska Dobrava – Vokal-
ni band Kreativo je odlič-
na, lahko bi rekli medpo-
krajinska vokalna zasedba, 
saj pevki in pevci, gre na-
mreč za sekstet, prihajajo 
z različnih koncev Sloveni-
je, od Ljubljane do Kungo-
te in od Bele krajine do Go-
renjske. Z Blejske Dobra-
ve prihaja basist Luka Čer-
ne, ob njem pa v sestavu 
nastopajo še Jana Gamser 
(alt), Katja Kovačič (sopran), 
Aleš Majerič (tenor), Domi-
nik Štrucelj (tenor, vokal-
ni bobni) in Samo Vovk (te-
nor, vokalni bobni). Za nji-
hov zvok skrbi Miha Rojko. 
Septembra 2014 so se v ne-
tekmovalnem delu predsta-
vili na Slovenski popevki, 
zelo uspešno pa so se odre-
zali tudi na različnih vokal-
nih festivalih. Mednarodne-
ga festivala Vokal total so se 
udeležili že lani in v katego-
riji 'džez' prejeli srebrno di-
plomo ter posebno bronas-
to priznanje Warda Swin-
gla. Letos maja so prvič so-
delovali tudi na slovenskem 
festivalu a capella skupin 
Sredi zvezd v Žalcu in preje-
li prvo nagrado. V lanskem 
letu so izdali svoj prvi album 
z naslovom Kreativo.

Njihov največji uspeh 
pa je bil nedvomno nedav-
ni nastop v Gradcu. V zah-
tevni konkurenci trinajstih 

vokalnih zasedb z vsega sve-
ta so nastopili v kategoriji 
'pop' in s svojim nastopom 
prepričali strokovno žirijo v 
sestavi Kim Nazarian (New 
York Voices), Anders Jalke-
us (The Real Group), Matt-
hias Becker, Andrea Figalo 
(Flying Pickets). Žirija je Vo-
kalnemu bandu Kreativo pri-
sodila zlato priznanje Warda 
Swingla za prvo mesto v ka-
tegoriji 'pop' in zlato diplo-
mo. Na koncu štiridnevne-
ga tekmovanja je sledil kon-
cert zmagovalcev vseh kate-
gorij. Kot zadnji nastopajo-
či ga je zaključil Kreativo z 
dodatkom slovenske ljud-
ske pesmi Moja mati kuha 
kafe, ki ga je publika zahte-
vala z velikim aplavzom. Kot 
je povedal Luka Černe, so po 
koncu festivala sledila šte-
vilna povabila in dogovori 
za sodelovanja po Evropi in 
celo na Daljni vzhod. »Naša 
skupna vizija in strast so iz-
vajanje džeza, popa, kantri-
ja in drugih žanrov. Vsi pev-
ci se urimo na področju vo-
kalne pop/džezovske tehni-
ke, glasbene izkušnje pa že 
več kot desetletje pridobiva-
mo na velikih in malih odrih 
širom sveta. Izvajamo uspe-
šnice slovenskih in tujih av-
torjev v atraktivni in igrivi 
vokalni preobleki,« je še po-
vedal Černe in ob tem že na-
javil njihov nastop jeseni na 
abonmajskem koncertu v 
Gledališču Toneta Čufarja.

Vokalni band 
Kreativo do zmage
Vokalna zasedba Kreativo je minuli teden v 
avstrijskem Gradcu z uspehom nastopila na 
mednarodnem tekmovanju a capella skupin Vokal 
total.

Vokalni band Kreativo z Luko Černetom, ki drži priznanje za 
zmago, v sredini. / Foto: arhiv skupine Kreativo

Mojstrana – Danes, v petek, 22. julija, ob 19. uri bo v Sloven-
skem planinskem muzeju v Mojstrani odprtje gostujoče raz-
stave Kobariškega muzeja z naslovom Velika vojna v Krnskem 
pogorju. Razstava govori o zgodovinskih dogodkih med prvo 
svetovno vojno na severnem, goratem delu soške fronte. Pri-
kazuje gore nad dolino reke Soče, na katerih so težke preiz-
kušnje prestajali pripadniki številnih narodov avstro-ogrske 
monarhije in italijanski vojaki.

Velika vojna v Krnskem pogorju
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Kranj – Vajeni smo že, da pri
reditve ob Kranfestu pope
strijo tudi odbojkarji, ki se 
vsako leto zberejo na držav
nem prvenstvu. Tako bomo 
na ploščadi pred kranjsko 
občino danes in jutri lahko 
na delu videli večino najbolj
ših odbojkarjev in odbojka
ric na mivki. Poleg tega so 
organizatorji iz Odbojkar
skega kluba Triglav Kranj 
poskrbeli, da bodo ob obra
čunih za državno prvenstvo 
potekali tudi zaključni boji 
Royal rekreativne lige, ki po
teka že od prejšnjega tedna, 
prav tako pa se je že prejšnji 
teden in minuli konec tedna 
na mivki v Kranju dogajalo 
veliko zanimivega.

»Odbojka na mivki je zelo 
dobra osnova za tehniko in 
taktiko odbojke v dvorani in 
hkrati priprava za dvoransko 
sezono. Zato v klubu mlade 
spodbujamo, da čim prej 
začnejo z igranjem. Zanje 
je to zanimivo in odbojka na 
mivki je postala del klubske
ga življenja. Naš klub tudi že 
tradicionalno pripravljal dr
žavno prvenstvo v odbojki 
na mivki in ob lanskem tek
movanju, ko smo pred ob
činsko stavbo znova postavi
li igrišče, nam je župan pred
lagal, naj pripeljano mivko 
in igrišče še bolje izkoristi
mo. Odločili smo se, da le
tos ne bomo pripravili zgolj 
rekreativnega turnirja in dr
žavnega prvenstva, pač pa 
smo poskrbeli za več dogod
kov, ki smo jih poimenovali 

Beachfest,« pravi direktor 
kluba Miro Ambrožič.

Mivka je tako na ploščadi že 
od prejšnjega tedna, ves čas 
pa na njej poteka brezplačna 
šola odbojke na mivki. »Na 
igrišču so dopoldne otroci, ki 
obiskujejo šolo odbojke, po
poldne pa potekajo obračuni 
rekreativne lige. Letos se jo 
udeležuje dvanajst moških 
in pet ženskih ekip. Poleg 
tega smo minuli konec tedna 
pripravili tudi srednjeevrop
sko prvenstvo v odbojki na 
mivki za mlajše od 16 let,« je 
tudi povedal Miro Ambrožič, 
ki je prepričan, da bodo ljubi
telji odbojke na mivki na svoj 
račun prišli zlasti ta konec 
tedna, ko se v Kranju znova 
obeta spektakel, ki se bo zak
ljučil jutri pozno zvečer.

»V Kranju je turnir za dr
žavno prvenstvo postal tra
dicija. Tekmovanja se bodo 
vrstila oba dneva, saj bodo 
poleg članskega državnega 
prvenstva igrali še finale v 
kategorijah do 21 in do 19 let. 
Ekipe do 21 let bodo igrale že 
danes, do 19 let pa jutri, ko 
bosta na tekmi za tretje mes
to nastopila tudi naša igral
ca Stružnik in Žižmund. Na
tančna časovnica vseh do
godkov je na naši spletni 
strani, se bo pa tako danes 
kot jutri dogajalo od 9.30 
zjutraj do 23. ure zvečer. 
Vrhunec bo jutri od 19. ure 
naprej, ko bo najprej finale 
rekreativne lige, sledila bo 
tekma moških za tretje mes
to, nato pa bosta še finalna 
obračuna žensk in moških 

za državno prvenstvo,« je še 
povedal Miro Ambrožič in 
pojasnil, da bosta s poseb
nim povabilom na turnirju 
nastopila Jernej Potočnik in 
Peter Bedrač, drugo povabi
lo pa sta dobila Jan Planinc 
in Gašper Plahutnik. »Nek
danji državni reprezentant 
Jan Planinc, ki je v Kranju 
že nastopal za OK Triglav, bo 
tudi v sezoni 2016/17 nosil 
dres kranjskega kluba, zato 
ga bomo še toliko bolj z ve
seljem spodbujali,« je še do
dal Ambrožič.

V moški konkurenci bos
ta med favoriti Nejc Zemljak 
in Jan Pokršnik ter Danijel 
Pokršnik in Tadej Boženk, 
med dekleti pa Erika Fabjan 
in Mojca Potokar ter Nina 
Kontrec in Tajda Lovše. 

Znova spektakel na mivki
Na ploščadi pred stavbo kranjske občine že drugi teden igrajo odbojko na mivki, tako imenovani 
Beachfest pa se bo jutri zvečer zaključil z novim spektaklom, ko se obetajo finalni obračuni državnega 
prvenstva v odbojki na mivki.

Te dni so se na igrišču pred občinsko stavbo v Kranju zbirali mladi in rekreativci, danes in 
jutri pa bodo na vrsti tudi obračuni državnega prvenstva v odbojki na mivki.

Matjaž Klemenc

Radovljica – Letos mineva 
dvajset let od krstnega nasto
pa prve radovljiške plaval
ke na olimpijskih igrah. V 
Atlanti je leta 1996 nastopi
la Alenka Kejžar. Od takrat 
niso minile niti ene poletne 
olimpijske igre, ne da bi na 
njih nastopil vsaj en član ali 
članica radovljiškega plaval
nega kolektiva. Tudi letos ne 
bo drugače. Na bližajoče se 
olimpijske igre v Rio v Bra
ziliji se bodo podali kar štir
je. To so Anja Klinar, Robert 
Žbogar, Tjaša Pintar in Špe
la Perše. V ekipi sta tudi tre
nerja Miha Potočnik v vlo
gi selektorja in Alen Kramar 
kot trener daljinske plavalke 

Špele Perše. Alen bo nato v 
Rio odšel še enkrat. V času 
paraolimpijskih iger bo na
mreč spremljal petega člana 
Plavalnega kluba Gorenjska 

banka Radovljica, Darka Đu
riča.

Pred odhodom na letoš
nji največji športni spekta
kel je radovljiške športnike 

ter njihove trenerje sprejel 
domači župan Ciril Globoč
nik. Sprejema so se udeleži
li tudi predsednik Plavalne
ga kluba Gorenjska banka 
Radovljica Aleš Klement in 
trenerka v klubu Urška Po
točnik, vodja slovenske re
prezentance Iztok Čop ter 
podžupan Občine Radovlji
ca Miran Rems. Globočnik, 
ki je bil v preteklosti plava
lec, trener in selektor sloven
ske plavalne reprezentance, 
je na sprejemu udeležen
cem podelil skromne nagra
de. »Vsem želim, da na tek
mah odplavate maksimal
no dobro. Verjamem, da se 
bomo po vaši vrnitvi spet za
dovoljni srečali,« je poudaril 
župan.

Dobra radovljiška zasedba za Rio
Med slovenskimi potniki na letošnje olimpijske igre v Riu bo tudi pet plavalcev Plavalnega kluba 
Gorenjska banka Radovljica, ki jih je ta teden sprejel župan Ciril Globočnik.

Radovljiške potnike v Rio je ta teden sprejel domači župan 
Ciril Globočnik. / Foto: Gorazd Kavčič

Vilma Stanovnik

Jesenice – Pri jeseniškem 
HDD Jesenice so te dni zelo 
aktivni pri iskanju igralcev 
za novo sezono. Potem ko 
se je sredi junija kot trener 
v Podmežklo vrnil selektor 
slovenske hokejske repre
zentance Nik Zupančič in ko 
je znano, da bo v novi sezoni 
jeseniško moštvo nastopalo 
v Alpski ligi, ki se začne sre
di septembra, iščejo tudi no
vince, ki bodo ekipi pomaga
li do čim boljših rezultatov. 

Tako je prejšnji teden v 
vrste rdečih prestopil 26 le
tni vratar Rok Stojanovič, 
nekdanji vratar kranjske
ga Triglava, ki je lani igral v 
Celju. Tako bo Rok ob Žanu 
Usu še en v Kranju izučeni 
vratar jeseniškega moštva.

Ta teden je Jeseniške 
vrste okrepil še branilec 

Aleksandar Magovac. Vzgo
jen je bil na Jesenicah, nato 
pa ga je pot vodila v tujino. 
Po štirih sezonah, ki jih je 
odigral za ekipe Zell am See, 
Orli Znojmo in Kitzbühel, je 
zopet oblekel rdeči dres. 

Novi železar je od tega te
dna tudi 25letni Erik Pance, 
ki je bil že nekaj časa v stiku z 
jeseniško upravo. Cilji kluba 
so ga pritegnili in sezono bo 
preigral na Jesenicah.

Po nekaj prihodih iz dru
gih sredin so pri upravi je
seniškega hokejskega kluba 
začeli tudi z obnavljanjem 
sodelovanja z že preizkuše
nimi igralci iz pretekle sezo
ne. Tako bo v njihovih vrstah 
branilec Aleš Jeklič, ki je pri 
21. letih eden tistih domačih 
mladih hokejistov, ki bo po
memben adut jeseniške igre 
– ne le to sezono, ampak tudi 
v prihodnje.

Na Jesenicah sestavljajo 
ekipo za novo sezono
Do začetka sezone v alpski ligi je še slaba dva 
meseca, na Jesenicah pa hitijo s sestavljanjem 
konkurenčnega moštva.

Domžale – Ta konec tedna se nadaljuje tekmovanje v 1. no-
gometni ligi Telekom. Nogometaše Domžal obračun na Sta-
dionu Matije Gubca v Krškem čaka v nedeljo, včeraj zvečer 
pa so na v Športnem parku Domžale odigrali povratno tekmo 
drugega kroga kvalifikacij za evropsko ligo proti Šahtjorju iz 
Soligorska. Tekma se do zaključka naše redakcije še ni konča-
la. Domžalska zelenica pa jutri zvečer ne bo samevala, saj bo 
tekme kot domačin tam igrala ekipa Radomelj. V jutrišnjem 
drugem krogu bo ob 20.15 gostila Olimpijo.

Radomlje jutri z Olimpijo

Kranj – Danes bo v Kopru potekala predstavitev slovenske 
olimpijske reprezentance, v dvorani Bonifika pa naše roko-
metaše ob 18. uri čaka nova pripravljalna tekma za nastope 
v Riu. Izbranci Veselina Vujovića se bodo pomerili z ekipo 
Hrvaške. Naši so sicer minuli konec tedna na dveh pripravljal-
nih tekmah proti reprezentanci Tunizije dvakrat slavili, saj so 
Tunizijce najprej s 33 : 25 premagali v Mariboru, nato pa z 39 : 
24 še v Trbovljah. Zadnjo pripravljalno tekmo pred odhodom 
na olimpijske igre v Riu bodo naši rokometaši v ponedeljek s 
Hrvati odigrali še v Opatiji. Nato naj bi selektor določil končni 
seznam potnikov za Rio. Kot sporočajo iz Rokometne zveze 
Slovenije, so v prodaji nove uradne navijaške majice slovenske 
reprezentance. Majice so prvi artikel nove kolekcije Slovenian 
handball pod okriljem Rokometne zveze Slovenije, ki bo že 
jeseni ponudila nove navijaške rekvizite.

Danes nova pripravljalna tekma rokometašev

Jasna Paladin

Kamniška Bistrica – V ne
deljo, 24. julija, bodo člani 
Kluba gorskih tekačev Pa
pež s številnimi prostovolj
ci organizirali že 18. gorski 
tek na Grintovec, ki bo hkra
ti 4. tekma v Pokalu Slove
nije v gorskih tekih, držav
no prvenstvo za otroške ka
tegorije in 2. tekma za sve
tovni pokal. Tekači bodo v 
štirinajstih kategorijah tek
li na različno dolgih pro
gah, najboljše čaka ekstre
mni tek prav do vrha 2558 
metrov visokega Grintovca, 

pri čemer bo treba premaga
ti 9800 dolžinskih in 1959 
višinskih metrov. Udeležbo 
je potrdilo več odličnih do
mačih in tujih gorskih teka
čev, tudi lanskoletna zmago
valca Nejc Kuhar in Karmen 
Klančnik, zato si organiza
torji – če jim bo naklonjeno 
tudi vreme – obetajo rekord 
proge. Limit zaradi varnosti 
in spoštljivosti do zahtevne 
proge ostaja dve uri in pol. 
Start vseh kategorij bo na Pi
knik centru pri Jurju v Kam
niški Bistrici ob 9. uri, kjer 
bo ob 15. uri tudi slovesna 
razglasitev rezultatov.

V nedeljo na Grintovec
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Ana Šubic

Ljubljana – Velik padec cen 
mleka kot posledica pove-
čane prireje na ravni EU in 
potrošnja, ki ne sledi temu, 
močno ogrožata obstoj slo-
venskih kmetij, usmerjenih 
v prirejo mleka. Gre za sek-
tor, ki je pri nas med kme-
tijskimi panogami najbolj 
tržno usmerjen, dobro po-
slovno organiziran in v ka-
terem so bile v zadnjem de-
setletju visoka vlaganja v iz-
boljšanje konkurenčnosti. 
To kažejo tudi podatki, saj 
se je število kmetij, ki tržijo 
mleko v zadnjih desetletjih, 
skrčilo za skoraj polovico, 
medtem ko se je obseg pri-
reje povečal. Težave mleč-
nega sektorja je na nedavni 
seji obravnaval tudi uprav-
ni odbor Kmetijsko goz-
darske zbornice Slovenije 
(KGZS), ki je za dolgoročno 

izboljšanje položaja predla-
gal več sistemskih ukrepov 
in aktivnosti.

Kot poudarjajo, je temelj 
celovite in dolgoročne rešit-
ve krepitev odnosov v celot-
ni mlečni verigi, ki vključu-
je pravične cene med delež-
niki. Nujno se jim zdi udeja-
njenje sheme Izbrana kako-
vost, katere namen je pove-
čanje ugleda v Sloveniji pri-
rejenega mleka, da bo she-
ma zaživela, pa je potreb-
na vključitev večine kmetij 
v sistem certificiranja in in-
tenzivna promocija sheme. 
Za večjo ekonomsko sta-
bilnost živinorejskih kme-
tij predlagajo več poudarka 
predelavi mleka na kmeti-
jah in neposredni prodaji. 
Izpostavili so tudi mehaniz-
me sofinanciranja aktivno-
sti iz programa razvoja po-
deželja, še zlasti krepitev 
kratkih verig, vzpostavljanje 

prenosa znanja za mlečne 
kmetije in vzpostavljanje 
skupine evropskega ino-
vativnega partnerstva na 
temo izboljšanja ekonom-
skega položaja. Med dolgo-
ročnimi sistemskimi rešit-
vami navajajo še zavarova-
nja tveganj preko rizičnega 
sklada, zavarovanja dohod-
kovnih tveganj, pogodbene 
prevzeme cenovnih tveganj 
v verigi in ne nazadnje dav-
čno politiko. 

Upravni odbor KGZS je 
podprl tudi ukrepe, predla-
gane na ravni EU, med dru-
gim uvedbo enkratne po-
moči mlečnemu sektorju po 
zgledu iz leta 2015, s predlo-
gom, da država članica lah-
ko prispeva še dodatna na-
cionalna sredstva, dvig in-
tervencijske cene, uvedbo 
ukrepa zasebnega skladišče-
nja, ki naj bo bolj prožen gle-
de sproščanja na trg oz. da se 

zagotovi izvoz teh količin iz 
EU, doseči na politični rav-
ni odpravo ruskega embar-
ga, obvezno označevanje po-
rekla mleka, določiti maksi-
malne višine marž znotraj 
mlečne verige na ravni EU ...

Skrb vzbujajoče stanje v 
mlečnem sektorju je obrav-
navala tudi delovna skupi-
na za mleko pri kmetijskem 
ministrstvu. Ta je za premo-
stitev težav v mlečni verigi 
med drugim predlagala re-
programiranje finančnih 
obveznosti za kmetije v naj-
večjih težavah z neodplača-
nimi obveznostmi za inve-
sticije, sofinanciranje obre-
sti za kredite, delno poplači-
lo socialnih prispevkov, so-
financiranje prevoznih stro-
škov mleka do zbiralnice za 
oddaljene kmetije ter sveto-
vanje o tehnoloških in eko-
nomskih ukrepih za reševa-
nje kmetij v težavah. 

Predlogi za rešitev mlečne krize
Temelj celovite in dolgoročne rešitve je krepitev odnosov v celotni mlečni verigi, ki vključuje pravične 
cene med deležniki, poudarjajo v Kmetijsko gozdarski zbornici Slovenije.

Ana Šubic

Kranj, Bled – V torek smo 
poročali, da bodo gozdar-
ji julija in avgusta na obmo-
čju Gradišča nad Stražiščem 
in Šmarjetne gore zaradi na-
pada lubadarja posekali več-
jo količino iglavcev, zaradi 
česar obiskovalcem svetu-
jejo previdnost oz. naj si za 
rekreacijo raje izberejo dru-
ga območja. »Za nemote-
no izvedbo sanacije in v iz-
ogib potencialni nevarnos-
ti naj se usmerijo proti Još-
tu, v dveh mesecih bo verje-
tno že vse sanirano. Sečnja 
se začenja te dni, konec me-
seca bo pri veliki skakalni-
ci nameščena še žičnica za 
spravilo lesa. Na območju 
Šmarjetne gore je za posek 
evidentiranih okoli 500 'ku-
bikov' lesa,« je pojasnil Ju-
rij Rozman, višji sodelavec v 
odseku za gojenje in varstvo 
gozdov na kranjski območ-
ni enoti Zavoda za gozdove 
Slovenije.

Previdnost velja tudi pri 
gibanju v drugih gozdovih 
na Gorenjskem, kjer bodo 
zaradi napada podlubnikov 
izvajali sečnjo in spravilo 
lesa. In te bo še veliko: lan-
sko rekordno leto, kar se tiče 
napada podlubnikov, bo le-
tos zagotovo preseženo. Na 

kranjskem gozdnogospo-
darskem območju so lani 
za posek evidentirali sla-
bih 163 tisoč kubičnih me-
trov napadenega lesa, letos 
pa že 65 tisoč, kar je dvak-
rat več kot v enakem obdob-
ju lani. Količina lesa, ki ga 
bo treba posekati, se lahko 
letos približa tristo tisoč ku-
bičnim metrom. »Vsak dan 
na novo evidentiramo za ti-
soč 'kubikov' napadenega 
lesa. Žarišča se pojavljajo 
povsod: na kranjskem, ško-
fjeloškem, tržiškem obmo-
čju, okoli Preddvora, zelo na 
udaru je začetek Selške doli-
ne … Praktično ni več obmo-
čja, kjer lubadar ne bi bil pre-
namnožen, povsod se pojav-
ljajo 100–200 'kubikov' ve-
lika žarišča. Lastnike gozdov 
pozivamo, naj redno pregle-
dujejo gozdove in takoj, ko 
najdejo lubadarja ali prej-
mejo odločbo, začnejo sana-
cijo. Žarišča se sedaj že laž-
je opazijo, saj prva napadena 
drevesa že dobivajo rumeno 
krošnjo. Ob takih drevesih je 
običajno napadenih še kakih 
50 smrek, ki so na videz še 
povsem zdrave, napad luba-
darja se prepozna le po rja-
vem prahu,« je še pojasnil.

»Tudi na območju blejske 
enote zavoda za gozdove je 
lubadarja zelo veliko, še več 

kot v kranjski enoti, čeprav 
je naše območje manjše,« 
je pojasnila vodja odseka 
za gojenje in varstvo goz-
dov Vida Papler - Lampe in 
dodala, da so letos za posek 
označili že 97 tisoč kubičnih 
metrov lesa. Za primerjavo: 
lani je bilo za posek eviden-
tiranih 165 tisoč 'kubikov', s 
tem da je lubadar intenziv-
no napadel šele julija, letos 
pa je že v prvi polovici leta 
naredil ogromno škode. Za-
gotovo bo treba posekati čez 
dvesto 'kubikov' lesa, oce-
njuje Vida Papler - Lampe. 

Še posebej kritični so bo-
hinjska dolina, pobočja Ka-
ravank oz. planinske desti-
nacije, kot sta Stol in Be-
gunjščica, obrobje Poklju-
ke, okolica Zatrnika, Gor-
juše, Kropivnik, Goreljek 
… »Zna se zgoditi, da bodo 
obiskovalci zaradi spravila 
lesa po gozdnih cestah po-
nekod morali počakati ne-
kaj časa. Če se znajdejo v bli-
žini gozdne proizvodnje, pa 
svetujemo previdnost, v izo-
gib nesrečam naj se zadržu-
jejo vsaj 50 metrov stran,« je 
še svetovala.

Lubadar se še naprej širi
Na Gorenjskem je za posek evidentiranih že 162 tisoč kubičnih metrov napadenega lesa. Včeraj se je 
začela sanitarna sečnja petsto kubičnih metrov lesa na priljubljeni Šmarjetni gori, zato obiskovalce 
prosijo, naj si zaradi varnosti za rekreacijo izberejo druge lokacije. Previdnost je potrebna tudi v drugih 
gozdovih, kjer poteka sanitarna sečnja.

Na Šmarjetni gori je za posek evidentiranih petsto kubičnih 
metrov lesa. / Foto: Gorazd Kavčič

Ana Šubic

Jezersko – Na Jezerskem, 
kjer ima lovstvo veliko tra-
dicijo in ugled, od decembra 
lani obratuje mesnica, v ka-
teri predelujejo divjačinsko 
meso in ga prodajajo v ob-
liki suhomesnatih izdelkov. 
Kot samostojni podjetnik jo 
je odprl dolgoletni član Lo-
vske družine (LD) Jezersko 

Simon Šemrov, po poklicu 
živilski tehnik. »Z očetom 
Dušanom, zdajšnjim stare-
šino LD Jezersko, se že dol-
go ukvarjava s predelavo div-
jačinskega mesa, ker pa sem 
želel, da dejavnost razširi-
mo in ne predelujemo samo 
za lovske prijatelje, sem re-
gistriral s. p. To mi je omo-
gočilo, da se resneje posve-
tim ponudbi divjačinskih 
suhomesnatih izdelkov, 
morda z njimi prodrem tudi 
na kmečke turizme. Dva že 
oskrbujemo,« je razložil.

Meso uplenjene divjadi 
odkupuje v lokalnem oko-
lju, veliko večino od LD Je-
zersko, nekaj pa tudi od oko-
liških lovskih družin. »Od-
kupujemo v glavnem je-
lenjad, najraje cele trupe, 
saj imam tako najboljšo 
kontrolo, kakšno je meso, 

predvsem glede mikrobio-
loške kakovosti. Vse meso 
predelamo, večinoma roč-
no, največ ga predelamo v 
salame in klobase. Dimlje-
nje poteka klasično, na bu-
kovem žaganju,« je razlo-
žil Simon Šemrov. Največ 
strank ima še vedno med 
lovci, krog kupcev pa bi rad 
še razširil na stranke izven 
lovskih krogov. 

Nekdanji starešina LD Je-
zersko Franc Ekar ob tem 
poudarja, da je pri predela-
vi divjačinskega mesa potre-
ben skrben izbor divjačin-
skega mesa, saj mora biti 
divjad uplenjena izven ob-
dobja parjenja, in če je le mo-
goče, v času polne lune. »Na 
podlagi odločbe ministrstva 
za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano se mora v Sloveniji 
povprečno iz narave odvzeti 
več kot 75 tisoč visoke divja-
di. Od tega je jelenjadi skoraj 
10 tisoč, veprov 8 tisoč, gam-
sov 2500, srnjadi 40 tisoč, 
medvedov 70. Tako pred-
pisan in izvajan lov s strani 
naravovarstvenih institucij 
in strokovnjakov je največ-
je zagotovilo, da se ohranja 
in varuje populacije prosto-
živeče divjadi,« je še razlo-
žil Ekar.

Največ predela 
jelenovega mesa
Simon Šemrov z Jezerskega, dvajset let tudi 
član Lovske družine Jezersko, ima že več kot pol 
leta mesnico za predelavo divjačinskega mesa v 
suhomesnate izdelke.

Simon Šemrov in njegov oče Dušan še že vrsto let 
ukvarjata s predelavo divjačinskega mesa. 

Ljubljana – Poslanci so minuli teden potrdili interventni zakon 
za odpravo posledic spomladanske pozebe in snega v kmetij-
stvu, s katerim so prizadetim kmetom iz proračunske rezerve 
v letu 2017 zagotovili 3,5 milijona evrov. Po zadnjih ocenah 
naj bi aprilska pozeba in sneg v sadovnjakih in vinogradih 
povzročila za skoraj 24 milijonov evrov škode, prizadetih pa je 
bilo skupno 56.500 hektarjev površin, pri čemer je bila škoda 
na 47.000 hektarjih večja kot 30 odstotkov. Interventni zakon 
med drugim omogoča nepovratno finančno pomoč kmetijam, 
katerih sadovnjaki ali vinogradi so imeli izgube na več kot 30 
odstotkih površin, pri čemer je škoda na posameznem gerku 
več kot 60-odstotna. Za zavarovan pridelek bodo lahko dobili 
do 20 odstotkov priznane škode, za nezavarovan pa do 10 od-
stotkov. Podaljšal se je tudi rok za vložitev zahtevka za zmanj-
šanje ali odpis obveznosti plačila prispevka za pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje za kmete, omogoča pa tudi znižanje 
ali odpis najemnin pri skladu kmetijskih zemljišč in gozdov.

Interventna pomoč po pozebi
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Kranj – Zakon ureja ključ-
na vprašanja statusa vajen-
ca ter pravice in obveznosti 
delodajalcev, šol, zbornic, 
združenj delodajalcev in 
ministrstev, pojasnjujejo 
pri ministrstvu za izobra-
ževanje, znanost in šport 
in dodajajo, da bodo razvoj 
vajeniškega modela finan-
cirali s pomočjo evropskih 
sredstev. Za uvedbo vajeni-
štva bodo zagotovili še stro-
kovno usposabljanje men-
torjev v podjetjih in stro-
kovnih delavcev v šolah. 
Vzpostavitev vajeništva 
načrtujejo v šolskem letu 
2017/18.

Vajeniška oblika izobraže-
vanja se bo izvajala tako za 
mladino kot odrasle, pri če-
mer vajenec sklepa posebno 
vajeniško pogodbo o vajeni-
štvu za čas, ko je vpisan v iz-
obraževalni program, že za-
posleni in brezposelni pa se 
bodo vključili v vajeniški pro-
gram s sklenitvijo pogodbe o 
izrednem izobraževanju. Pri 
vajeništvu se najmanj petde-
set odstotkov izobraževalne-
ga programa izvede kot prak-
tično usposabljanje z delom 
pri delodajalcu, najmanj šti-
rideset odstotkov celotnega 
izobraževalnega programa 
se bo izvajalo v šolah. Vaje-
nec ima v vsakem letniku iz-
obraževanja najmanj deset 

tednov praktičnega izobra-
ževanja. Usposabljanje se 
lahko izvaja pri več deloda-
jalcih in tudi v okviru med-
narodnih programov mo-
bilnosti. Za čas praktičnega 
usposabljanja z delom pri 
delodajalcu je vajenec upra-
vičen do vajeniške nagrade, 
ki ne sme biti nižja od pet-
desetih odstotkov minimal-
ne plače, nagrada pa se bo po 
predlogu zakona višala gle-
de na letnik izobraževanja, 
in sicer do devetdeset odstot-
kov v tretjem letniku. Kot 
so pojasnili pri GZS, pred-
log zakona zbornicam nala-
ga posebne pristojnosti gle-
de izvajanja vajeniških pro-
gramov, to je objavo razpisa 

vajeniških delovnih mest, iz-
vajanje usposabljanja men-
torjev in vodenje razvida de-
lodajalcev glede verificiranih 
vajeniških delovnih mest. 

Prav zato bodo po bese-
dah Andreje Sever iz GZS 
zelo podrobno preučili za-
kon in na podlagi tega pri-
stojnemu ministrstvu pos-
redovali tehtne pripombe. 
»V podjetjih se namreč zave-
dajo družbene odgovorno-
sti, ki jo to prinaša. Zato bo 
potrebno precej previdnosti 
pri sklepanju vajeniških po-
godb, saj ta čas nimajo no-
benega zagotovila, da bo va-
jenec po opravljenem uspo-
sabljanju ostal v podjetju,« 
je še razložila Andreja Sever.

Odprli razpravo o vajeništvu
O predlogu zakona o vajeništvu, ki je do 19. avgusta v javni razpravi, bo svoje pripombe oblikovala tudi 
Gospodarska zbornica Slovenije (GZS), ki je pretekli teden organizirala skupno razpravo na to temo, še 
eno pa bodo pripravili v začetku avgusta. 

Aleš Senožetnik

Smlednik – Ljubljanski butič-
ni Hotel Cubo se je v Smledni-
ku lotil večjega projekta, iz-
gradnje devetih hiš. Direktor 
hotela Sandi Kovačevič nam 
podrobnosti o načrtovani in-
vesticiji še ni želel razkriti, 
saj pravi, da je projekt v zače-
tni fazi, dokončan pa naj bi bil 
čez dve leti. Po dostopnih in-
formacijah na spletni strani 
Cubo Village, kot so projekt 
poimenovali, gre za luksuzne 
hiše v povprečni izmeri dob-
rih šeststo kvadratnih me-
trov tik ob golfskem igrišču 
Diners Ljubljana v Smledni-
ku, namenjene turistični de-
javnosti višjega kakovostnega 

razreda. Hiše bo mogoče na-
jeti ali odkupiti za osebne ali 
poslovne namene. Poleg tega 
se Cubo loteva tudi prenove 
več let zaprtega hotela Kanin 
v Bovcu, kjer so že začeli z ob-
novitvenimi deli.

Cubo je v petih letih delo-
vanja prispeval k popestritvi 
hotelske ponudbe v prestol-
nici, a v začetku leta 2014 za-
radi dolgov prešel v prisilno 
poravnavo, ki pa jo je uspeš-
no prestal, ko je lastništvo ho-
tela prešlo v roke ruske druž-
be Adria s sedežem v Kopru. 
Po podatkih Agencije za jav-
nopravne evidence in stori-
tve, je hotel konec lanskega 
leta še vedno izkazoval 1,3 mi-
lijona izgube.

Luksuzni turizem  
v Smledniku
Ob golfskem igrišču v Smledniku se lotevajo 
turizma za petične goste.

Simon Šubic

Gorenjske občine so morale 
po zakonu o skladnem regi-
onalnem razvoju najkasneje 
ta mesec dokapitalizirati Re-
gionalno razvojno agenci-
jo Gorenjske oz. BSC Kranj. 
So to storile?

»Dokapitalizacija je bila 
izpeljana v zadostni meri, 
da smo zadostili zakonu, 
ki zahteva večinsko javno 
lastništvo v regionalnih ra-
zvojnih agencijah in znot-
raj tega prevladujoči delež 
občin. Načrtovano dokapita-
lizacijo v vrednosti 50 tisoč 
evrov so podprle vse občine, 
vendar pa je k njej za zdaj 
pristopilo 11 občin s skup-
no 27.712 evrov vplačanega 
kapitala, s čimer zdaj občin-
ski delež znaša 32,5 odstot-
ka družbe, Slovenski regio-
nalni razvojni sklad pa ima 
v lasti 31,1 odstotka. Ostalih 
sedem občin je obljubilo, da 
bodo k dokapitalizaciji pris-
topile prihodnje leto.«

Torej imajo občine interes, 
da BSC še naprej deluje?

»Prepričan sem, da je 
tako. Lani smo opravili pre-
gled, koliko je BSC prine-
sel gorenjskim občinam v 
prejšnji finančni perspekti-
vi. Poleg 80 milijonov evrov 
za regionalne projekte, ki 
bi jih, recimo, občine tudi 
same zmogle, smo pridobi-
li še 16 milijonov evrov do-
datnih sredstev. Ob dejstvu, 
da je delovanje BSC občine 
stalo 1,4 milijona evrov, to 
pomeni, da se jim je vložek 

v BSC več kot desetkratno 
povrnil.«

BSC je organiziran kot pod-
jetje, nekatere regionalne ra-
zvojne agencije pa imajo sta-
tus javnega zavoda. Kaj je po 
vašem bolje?

»Regionalne razvojne 
agencije so po Sloveniji or-
ganizirane tako kot zavo-
di kot tudi družbe z omeje-
no odgovornostjo. Bistvene 
razlike po mojem mnenju 
ni, saj imamo v ustanovni 
pogodbi zapisano, da se do-
biček ne deli, ampak se vrača 
v podjetje. BSC Kranj iz tega 
razloga za zasebne vlagatelje 
ni zanimiv.«

BSC je imel lani tudi pre-
cejšnje likvidnostne težave. 
So te že odpravljene?

»Res je, družba je bila za-
dolžena skoraj za milijon 
evrov, kar smo že močno 
znižali, tudi na račun pove-
čanih prilivov iz prejšnjih 
projektov. Prisiljeni smo 
bili tudi znižati plače za 30 
odstotkov, večji del znižanja 
je bil izveden že v prvi polo-
vici lanskega leta, kar se na 
letni ravni pozna za približ-
no 200 tisoč evrov. Za prib-
ližno 30 odstotkov oziroma 
za 30 tisoč evrov na leto smo 
znižali tudi operativne stro-
ške. Brez drastičnega zniža-
nja plač bi bili prisiljeni v ve-
liko odpuščanje, še vedno pa 
smo morali odpustiti tri so-
delavce.«

Koliko evropskih projektov 
ste pridobili v zadnjem letu?

»V tem letu smo bili za-
gotovo najbolj aktivni v pri-
dobivanju evropskih projek-
tov, za katere pazimo, da jih 
čim bolj apliciramo v lokalno 
okolje, saj je bilo v preteklo-
sti večkrat slišati očitek, da so 
ti projekti bolj sami sebi na-
men. Prav tako iz nacional-
nih sredstev lahko pričakuje-
mo vse manj denarja. V zad-
njem letu nam je tako uspelo 
pridobiti devet novih evrop-
skih projektov, pri praktič-
no vseh pa so med partnerji 
tudi občine. Med drugim gre 
za projekte za izdelavo regi-
onalnega energetskega na-
črta, zmanjšanje svetlobne-
ga onesnaževanja, digitali-
zacijo kulturne dediščine, za 
malo podjetništvo na pode-
želju, spodbujanje socialne-
ga podjetništva in energetsko 

učinkovitost zasebnih stavb, 
pa za projekt Industrijski tu-
rizem, s katerim želimo za 
turiste odpreti Šešir v Ško-
fji Loki in postaviti obeležje v 
Tržiču ... Vsi projekti so sku-
paj vredni okoli 20 milijonov 
evrov, gorenjski del pa dva 
milijona evrov. Pripravljamo 
še dva projekta čezmejnega 
sodelovanja z Avstrijo, gre za 
projekt Smart Alpe-Adria Re-
gia, ki bo med drugim spod-
bujal podjetnike k razvoju 
pametnih rešitev in uvajanju 
novih tehnologij tako v jav-
nem kot tudi zasebnem sek-
torju, in projekt Alpe-Adria 
park doživetij, kjer se osre-
dotočamo na območje Kara-
vank in v njem na kolesar-
ski ter pohodniški turizem 
in zimske aktivnosti. Čaka-
mo pa še na izid razpisa za 

izvajanje projektov v okviru 
Lokalne akcijske skupine iz 
evropskega programa razvo-
ja podeželja, ki bodo precej 
vpeti v lokalno okolje.«

Zaradi ukinitve t. i. regijskih 
kvot je treba za novo finanč-
no perspektivo 2014–2020 
pripraviti Dogovor za razvoj 
regij. Kako daleč ste?

»Dejstvo je, da je drža-
va močno zadolžena, zato 
ima tudi bistveno drugačen 
proračun kot v prejšnji per-
spektivi in išče razne obvo-
ze, kako bi regijam nameni-
la čim manj denarja. Tako se 
moramo za vsak novi projekt 
precej bolj boriti kot v prete-
klosti oziroma država kar 
sama pove, katerega bo fi-
nancirala. Napaka je bila na-
rejena tudi z decembrskim 

pozivom gospodarskega mi-
nistrstva, ki je bil zastavljen 
preširoko, zato smo v regiji 
prijavili ogromno projektov, 
vrednih skoraj pol milijarde 
evrov. Tako šele sedaj iz njih 
počasi luščimo prioritetne 
projekte. Z Dogovorom za-
mujamo že dve leti in upam, 
da bo podpisan vsaj do kon-
ca leta, taka je tudi obljuba.«

Kakšen naj bi bil končni fi-
nančni izplen?

»Trenutno nam kaže na 
22 do 23 milijonov evrov za 
leti 2017 in 2018, tako da bi 
se do konca leta 2020 lahko 
približali podobnemu učin-
ku kot v prejšnji finančni 
perspektivi, torej 50 milijo-
nom evrov. Dejstvo pa je, da 
bodo projekti bistveno bolj 
centralizirani in bo imela na 
njih regija manjši vpliv, kar 
menim, da ni dobro.«

Kaj je pokazala lanska izre-
dna revizija preteklega po-
slovanja BSC, ki so jo opra-
vili po odhodu prejšnjega di-
rektorja Bogomirja Filipiča? 

»Izredna revizija takih 
nepravilnosti, kot se je govo-
rilo v javnosti, ni odkrila. Na 
nekaterih področjih je mor-
da prišlo do negospodarne-
ga oziroma površnega rav-
nanja, kar pa zagotovo ni ka-
zensko pregonljivo. Dejstvo 
pa je, kar je javnosti tudi že 
znano, da se je tudi po mo-
jem mnenju zgodila ključ-
na napaka, to je podpis po-
roštev fizični osebi za poso-
jila. To je tudi glavni očitek 
prejšnjemu vodstvu.«

Občinam se je vložek podeseteril
Regionalna razvojna agencija Gorenjske – BSC Kranj je v zadnjem letu spet zagotovila likvidnost, ta mesec je uspela tudi dokapitalizacija s strani občin. 
O aktualnih dogodkih smo spregovorili z Rokom Šimencem, ki je vodenje agencije prevzel 1. julija lani. 

Skoraj milijonsko zadolženost smo v zadnjem letu močno znižali, pravi direktor BSC Kranj 
Rok Šimenc. / Foto: Gorazd Kavčič
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Kranj – Sedemindvajsetle-
tni kosovski državljan Alban 
Thaqi na torkovem predob-
ravnavnem naroku na Okro-
žnem sodišču v Kranju ni 
priznal krivde za očitani ka-
znivi dejanji umora in ropa 
58-letnega bohinjskega uči-
telja Pavla Zupana novem-
bra 2014, zato mu bo kranj-
sko tožilstvo moralo krivdo 
dokazati na glavni obravna-
vi. Na njej bodo na predlog 
tožilstva in obrambe najver-
jetneje zaslišali tudi Jetona 
Fido in Shklqima Banushi-
ja, ki sta si konec junija na 
kranjskem sodišču s takojš-
njim priznanjem sostoril-
stva pri ropu Pavla Zupana 
na njegovem domu v Nome-
nju izposlovala razmeroma 
milo kazen dvajsetih mese-
cev zapora, od katere sta dva 
meseca že odsedela v pripo-
ru, preostalih šestnajst me-
secev pa bosta odslužila z 
980 urami družbenokoris-
tnega dela. Obramba je pre-
dlagala tudi zaslišanje infor-
matorja, ki je kriminalistom 
namignil, da bi bil Thaqi lah-
ko Zupanov morilec. 

Vodja kranjskega tožilstva 
Marija Marinka Jeraj je na 
predobravnavnem naroku v 
zameno za takojšnje prizna-
nje krivde sodišču predlaga-
la izrek dvajsetletne zapor-
ne kazni, vendar pa se ob-
toženi za priznanje ni odlo-
čil, čeprav je policija po nje-
govem prijetju februarja le-
tos navedla, da ji je alban-
ski zidar z začasnim bivali-
ščem v Celju krivdo za umor 
priznal. Obramba, zastopa 
jo radovljiški odvetnik Žiga 
Novak, sedaj želi izpodbija-
ti obtoženčevo izjavo z za-
slišanja na policiji, na kate-
ro se je sicer Thaqi skliceval 
tudi pred preiskovalno sod-
nico. »Zaslišanje na polici-
ji je bilo izvedeno brez pri-
sotnosti zagovornika, zaradi 
česar se sodba na ta zapisnik 
ne more opirati, posledično 
se tudi izjava obdolženca v 
preiskavi ne more sklicevati 
na vsebino tega zapisnika,« 
je navedel odvetnik, ki pa na 
poziv sodnice Marjete Dvor-
nik predloga za izločitev tega 
dela zapisnika o zaslišanju v 
sodni preiskavi ni podkrepil 
s kakšno sodno odločbo. 

Hude travme iz otroštva 

Glede na podane dokazne 
predloge bo obramba na so-
jenju skušala zasejati dvom 
v prištevnost Thaqija v času 
domnevne storitve očitanih 
dejanj. Zagovornik je na-
mreč predlagal postavitev 
sodnega izvedenca psihia-
tra, da ugotovi tedanjo zmo-
žnost razumevanja in obvla-
dovanja obdolženca, pri če-
mer se je skliceval na obdol-
ženčeve hude travme iz otro-
štva. »To predlagam tudi na 
podlagi osebnih okoliščin 
obdolženca, ki je v starosti 
devetih let doživel hude psi-
hične travme na Kosovem. 
Tedaj se je tam izvajala in-
tervencija vojaških in poli-
cijskih sil, bil je priča nasi-
lju in likvidacijam civilistov, 
med drugim je na lastne oči 
videl likvidacijo starega oče-
ta,« je poudaril Novak. 

Obramba oporeka tudi za-
konitosti policijskih postop-
kov izsleditve in kasnejšega 
prijetja obdolženega Thaqi-
ja ter takratnega odvzema 
vzorca njegove sline. »Vzo-
rec sline je bil obdolžencu 
vzet neutemeljeno, čemur 
se ni mogel upirati, v zvezi s 
tem pa so tudi nadaljnje ana-
lize tega vzorca nezakonite,« 
je navedel odvetnik in pred-
lagal, da se tako vzorec sline 
kot rezultati kasnejše nje-
gove analize v policijskem 
forenzičnem laboratoriju 

izločijo iz dokaznega gradi-
va. Če pa se sodnica za izlo-
čitev ne bo odločila, je odve-
tnik predlagal odvzem vzor-
ca las obdolženca in izdela-
vo izvedenskega mnenja, ali 
je ta skladen z vzorcem las, 
ki so ga forenziki pri ogle-
du kraja umora našli v roki 
pokojnega Zupana. Novak 
je predlagal tudi novo izve-
densko mnenje glede pri-
merjalne analize med DNK-
-sledjo, najdeno na gasilski 
sekirici, s katero je bil po-
končan Zupan, in odvzetim 
DNK-materialom obdolžen-
ca. Ker je prvo analizo opra-
vil Nacionalni forenzični la-
boratorij, obramba predla-
ga, naj novo strokovno mne-
nje izdela neodvisni izvede-
nec. 

Višja državna tožilka Ma-
rija Marinka Jeraj se je z ve-
čino dokaznih predlogov 
obrambe strinjala oziroma 
jim ni nasprotovala, kot ne-
utemeljen pa je zavrnila 
predlog po izločitvi dela za-
pisnika o zaslišanju pred de-
žurno preiskovalno sodnico, 
prav tako je nasprotovala po-
novitvi laboratorijskih ana-
liz vzorcev DNK.  

Rop se je sprevrgel  
v umor

Spomnimo, da so krimi-
nalisti konec februarja ozi-
roma slabih šestnajst me-
secev po umoru in ropu 

58-letnega Pavla Zupana 
v Nomenju odvzeli pros-
tost 27-letnemu Thaqiju ter 
Fidu in Banushiju, ki naj bi 
z glavnim osumljencem so-
delovala pri izvedbi ropa. 
Slednja sta namreč skupaj 
z 48-letnim Makedoncem 
Djemilom Alo, ki je še ved-
no na begu, predhodno pri 
Zupanu opravljala gradbena 
dela, pri tem pa so ugotovi-
li, da razpolaga z večjo količi-
no gotovine. Za rop, ki se je 
na koncu sprevrgel v brutal-
ni umor, so najeli Thaqija, 
je pred meseci navedla poli-
cija. Četverica naj bi se tako 
2. novembra 2014 dvakrat 
pripeljala v Nomenj. Prvič 
Zupana ni bilo doma, dru-
gič pa naj bi Thaqi potrkal 
na vhodu in s t. i. grip kleš-
čami večkrat udaril po gla-
vi Zupana, takoj ko je odprl 
vrata. Nato je menda zgra-
bil gasilsko sekirico in z 
njo tako pretepel učitelja, 
da je na kraju dogodka za-
radi izkrvavitve in zadušitve 
umrl. Ukradeni denar, vse-
ga Thaqi ni našel, si je če-
tverica razdelila na Jeseni-
cah. Dva dni kasneje je glav-
ni osumljenec zapustil Slo-
venijo, kmalu zatem pa je v 
Nemčijo odšel še Ala, med-
tem ko sta njuna sostorilca 
ostala na Jesenicah, kjer si-
cer živita. Trojico so pridr-
žali februarja, ko se je Thaqi 
vrnil v Celje, da si uredi po-
daljšanje bivanja v Sloveniji. 

Policiji priznal, sodišču ne 
Obramba kosovskega državljana Albana Thaqija, domnevnega morilca bohinjskega učitelja Pavla 
Zupana, navaja, da je bil obtoženi v otroštvu priča vojnemu nasilju in likvidaciji starega očeta. 

Obtoženi Alban Thaqi je zavrnil predlog tožilstva, da ob takojšnjem priznanju krivde za 
umor in rop Pavla Zupana prejme dvajsetletno zaporno kazen. / Foto: Tina Dokl
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Kranj – Škofjeloški policisti 
so pred dnevi v Škofji Loki 
po prijavi vloma v Poljanski 
dolini ustavili in kontrolirali 
Kranjčana in Škofjeločana, 
ki sta v avtomobilu s spre-
menjenimi registrskimi ta-
blicami prevažala ukradene 
predmete. Te so zasegli in 
jih vrnili oškodovancu, oba 
moška pa obravnavajo zara-
di suma storitve kaznivega 
dejanja.

Podoben primer so obrav-
navali tudi kranjski krimi-
nalisti, ki so zaradi uteme-
ljenega suma storitve treh 

kaznivih dejanj kazensko 
ovadili Ljubljančana. Osu-
mljeni naj bi ponoči, zgodi-
lo se je marca, na enem od 
parkirišč v Kranju najprej 
odtujil osebni avtomobil, 
potem nanj namestil regi-
strske tablice drugega vo-
zila, ki jih je prav tako uk-
radel, in se odpeljal do po-
slovnega objekta, v katerega 
je vlomil. Vlomilec je odtu-
jil več motornih žag, jih na-
ložil v avtomobil, s kraja pa 
pobegnil peš, saj se je spro-
žil alarm, ki je na kraj prik-
lical varnostnika. Ukrade-
ne žage in vozilo so policisti 
vrnili lastnikoma. 

Na vlom z ukradenimi 
registrskimi tablicami

Kranj – Kranjski policisti so pred dnevi obravnavali voznika 
začetnika, ki je v križišču na Laborah v Kranju prehiteval druga 
vozila, po prekršku pa se na znake policistov ni oziral vse do 
Virmaš, kjer ga je iz prometa izločila šele škofjeloška policijska 
patrulja. Voznik med vožnjo tudi ni uporabljal varnostnega 
pasu, v avtomobilu pa je prevažal še starejšega otroka, ki tudi 
ni bil pripet. Kranjski policisti so 21-letnemu vozniku začasno 
odvzeli vozniško dovoljenje, o storjenih prekrških pa bodo 
obvestili pristojno okrajno sodišče.

Prehiteval v križišču

Domžale – Z ljubljanske policijske uprave poročajo o drzni 
tatvini, ki se je v začetku tedna zgodila na avtocesti v bližini 
Domžal. Tam je okoli 4.30 ukrajinskega voznika ustavilo nez-
nano vozilo, v katerem je bilo več oseb, njegov voznik pa je 
turista povprašal za pot. Ko so se neznanci odpeljali naprej, je 
Ukrajinec po približno 100 metrih ugotovil, da ima izpraznjeno 
pnevmatiko. Ustavil je na odstavnem pasu, pred njegovim 
vozilom pa se je ustavilo še neznano vozilo. Med menjavo 
zadnje pnevmatike so neznanci ukrajinskemu državljanu iz 
avtomobila skrivaj izmaknili torbico z dokumenti in gotovino 
ter ga na ta način oškodovali za okoli tri tisoč evrov. 

Drzna tatvina na avtocesti

Domžale – Domžalski policisti so kazensko ovadili 23-letnega 
moškega, ki je pred dnevi v Domžalah ukradel kolo. Oškodova-
nec je sicer storilca zasačil pri tatvini in ga s pomočjo občana 
skušal zadržati do prihoda policistov, a se je 23-letnik iztrgal iz 
njunega prijema in pobegnil. Policisti so osumljenca, ki so ga 
že večkrat obravnavali zaradi premoženjskih deliktov, kasneje 
izsledili in mu odvzeli prostost. 

Ovaden zaradi kraje kolesa

Kranj – Na Partizanski cesti v Kranju je neznani storilec pred 
dnevi s kolesom dohitel starejšo občanko in ji z ramen strgal 
torbico. Po dejanju, izvedel ga je sredi belega dne, se je odpe-
ljal naprej. Kot je policistom zaupala oškodovanka, je bil tat 
oblečen poletno – v kratke hlače in majico s kratkimi rokavi, 
oboje oker barve. Obut je bil v svetle športne čevlje, vozil pa 
je črno kolo. 

Drzni tat na kolesu

Simon Šubic

Jesenice – Jeseniški krimi-
nalisti so zaradi utemelje-
nega suma storitve dveh ka-
znivih dejanj kazensko ova-
dili Jeseničana. Sumijo ga 
vloma in neupravičene pro-
izvodnje prepovedane dro-
ge. Po ugotovitvah krimi-
nalistov naj bi osumljeni 
na prostem, v bližini svoje-
ga doma, gojil konopljo, več 

deset sadik so mu pri tem 
tudi zasegli. V preiskavi so 
zasegli še več kosov elek-
tričnega orodja in aparatov, 
ki naj bi izvirali iz junijske-
ga vloma v pomožni poslov-
ni objekt v okolici Jesenic. 
Ukradene premete so pod-
jetniku že vrnili. Jeseničana 
so v preteklosti že obravna-
vali za različna nezakonita 
ravnanja, so pojasnili na Po-
licijski upravi Kranj

Gojil konopljo in vlamljal

Kranjska Gora – V sredo 
okoli 17. ure je pod Belo peč-
jo zdrsnil tuji planinec in si 
poškodoval nogo. Pomaga-
li so mu gorski reševalci iz 
Kranjske Gore, ki so oskrbeli 
poškodbo, nato pa planinca 
prepeljali v dolino. 

Zdrs planinca

Kranj – V sredo nekaj po 8. uri zjutraj se je iz stanovanja v 
petem nadstropju stanovanjskega bloka na Gogalovi ulici v 
Kranju začel valiti dim. Kranjski poklicni gasilci so ob prihodu 
naleteli na pozabljeno posodo na štedilniku, v kateri se je 
smodila hrana. Posodo so odstavili s štedilnika in prezračili 
prostore, stanovalca pa so v zdravniško oskrbo odpeljali re-
ševalci Nujne medicinske pomoči Kranj. 

Na štedilniku se je smodila hrana
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Jasna Paladin

»Značke so moje veliko 
veselje že vse od šestega leta 
starosti, prve primerke pa 
sem dobil od stare mame, ki 
je živela na Nizozemskem. 
Kmalu sem značke začel zbi-
rati načrtno, pri tem pa se ni-
sem prav nič tematsko ome-
jil, zato je moja zbirka z leti 
hitro rasla,« svojo pripoved 
o značkah, ki jim je posvetil 
nešteto ur, tudi noči, začne 

danes upokojeni Miro Ka-
plja. 

Značke je iz škatel in al-
bumov pred leti začel skrb-
no urejati po temah, rezul-
tat pa je zbirka na osemdese-
tih okvirjih z žametno podla-
go, na katerih je zataknjenih 
od štiristo pa vse do osemsto 
primerkov. Zbirko je te dni 
postavil v pritličju hčerine ne-
dokončane hiše v Tunjicah, z 
največjim veseljem pa jo po-
kaže vsakomur, ki ga značke 

zanimajo. Sprehod med 
okvirji vzbudi nemalo nostal-
gičnih občutkov, saj so značke 
zbirateljski predmeti, ki jih je 
danes večinoma mogoče do-
biti le še na bolšjih trgih ali pri 
drugih zbirateljih. Podjetja 
in organizatorji prireditev jih 
skorajda ne izdajajo več, nek-
daj pa je bilo povsem druga-
če. »Ko sem kot šofer včasih 
redno obiskoval različna pod-
jetja, smo si najprej izmenjali 
značke in nasploh je bilo tega 

včasih povsod dovolj. Podje-
tja so imela to za svojo rekla-
mo, tako kot danes potiska-
jo svinčnike ali majice, šte-
vilni pa so prav zaradi zbira-
teljev izdajali cele serije,« pra-
vi in nas popelje na ogled zbir-
ke. Najbolj je ponosen na naj-
starejše značke, med katerimi 
jih kar nekaj sega celo v konec 
19. stoletja, številne pa so sta-
re sto let in več. 

Svoje mesto so na okvir-
jih skrbno urejene našle tudi 
sokolske značke, pa avtomo-
bilske, planinske, gasilske, 
lovske športne … Posebno 
temo predstavlja Planica pa 
številne tovarne in podjetja, 
ki jih danes ni več, olimpij-
ske igre, hokej, gostilne, ča-
sopisne hiše, celo ameriška 
vojska in CIA … Kot strastne-
mu zbiratelju (mimogrede, 
zbira tudi znamke in star de-
nar) so mu značke z drugih 
koncev sveta prinašali števil-
ni prijatelji in znanci, mar-
sikdo mu je podaril tudi svojo 
zbirko, ko z leti ni več vedel, 
kaj z njo. »Marsikaj se še naj-
de po domovih, saj so značke 
nekdaj imeli res povsod. Če 
so v slabem stanju, jih skrb-
no očistim, v takšnih zbirkah 
pa se lahko najde marsikaj 
dragocenega,« pravi Miro, ki 
ima – kljub izrednemu števi-
lu – večinoma v glavi, katero 
značko že ima v svoji zbirki 
in katere še ne. 

»Ljudem sem želel po-
kazati, da so značke moje 

življenjsko delo, zato bom 
vesel vseh, ki si bodo mojo 
zbirko želeli ogledati, pa tudi 
tistih, ki ne vedo, kam s svo-
jimi značkami ali bi radi na-
redili zamenjavo. Če bi na-
šel pravega kupca, bi zbir-
ko prodal tudi v celoti, a kaj, 
ko nihče ne bi plačal toliko, 

kot je zaradi vseh vloženih 
ur in odrekanj vredna. Zbi-
rateljev nas je veliko, ne poz-
nam pa nikogar, ki bi svojo 
zbirko uredil na način, kot 
sem jo sam,« ponosno za-
ključi Miro Kaplja in doda, 
da ga lahko pokličete na šte-
vilko 031 348 776.

Njegovo življenjsko delo  
so značke
Miro Kaplja iz Tunjic značke zbira že skoraj šestdeset let. Svojo izredno zbirko, ki šteje več kot petdeset tisoč primerkov, je skrbno uredil in predstavil  
na razstavi, še vsaj trideset tisoč značk pa čaka na menjavo.

Miro Kaplja iz Tunjic s svojo izjemno zbirko značk / Foto: Gorazd Kavčič

Svoje značke je imel v določenem obdobju tudi Gorenjski 
glas. / Foto: Gorazd Kavčič

Značke sta izdajala tudi kamniška Eta in Titan. / Foto: Gorazd 
Kavčič
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Od petka do petka

Simon Šubic

Sodišče EU je odgovorilo

Sodišče Evropske unije 
(EU) je ta teden izdalo sod-
bo glede razlastitve imetni-
kov podrejenih obvezno-
sti v letu 2013 podržavlje-
nih bank, za katero ga je za 
potrebe lastnega odločanja o 
ustavnosti razlastitve zapro-
silo ustavno sodišče. V odgo-
voru je med drugim naved-
lo, da sporočila o bančništvu 
Evropske komisije iz avgu-
sta 2013 niso zavezujoča za 
države članice, kar že ves čas 
zatrjujejo v obeh združenjih 
malih delničarjev. »To pred-
stavlja argument, da je tre-
ba določila zakona o bančni-
štvu šteti za neustavna,« je 
tako ocenil odvetnik razlaš-
čencev Miha Kunič. Hkra-
ti pa je Sodišče EU preso-
dilo, da je sporočilo Evrop-
ske komisije o državnih po-
močeh v bančnem sektor-
ju iz avgusta 2013 veljavno, 
kar pomeni, da porazdelitev 
bremen med delničarji in 
podrejenimi upniki za odo-
britev državne pomoči ban-
kam ne krši prava EU. Ta del 
sodbe je pogodu zagovor-
nikom razlastitve, med nji-
mi tudi takratne predsedni-
ce vlade Alenke Bratušek, 
za katero je odločitev Sodi-
šča EU potrditev, da so leta 
2013 ravnali skladno s pra-
vili Evropske komisije. Tudi 
v Banki Slovenije sodbo So-
dišča EU štejejo za potrditev 
njenih dosedanjih stališč. 

Čeprav pritrjujejo, da sporo-
čilo o bančništvu ni zavezu-
joč predpis, pa poudarjajo, 
da bi v primeru, da posame-
zna država pri ukrepih dr-
žavne pomoči ne bi izpolnila 
pogojev glede predhodnega 
prispevka delničarjev in up-
nikov, v Bruslju takšne uk-
repe po njihovem prepriča-
nju utemeljeno zavrnili. Na 
ministrstvu za finance so ob 
tem opozorili, da se je država 
konec 2013 v okoliščinah sis-
temske bančne krize znašla 
pred odločitvijo, ali dovoliti 
stečaj nekaterih sistemsko 
pomembnih bank in s tem 
ogroziti stabilnost finančne-
ga sistema ali pa izvesti do-
kapitalizacijo bank ob upo-
števanju pravil Evropske ko-
misije, za kar so se nazad-
nje odločile pristojne insti-
tucije. Končno besedo o (ne)
ustavnosti razlastitve bo, kot 
že rečeno, sedaj imelo ustav-
no sodišče, ki si bo pri svo-
ji odločitvi pomagalo tudi s 
sodbo Sodišče EU. V Vses-
lovenskem združenju malih 
delničarjev so kljub temu po-
hiteli in ta teden predstavili 
predlog zakona, s katerim 
bi poplačali razlaščene del-
ničarje in imetnike podreje-
nih obveznic bank z izdajo 
prednostnih delnic in obve-
znic Družbe za upravljanje 
bančnih terjatev, tako da bi 
se razlaščenci poplačevali iz 
dividend na delnice oz. glav-
nice in obresti na obveznice. 
Po podatkih združenj ma-
lih delničarjev je bilo sicer 
zaradi izvedenih ukrepov 

za sanacijo bank razlašče-
nih blizu 100.000 imetni-
kov delnic in 2000 lastnikov 
podrejenih obveznic s 600 
milijonov evrov premože-
nja ter okoli 500.000 drža-
vljanov, ki varčujejo v pokoj-
ninskih družbah, družbah 
za upravljanje in zavaroval-
nicah, pa tudi številna pod-
jetja in občine.

Parlamentarne počitnice

Državni poslanci so odšli 
na parlamentarne počitni-
ce. Kot je razvidno iz rav-
nokar objavljenega poroči-
la o delu državnega zbora, 
so se v prvem polletju ses-
tali na sedmih rednih in os-
mih izrednih sejah. Skupaj 
so trajale 46 dni oziroma 
slabih 364 ur, na njih pa so 
obravnavali 159 točk dnev-
nega reda. V šestih mesecih 
(in pol) so sprejeli 69 zakon-
skih besedil, od tega 16 za-
konov, 31 novel ter 22 ratifi-
kacij. Večino oz. 32 zakon-
skih besedil so sprejeli po 
rednem postopku, šest po 
nujnem in devet po skrajša-
nem. Sprejeli so še 54 dru-
gih aktov, kot so sklepi in od-
loki. Na delovnih telesih dr-
žavnega zbora so se sestali 
na 313 sejah, ki so skupaj tra-
jale 766 ur.

Kovčka z milijoni ni bilo

V zadnjem tednu je moč-
no odmevala tudi letalska 
nesreča na gozdnem obmo-
čju nad Ajdovščino, v kateri 

so neuradno umrli 38-le-
tni nemški poslovnež Tho-
mas Wagner, njegov 39-le-
tni poslovni partner v druž-
bi Unister Oliver Schilling, 
73-letni pilot in 65-letni ban-
kir, ki so bili menda na po-
slovnem letu. V nekaterih 
nemških medijih so namreč 
po strmoglavljenju zatrje-
vali, da naj bi na letalu našli 
tudi kovček s štirimi milijo-
ni evrov. Ugibanja v javnosti 
je ta teden presekala sloven-
ska policija s sporočilom, da 
so na kraju nesreče res naš-
li gotovino, vendar »zgolj« 
10 tisoč švicarskih frankov, 
in različno dokumentacijo. 
Iz dokumentacije je mogoče 
razbrati, da je bil 38-letni po-
tnik na letalu pred nesrečo v 
Italiji domnevno oškodovan 
za večjo vsoto denarja, novo-
goriški policisti pa v zvezi s 
tem intenzivno sodelujejo z 
italijanskimi in nemškimi 
varnostnimi organi, so po-
jasnili na Policijski upravi 
Nova Gorica.

Letos prepeljali pet 
organov

Dežurna posadka vladne-
ga letala falcon je v teh dneh 
na zahtevo zavoda Slovenija 
transplant opravila že peti le-
tošnji prevoz organa za pre-
saditev, so sporočili z mini-
strstva za obrambo. Od mar-
ca 2015 do danes so tako pre-
peljali že devet organov za 
presaditev, julija lani pa so s 
falconom z Dunaja prepelja-
li tudi kačji protistrup. 

Sodišče EU o razlastitvi
Sodišče EU je presodilo, da razlastitev imetnikov podrejenih obveznosti v letu 2013 podržavljenih bank 
ni bila obvezna, a tudi ne v nasprotju s pravom EU. 

Nekdanja premierka Alenka Bratušek ugotavlja, da 
je Sodišče EU potrdilo, da so pri razlastitvi imetnikov 
podrejenih obveznosti v podržavljenih bankah ravnali 
skladno s pravili Evropske komisije. / Foto: arhiv GG

Policija je ta teden pojasnila, da v strmoglavljenem 
nemškem letalu ni bilo kovčka, polnega evrov (slika je 
simbolična). / Foto: arhiv GG

S falconom so letos v Slovenijo iz tujine prepeljali že pet 
organov za presaditev. / Foto: arhiv GG

Neki novi duce
Pred malo manj kot sto 

leti je Kemal Mustafa Ata-
turk, oče sodobne turške re-
publike, snel turban, tradici-
onalno pokrivalo, zanj sim-
bol nazadnjaštva in neved-
nosti, ter si ponosno nadel 
zahodnjaški klobuk, zna-
menje modernosti. Moder-
nost, sekularnost, republi-
kanstvo in sekularizem so 
skušali biti zaščitna zname-
nja turške republike zadnjih 
sto let. Turška posebnost pa 
je, da je te civilizacijske do-
sežke, kadar so bili ogrože-
ni, branila vojska. Ta se je v 
Turčiji v civilno oblast redno 
vmešavala (tudi s puči).

V tem tednu je bila 
vojska prvič usodno pora-
žena v boju s civilno obla-
stjo. Ne bom se izrekal o po-
skusu vojaškega udara, saj 
ne vem, kdo ga je vodil in 

kakšen je bil njegov namen, 
jasno pa je, da bo imel spod-
letel coup d'etat usodne po-
sledice za prihodnost Turči-
je. Nekoč demokratična dr-
žava, ki se je v 90-ih prosla-
vila s prvo žensko predse-
dnico vlade, Tansu Çiller, 
se v zadnjem desetletju po-
spešeno spreminja.

Zahodnjaškega klobuka 
še ni nadomestil turban, se 
pa zato vse bolj vztrajno po-
javljajo predpisane rute na 
glavah turških žensk, za ka-
tere predsednik pravi, da so 
»brez otrok le polovične ose-
be«. Spodleteli puč je Erdo-
ganu, ki zase pravi, da tur-
ško družbo »čisti virusov in 
metastaz«, dal usodno legiti-
mnost. V prvih dneh po pro-
padlem puču je bil obglav-
ljen vojaški vrh, odstavlje-
nih več kot 2700 sodnikov 

in prvič v zgodovini turške 
republike razpuščeno ustav-
no sodišče. 

Evropska komisija je si-
cer zbrala pogum za izjavo, 
da so bile čistke očitno prip-
ravljene vnaprej, a Zahod 
turškega predsednika kljub 
vsemu brezkompromisno 
podpira. Pričakovano so ga 
pozvali k »spoštovanju de-
mokratičnih standardov«, a 
ga v isti sapi obsuli z izjava-
mi podpore.

Celotna situacija spomi-
nja na slavljenje Mussoli-
nija v dvajsetih letih prej-
šnjega stoletja, ko so nje-
govo oblast v Italiji zahod-
ni mediji sicer opisovali 
kot »diktatorsko«, hkrati 
pa pridali, da »je že samo 
misel na njegov padec za-
strašujoča«. Odpuščali so 
mu celo umore. Najbolj 

je odmeval primer socia-
lističnega poslanca Giaco-
ma Matteotija, ki je bil ubit, 
ker naj bi imel dokaze o ko-
ruptivnih naftnih poslih 
fašistične stranke, zahodni 
mediji pa so ga pospremi-
li s komentarji, da »umo-
ri v italijanski politiki niso 
neobičajni«. S takim gleda-
njem skozi prste je fašizem 
hitro postal italijanski izvo-
zni produkt – po njem se ni 
zgledoval le Mussolinijev 
najslavnejši učenec, nem-
ški firer, ampak cela vrsta 
režimov po Evropi.

Enako nevarno se danes 
razmerja moči obračajo v 
Turčiji. Demokratična in se-
kularna Turčija je zadnjih 
sto let stremela k Zahodu, 
danes pa nova neliberalna 
turška ureditev že navdihuje 
Zahod. Madžarski premier 

Orban je nedavno izrazil na-
mero, da želi v EU zgradi-
ti »neliberalno demokraci-
jo« po turškem zgledu. Prve 
sledilce že ima – višegrajske 
države – navdušencev pa ne 
manjka. Začenši z novim 
britanskim zunanjim mini-
strom in ameriškim predse-
dniškim kandidatom, ki nosi 
kapico s šiltom in napisom 
Make America Great Again. 
Na njegovi inavguraciji je bil 
prisoten tudi slovenski poli-
tik, pogosto oklican za »vod-
jo opozicije«.

Mussolini je bil prepričan, 
da je njegov fašizem »ure-
ditev za 20. stoletje«. Sto 
let kasneje neki novi duče, 
malo vzhodneje na Medi-
teranu, pravi, da bo zgradil 
sistem, ki bo »učinkovit kot 
Hitlerjeva Nemčija«. Očitno 
navdušuje.

Luka Mesec, poslanec ZL

moj pogled
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Miha Naglič

Erdogan močnejši od 
vojske

Vojaški udari so bili v no-
vejši turški zgodovini (od 
1960) stalnica. Res pa je, da 
je bil zadnji leta 1980 in smo 
zato na to možnost že neko-
liko pozabili. Vojska se ima 
za varuha ustave in dedišči-
ne Kemala Atatürka, ustano-
vitelja moderne in sekular-
ne turške države. Zato je že 
večkrat posredovala. Spom-
nimo se le treh uspešno iz-
vedenih vojaških udarov. 
Prvi: 27. maja 1960. Vojska 
je posredovala, ker je vla-
da omejila svobodo medijev 
in pravice opozicijskih po-
litikov, to pa je vodilo v štu-
dentske proteste. Premi-
erja Adnana Menderesa in 
dva ministra so septembra 
1961 obesili, vojska je na ob-
lasti ostala 17 mesecev. Dru-
gič je udarila 12. marca 1971. 
Tako se je odzvala na nasil-
ni ekstremizem skrajne le-
vice. Premierja Sulejmana 
Demirela je prisilila, da je 
odstopil. V tretje gre rado: 
12. septembra 1980. Povod 
za ta državni udar je bil shod 
islamistične stranke v mes-
tu Konya, kjer so radikalni 
islamisti zahtevali uvedbo 
šeriatskega prava v državi. 
Vojska je pod vodstvom ge-
nerala Kenana Evrena uve-
ljavila vojno zakonodajo, 
aretirali so okoli 650 tisoč 

ljudi in jih veliko usmrtili. 
Ta vojaška vladavina se je 
uradno končala novembra 
1983. – In zakaj je vojska po-
skušala posredovati to pot, v 
noči s petka na soboto, s 15. 
na 16. julij. Profesor Bogo-
mil Ferfila navaja štiri vzro-
ke. Prvi: Erdogan je oblast 
vse bolj koncentriral v svo-
jih rokah. Drugi: Prestopil 
je mejo, onkraj katere začne 
islamistična organiziranost 
države prevladovati nad se-
kularno. Tretji: Zadnji te-
roristični napadi v Ankari 
in Istanbulu so pokazali na 
nezmožnost vlade, da zago-
tovi varnost svojih državlja-
nov. Četrti vzrok: stopnje-
vanje napetosti v napornem 
razmerju turške družbe s 
kurdsko manjšino. Ferfila 
opozarja tudi na dejstvo, da 
je Erdogan politik, ki ni iz-
šel iz vojske. »Politiki, kot je 
npr. sirski predsednik Bašar 
Al Asad, točno vedo, kako 
vojska deluje. Zato jo lahko 
ustrezno nadzirajo, uradno 
ob pomoči civilne oblasti, 
neuradno pa nad vojsko iz-
vajajo osebni nadzor.« Erdo-
gan je v preteklih letih v po-
veljniško strukturo turške 
vojske postavil sebi zveste 
generale. Tako se je zdelo, da 
si je vojsko pokoril, a očitno 
ne povsem. »Zmanjkal mu 
je varnostni nadzor obvešče-
valnih agencij. Del vojske 
ga je s poskusom državne-
ga udara presenetil, pa ne 
samo njega, ampak celotni 

Zahod.« Toda: vojaški udar 
to pot ni bil uspešen. Zakaj? 
Zato, ker je v njem sodeloval 
le del vojske. »Da je vojaški 
udar uspešen, ga mora iz-
vesti vrh vojske, ki ustrezno 
porazdeli vse vojaške eno-
te, da koordinirano prevza-
mejo nadzor nad mediji in 
državnimi institucijami.« 
Vojska je najprej sporočila, 
da je prevzela nadzor nad dr-
žavo. V Istanbulu so vojaki 
zaprli mostova čez Bospor, 
v Ankari so izbruhnili spo-
padi med vojaki in policij-
skimi silami. Napaden je bil 
tudi parlament. Toda: pred-
sednik Erdogan je poskus 
državnega udara obsodil in 
pozval ljudi na ulice, ti pa 
so se množično odzvali. Na 
ulice so šli tudi Erdogano-
vi nasprotniki, a v manjšem 
številu. Že v jutranjih urah 
je postalo jasno, da je po-
skus vojaškega udara spod-
letel … Prof. Ferfila ocenju-
je, da bo Erdogan zdaj izve-
del radikalne kadrovske me-
njave in tako vzpostavil po-
poln nadzor nad vsemi vo-
jaškimi enotami. »Morda 
bo reorganiziral sistem po-
ročanja. Priporočljivo je, da 
vojaški poveljniki poročajo 
neposredno predsedniku, 
in ne prek posrednikov …« 
Večjih sprememb v turški 
zunanji politiki pa najbrž 
ne bo. »Njena vloga v Natu 
se ne bo spremenila. Spod-
leteli državni udar je notra-
njepolitični šok, identičen 

tistim, ki jih je država doži-
vela ob zadnjih terorističnih 
napadih …« (Vir: siol.net) 
Erdogan bo torej svojo že 
tako in tako premočno ob-
last še utrdil.

Nov tip terorističnega 
napada

O terorističnem napadu 
v Nici izpostavimo le dve 
ključni ugotovitvi. Prvo je iz-
rekel francoski predsednik 
Hollande. Pravi, da se bomo 
morali navaditi živeti s stal-
no teroristično nevarnostjo. 
Druga pa je, da so varno-
stne sile onemogočile tradi-
cionalne oblike terorističnih 
napadov. Zato se zdaj pojav-
ljajo napadi posameznikov, 
ki jih policija nima v svojih 
evidencah, napad pa izvede-
jo na nov, »izviren« način, 
kakršen je bil tudi ta – s tež-
kim kamionom zapelješ v 
množico in jo masakriraš. 
Kaj vse se nam v tem oziru 
še obeta?

Odgovornost volivcev

»Volitve pripadajo lju-
dem. Njihova odločitev 
je. Če se odločijo obrniti s 
hrbtom proti ognju in si ope-
či zadnjice, bodo pač mora-
li sedeti na lastnih opekli-
nah.« To je svoj čas izjavil 
Abraham Lincoln (1809–
1865), 16. predsednik ZDA. 
Velja tudi za letošnje volitve 
45. predsednika?

Kaj se dogaja v Turčiji?
Dopusti so se začeli, dogajanje po svetu pa ni prav nič dopustniško. Nov teroristični napad velikega 
formata v Nici in poskus državnega udara v Turčiji sta le najvidnejša in najbolj tragična dogodka z 
veliko žrtvami …

Muhammed Fethullah Gülen (1941), turški pisatelj, bivši 
imam, pridigar in islamski mnenjski voditelj, ki živi v ZDA 
in naj bi bil po Erdoganu njegov glavni nasprotnik. 

Slovita Angleška promenada (Promenade des Anglais) v 
Nici, kjer se je zgodil najbolj odmevni teroristični napad v 
zadnjem času. / Foto: Wikipedija

Še živeči predsedniki ZDA. Z leve: George H. W. Bush, 
Barack Obama, George W. Bush, Bill Clinton in Jimmy 
Carter v Beli hiši 7. 1. 2009. / Foto: Wikipedija
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Slovenci v zamejstvu (517)

Domen navdušuje v Vogrčah
Leta 1999 so člani Kato-

liškega kulturnega društva 
Vogrče/Rinkenberg nad 
Pliberkom v Podjuni po za-
slugi prizadevnega predse-
dnika društva Lojza Kerbi-
tza zaigrali na prostem 
pred »farovžem« drama-
tizirano Jurčičevo povest 
Deseti brat. Vogrče in so-
sednje vasi so stopile sku-
paj, slovenska beseda je 
oživela in vogrške pred-
stave na prostem so bile 
na vsaki dve leti eden naj-
zahtevnejših in najbolj od-
mevnih kulturnih projek-
tov na Koroškem. Društvu 
je s predstavami na pros-
tem, prikrojenimi domači 
publiki, uspelo potešiti že-
ljo po ljudski igri v sloven-
skem jeziku. Vsakokratna 
predstava je tudi zahteven 

organizacijski izziv. Po-
leg igralcev, ki jih je v takih 
igrah običajno nekaj deset, 
je treba navdušiti ljudi za 
pomoč pri gradnji odra in 
tribun za okrog 400 ljudi, 
najti je treba mojstre za iz-
delavo scene, za šivanje ko-
stumov in za reči, brez kate-
rih ni mogoča taka predsta-
va. V Vogrčah in okoliških 
vaseh jih najdejo.

Pred vogrškim »farovž-
em«, kot rečejo Korošci žu-
pnišču, so tako igrali Mar-
tina Krpana, Divjega lovca, 
Plavž, Lumpacivagabun-
da, Švejka, Veroniko Dese-
niško in Jeppe s hriba. Re-
žija je bila v rokah Franci-
ja Končana. Letos pa so se 
Vogrčani odločili za drama-
tizacijo Jurčičeve povesti 
Domen iz druge polovice 

19. stoletja. Režijo so zau-
pali Alenki Hain, kranjski 
rojakinji, ki je za osnovo 
vzela priredbi Jerneja No-
vaka in Ivana Česnika. V 
prvi Domen umre, v drugi 
pa preživi. »Nastala je tre-
tja priredba, ki je malo ve-
sela, malo žalostna in tudi 
konec je skoraj popolnoma 
srečen. Zakaj sem to stori-
la? Če razni graščaki že vsa 
stoletja lahko nekaznova-
no počnejo, kar hočejo, mi 
vsaj na odru lahko pričara-
mo zgodbo, kjer zmagata 
pravičnost in ljubezen,« je 
o svojem Domnu povedala 
režiserka Alenka Hain. Pri 
predstavi sodeluje blizu 70 
ljudi, od katerih je igralk in 
igralcev 40. Predstava, ka-
tere premiera je bila v pe-
tek, 15. julija, navdušuje. 

Vogrške tribune so ob 21. 
uri, ko se predstave zače-
njajo, polne. Prihodnje 
predstave bodo v petek, 
22., v soboto, 23., in v nede-
ljo, 24. julija. Nadomestni 
termin je ponedeljek, 25. 
julij. Kdor si želi ogledati 

predstavo, naj pokliče na 
KKD Vogrče po telefonu 
0043 664 467 3456 (od 16. 
ure dalje) ali na Krščansko 
kulturno zvezo Celovec, te-
lefon 0043 463 51 6243, in 
sporoči na elektronski na-
slov www.kulturnidom.at. 

Del igralk in igralcev v igri Domen. Tretji od desne Martin 
Enzi v vlogi Domna.

Jože Košnjek

med sosedi
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Igor Kavčič

Migracije so povezane s 
človekovim bivanjem in so 
kot take v svetu zelo pogost 
pojav v vseh obdobjih zgo-
dovine civilizacij. V zad-
njih letih se z njimi povsem 
konkretno znova srečujemo 
tudi v Sloveniji. Skozi drža-
vo je šel val beguncev, ki iz 
arabskega sveta bežijo pred 
vojnami, vedno pogostejši v 
razpravah pa so tudi podatki 
o številu predvsem mladih 
Slovencev, ki se v tujino se-
lijo zaradi izobrazbe in kas-
neje tudi služb.

Na območju današnje Slo-
venije so bile migracije zlas-
ti množične ob koncu 19. in 
na začetku 20. stoletja ter po 
koncu druge svetovne voj-
ne. Prvič smo bili Slovenci 
del evropskega izseljenske-
ga vala, ki je močno pljusknil 
v Združene države Ameri-
ke in je bil povezan z razlo-
gi ekonomske narave, dru-
gič je Slovence čez lužo pog-
nala politična situacija v do-
movini. V tem času je z ob-
močja slovenskega etnične-
ga ozemlja srečo na oni stra-
ni velike luže iskalo več kot 
pol milijona Slovencev, kar 
je izjemna številka, če vemo, 
da je to danes četrtina prebi-
valcev Slovenije. Največ lju-
di s slovenskimi koreninami 
danes živi v zveznih državah 
Ohio, Pennsylvania in Illi-
nois. Kot se rado reče, Cle-
veland velja za največje 'slo-
vensko' izseljensko mesto.

»V narodni in univerzite-
tni knjižnici že tradicional-
no vsako poletje pripravimo 
razstavo, povezano z izse-
ljenci, ki se hkrati pridružu-
je vsakoletni prireditvi Do-
brodošli doma. Vselej preds-
tavimo posameznika ali pa 
državo, kjer živijo naši izse-
ljenci. Letos smo se odločili 
za ZDA, posebno pozornost 

pa smo namenili ženskam, 
ki so se tja največkrat odhaja-
le za možmi in brati,« poja-
snjuje Helena Janežič, vodja 
razstavnega projekta, in s so-
delavkama Veroniko Potoč-
nik in Špelo Velikonja so-
avtorica razstave. Da so bile 
prav ženske tiste, ki so poka-
zale pogum, drznost in so se 
znale upreti predsodkom, ki 
so jih prinesle s seboj v novo 
domovino. Na razstavi je še 
posebno poudarjena njiho-
va vloga pri ohranjanju slo-
venstva in skrbi za slovenski 
jezik in slovensko kulturo.

Staro obleko je zamenjala 
nova 

Ko se v Narodni in uni-
verzitetni knjižnici v Lju-
bljani povzpnemo po osre-
dnjem stopnišču, nas na 
vrhu očara odlično ohra-
njena poročna obleka Ma-
rije Krek iz leta 1924. Nje-
na zgodba je namreč rde-
ča nit razstave, ki nas skozi 

različne dokumente in tiske 
ter predmete, ki jih hrani-
jo v knjižnici oziroma v ne-
katerih muzejskih instituci-
jah, popelje do trinajstih Slo-
venk, ki so s svojim delova-
njem pustile pečat v Ameri-
ki. Marija Krek je sorodnica 
Helene Janežič, bila je pol-
sestra njenega deda. Števil-
ne zanimive dokumente, fo-
tografije, pisma – nekaj jih 
je na ogled na razstavi – nje-
no poročno obleko, je v dru-
žinski zapuščini hranil Ma-
rijin sin John Bizyak. Rodi-
la se je leta 1906 na Gore-
njem Brdu v Poljanski do-
lini. Njen oče Jernej Krek 
je pred prvo svetovno voj-
no v Ameriko odšel s trebu-
hom za kruhom in tudi da bi 
se ognil vojaškemu vpokli-
cu. Leta 1920 je ženi poslal 
pismo (ki tudi je na ogled na 
razstavi), naj pride za njim. 
Naj pripelje otroke, tisto, kar 
je, medtem ko ga ni bilo, v 
starem kraju pridelala, pa 
naj pusti doma. Tako je sad 

ljubezni z ruskim vojakom, 
kasneje Helenin stari oče, 
ostal doma pri svoji babici (o 
tem Janežičeva piše v Loških 
razgledih).

Mici je odšla v Škofjo Loko 
naredit potni list s skupin-
sko sliko sebe in treh otrok, 
krojač je vsakemu izmed 
njih sešil dve obleki, decem-
bra leta 1921 pa so se poda-
li v Trst in z ladjo Belvede-
re naprej v Ameriko, kamor 
so prispeli po dobrih treh te-
dnih plovbe. »Zanimivo je 
simbolno dejanje, ki so ga 
naredili, ko so prišli v novo 
domovino. Prijavili so se na 
Ellis Islandu, obleko, ki so jo 
nosili ves čas potovanja, so 
vrgli v morje, in oblekli dru-
go obleko, ki so jo imeli shra-
njeno v leseni skrinji,« zgod-
bo, ki jo je s seboj prinesel 
Mickin sin John, pripovedu-
je Janežičeva in nam pokaže 
njeno poročno sliko. »Micka 
je iz uboge deklice z vasi pos-
tala lepa gospodična Mary, v 
katero se je zaljubil dvanajst 
let starejši Ivan Bizjak, ki je 
v Ameriko prišel iz števil-
ne družine s sedmimi otro-
ki, vsemi fanti, iz Ospa. Ča-
kala sta, da je bila Mary pol-
noletna, in se potem poro-
čila.« Hitro sta dobila hčer 
Helen, ki pa jima je pri treh 
mesecih umrla. To je Mary 
zelo prizadelo in potem več 
kot dvajset let ni zanosila. 
Šele pri štiridesetih je rodi-
la sina Johna, ki se je potem 
poročil z Američanko Peggy 
Margaret. Sedem let kasneje 
je umrl oče, tako sta z mamo 
ostala sama. Mary je potem 
delala kot čistilka, posprav-
ljala je pisarne, hiše in oba 
preživljala. »V spominu jo 
imamo kot zelo milo žensko 
z zanjo značilnim prijaznim 
nasmehom. Ko je leta 1982 
po več kot šestdesetih letih 
prvič prišla nazaj v Slove-
nijo, je imela že 76 let in je 

prepoznala kraje in doma-
čije v Poljanski dolini, kako 
se pri kom reče po domače, 
kje je ta in ta most … Kasneje 
se je iz mesta Raton v zvezni 
državi New Mexico v Slove-
nijo vračala na dve leti. Umr-
la je leta 2000 in je pokopa-
na v ZDA. 

Kako so živele ameriške 
Slovenke

Osebna zgodba Krekove 
Mici v nadaljevanju razstave 
dobi nadgradnjo v predsta-
vitvi pogleda na obljublje-
no deželo tistih, ki so osta-
li doma v Sloveniji. Sprva so 
bili zelo nenaklonjeni odha-
janju. Jakob Aleševec je leta 
1883 napisal povest Sloven-
cem v poduk z naslovom Ne 
v Ameriko! V njej svari pred 
čudno deželo, kjer so divji 
Indijanci in se vsako pošte-
no dekle izgubi. Kasneje, ko 
je bil val selitev zelo močan, 
pa se je razmišljanje spreme-
nilo. Cerkev je celo poskrbe-
la za vodnike s praktičnimi 
nasveti, kako ravnati, ko pri-
deš v Ameriko, z značilnimi 
frazami, prevodi in izgovar-
javo, kako naj ženske pazijo, 
da jim kdo v pijačo ne natre-
se kakšne 'omotne snovi' ... 
Slovencem so jih delili že na 
Ellis Islandu. Na drugi strani 
je bilo mnogo reklam in va-
bil v Ameriko, v slovenskih 
časnikih pa so tudi že začeli 
objavljati zgodbe, ki so jih pi-
sali izseljeni Slovenci. Sprva 
so bili to predvsem misijo-
narji, kasneje pa tudi drugi 
pišoči Slovenci, pogosto tudi 
ženske. Na Ellis Islandu so 
pregledovali zdravje in men-
talne lastnosti ljudi in marsi-
koga tudi s prvo ladjo name-
nili nazaj v Evropo. Zato tudi 
ime otok solza.

Na razstavi so na ogled 
publikacije, ki so, nekatere 

pa še vedno izhajajo v okvi-
ru naših izseljenskih skup-
nosti. Poskrbeli pa so tudi 
za bogato družabno življe-
nje. Združevali so se v raz-
lična društva, pripravljali 
so številne kulturne, špor-
tne in družabne prireditve. 
»V NUK-u hranimo števil-
ne tiske, od brošur in gleda-
liških listov do vabil na do-
godke, piknike z jedilnimi 
listi … Ti so zelo pomemb-
ni pri raziskovanju življenja 
izseljencev v Ameriki. Tako 
poskušamo tudi spodbudi-
ti ljudi, naj doma pobrskajo 
po podstrešjih in prinesejo 
k nam dokumente in tiske, 
povezane z izseljenstvom,« 
razloži Helena Janežič.

Osrednji del razstave tvori-
jo zgodbe trinajstih Slovenk 
v Ameriki, pisateljic, žur-
nalistk, javnih delavk, kme-
tic in gospodinj, ki so pusti-
le svoj pečat v slovenski iz-
seljenski zgodovini. S krat-
kimi zgodbami (ki so v kata-
logu razširjene) so predsta-
vljene ameriške Slovenke, 
od Antonije Baraga, sestre 
misijonarja Friderika Bara-
ge, ki velja za prvo uradno 
Slovenko v ZDA, do Mare 
Cerar Hull, ki je emigrirala 
v petdesetih letih prejšnjega 
stoletja in je danes urednica 
slovenskega dela časopisa 
Slovenian American Times. 
Predstavljene so še Apoloni-
ja Pirc, Marija Trobec, Kat-
ka Zupančič, Angela Gos-
podarič, Josephine Janežič, 
Marie Prisland, Ana Praček 
Krasna, Mary Jugg Molek, 
Milena Šoukal, Rose Mary 
Prosen in Irene M. Planin-
sek Odorizzi. Vsaka od njih s 
seboj nosi zelo zanimivo ži-
vljenjsko zgodbo in delček je 
predstavljen tudi na razsta-
vi v Narodni in univerzite-
tni knjižnici v Ljubljani. Do 
konca novembra.

Mici je postala Mary
Razstava V obljubljeno deželo s podnaslovom Slovenke v ZDA, ki je od začetka julija na ogled v 
Narodni in univerzitetni knjižnici v Ljubljani, predstavlja ženske, ki so v Ameriko odhajale za svojimi 
možmi in brati, kasneje pa tudi same. Pred skoraj stotimi leti je na ameriška tla stopila tudi Mici Krek iz 
Gorenjega Brda v Poljanski dolini.

Soavtorici razstave o ameriških Slovenkah Helena Janežič 
in Veronika Potočnik, manjka tretja soavtorica Špela 
Velikonja, ki je na počitnicah. / Foto: Tina Dokl

Odlično ohranjena poročna obleka Mary Krek, ko se je leta 
1924 poročila z Ivanom Bizjakom. / Foto: Tina Dokl

Ko je slovenska mati s tremi otroki prišla na Ellis Island, je, 
kot piše v priročniku, rekla: »Aj hev tri čildren.« / Foto: Tina Dokl 

Ogrlica prve Slovenke v ZDA Antonije Baraga, sestre 
misijonarja Friderika Barage / Foto: Tina Dokl
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Vilma Stanovnik

Iztoka Čopa tistim, ki se 
vsaj malo zanimajo za šport, 
seveda ni treba predstavlja-
ti, saj je dolga leta skrbel, da 
je slovensko veslanje postalo 
eden najuspešnejših sloven-
skih športov, sam pa je s kar 
štirimi olimpijskimi odličji 
postal najuspešnejši sloven-
ski olimpijec. 

Na svojih prvih olimpij-
skih igrah je nastopil leta 
1992 v španski Barceloni, 
kjer sta z Denisom Žveg-
ljem v dvojcu brez krmar-
ja osvojila prvo olimpijsko 
odličje v samostojni Slove-
niji. Na naslednjih olim-
pijskih igrah v Atlanti je v 
enojcu osvojil četrto mes-
to, štiri leta kasneje pa sta z 
Luko Špikom v avstralskem 
Sydneyju v dvojnem dvojcu 
osvojila prvo slovensko zlato 
olimpijsko odličje v samos-
tojni državi. S srebrno olim-
pijsko medaljo sta se vrni-
la tudi iz Grčije, kjer sta na 
olimpijskih igrah v Atenah 
leta 2004 osvojila drugo 
mesto. V finalu sta nastopi-
la tudi v Pekingu leta 2008, 
kjer sta bila šesta, odlično ka-
riero pa je Iztok Čop kronal 
na zadnjih olimpijskih igrah 
v Londonu leta 2012, ko sta 
z Lukom osvojila bronasto 
olimpijsko kolajno.

Iztok Čop, ki se je po na-
stopu v Londonu pri štiride-
setih letih poslovil od izje-
mne tekmovalne kariere, je 
še vedno močno povezan s 
športom in je tudi eden od 
treh podpredsednikov Olim-
pijskega komiteja Slovenije 
in predsednik strokovnega 
sveta za tekmovalni šport. 
Lani jeseni so mu člani izvr-
šnega odbora Olimpijskega 
komiteja Slovenije – Zdru-
ženja športnih zvez zaupali 
vlogo vodje slovenske repre-
zentance na poletnih olim-
pijskih igrah v Riu de Janei-
ru, kamor se odpravlja že čez 
nekaj dni.

Šestkrat ste nastopili na 
olimpijskih igrah, letos sta 
vodja naše reprezentance. 
Priprave za odhod v Rio se 
gotovo precej razlikujejo?

»Seveda je precej druga-
če, saj je tokrat veliko več 
stvari, ki jih je treba uredi-
ti. Ko sem bil tekmovalec, 
sem se osredotočil zgolj na 
priprave. Zadnje dneve pred 
odhodom je tekmovalna 

nestrpnost sicer naraščala, 
vse drugo pa se je umirilo. 
Sedaj je ravno obratno. Cel 
kup stvari je še, ki jih je tre-
ba postoriti. Veliko je sestan-
kov, dogovarjanj in ves čas se 
nekaj dogaja. Seveda pa ni 
več takšne tekmovalne nape-
tosti, kot je bila včasih. Če je 
šlo vse kot po maslu, je bila ta 
zame užitek, če so bile teža-
ve, je bilo pa kar precej stre-
sno. Računam, da stresa se-
daj ne bo toliko, zagotovo pa 
bo dela veliko več. Pričaku-
jem, da bom v akciji vsaj šti-
rinajst ur dnevno.«

Veslači ste bili na zadnjih 
olimpijskih igrah vedno 
med tistimi, na katere smo 
veliko stavili. Letos v olim-
pijski ekipi ni niti enega ve-
slača. Kaj je po vašem mne-
nju vzrok za to?

»Res je škoda, ker nis-
mo zagotovili kontinuite-
te, ki se je pred leti ponuja-
la. Vzroka za pomanjkanje 
uspešnih veslačev pa ne vi-
dim v delu v zadnjih štirih 
letih, ampak smo nekaj ve-
slačev, ki bi na svetovnih pr-
venstvih lahko nastopali v 

finalu, izgubili tudi že prej. 
V zadnjih desetih letih je 
namreč s treniranjem pre-
nehalo kar nekaj veslačev, 
ki smo jih prelahko izpus-
tili in se nihče ni trudil, da 
bi jih zadržal v tem športu. 
Sedaj se to zagotovo pozna. 
Bolj kot dejstvo, da trenu-
tno ni veslačev za olimpij-
ske igre, pa me skrbi, ker ni 
nihče na tem nivoju, da bi 
bilo že na treningih poskr-
bljeno za pravo primerjavo. 
Sistem, ki ga je Miloš Jan-
ša postavil konec osemdese-
tih in v prvi polovici devet-
desetih let je bil narejen pre-
ozko, saj se je takrat razvoj 
veslanja začel tudi v drugih 
klubih po Sloveniji. Bled je 
bil jedro in središče dogaja-
nja in takrat, ko so začeli z 
uspešnim delom tudi v dru-
gih klubih, bi bile potrebne 
organizacijske spremem-
be. Zaradi uspehov nihče v 
to ni pretirano drezal, posle-
dice pa se čutijo zadnja leta. 
Sedaj je zagotovo prišel tre-
nutek, ko bo treba spreme-
niti sistem dela tako znot-
raj zveze kot klubov in kri-
vuljo uspehov spet obrniti 

navzgor. Mislim pa, da ni 
tragedija, da na olimpijske 
igre ne odhaja nihče od ve-
slačev. Tisto, kar je pri iz-
boru olimpijske ekipe po-
membno, je vrhunski rezul-
tat. Če bi šel kdo od veslačev 
v Rio zgolj zato, da bi imeli 
tam zastopnika, pa mislim, 
da bistvene razlike v tem, ali 
imamo olimpijca ali ne za-
gotovo ne bi bilo.«

Slovenska ekipa za nastop 
na olimpijskih igrah je veči-
noma precej mlada oziroma 
brez olimpijskih izkušenj. Z 
olimpijskim odličjem se lah-
ko pohvali le Vasilij Žbogar. 
Mislite, da izbrani športniki 
in športnice kljub temu lah-
ko dosežejo vrhunske rezul-
tate in uvrstitve?

»Res bo dobra polovica na-
ših športnikov na olimpijske 
igre potovala prvič in zgolj 
Vasilij ima doma že olimpij-
sko medaljo. Tako bo repre-
zentanca kot celota res pre-
cej neizkušena, upam pa, 
da se bodo tudi novinci rav-
no tako dobro znašli. Vsi, ki 
bomo z njimi, jim bomo po-
magali po svojih močeh in 
upam, da se ne bodo izgubili 
v veličini tekmovanja, ko se 
bodo srečevali z različnimi 
zvezdniki in se bo res marsi-
kaj dogajalo. Ob tem bo tre-
ba biti osredotočen na tek-
movanja in zagotovo imamo 
tudi v naši reprezentanci ne-
kaj takšnih športnic in špor-
tnikov, ki lahko posežejo 
po visokih uvrstitvah oziro-
ma odličjih. Nikoli nisem in 
tudi ne mislim napovedova-
ti števila kolajn, mislim pa, 
da je zelo močna judoistična 
reprezentanca, prav tako je 
tradicionalno močna repre-
zentanca v kajaku in seveda 
Vasilij Žbogar. Imamo tudi 
odlično rokometno ekipo, ki 
računa na boj za kolajne. Kar 
nekaj športnikov lahko tudi 
preseneti in se domov vrne 
s kolajno. Tudi ko smo od-
hajali na zadnje olimpijske 
igre v London, ni bilo niko-
gar, ki bi lahko obljubil kolaj-
no, pa se je nato dobro izšlo. 
Upam, da tega bonusa sreče 
nismo porabili že v Londo-
nu in je kaj sreče ostalo tudi 
za Rio.«

Kot vodja naše reprezentan-
ce vas najbrž čakajo tudi dru-
ge skrbi, od skrbi za zdravje 
naših športnikov do groženj 
s terorističnimi napadi?

»Pri tem kaj dosti ne mo-
rem storiti. Vsi skupaj se 
zavedamo varnostne situ-
acije v svetu, prepričan pa 
sem, da bodo organizator-
ji kar najbolje poskrbeli za 
varnost, čeprav absolutne 
varnosti pač nihče nikjer ne 
more zagotoviti. Gotovo bo 
v okviru olimpijskih con, od 
tekmovališč do olimpijske 
vasi, za varnost maksimalno 
poskrbljeno. Mi bomo ime-
li s seboj tudi dva policista, 
ki bosta ves čas v Braziliji, 
saj so ju povabili organiza-
torji. Z nami bo tudi nekdo 
z zunanjega ministrstva, ki 
bo skrbel za reševanje pro-
blemov, ki lahko nastane-
jo: od tatvin do izgube doku-
mentov.

Sem pa razočaran, da bo 
strošek policistov v Brazili-
ji moral pokrivati OKS, saj 
država menda nima postav-
ke za zagotavljanje svojih 
predstavnikov na največjem 
športnem dogodku. Upam 
pa, da jih bomo tam ime-
li, ne pa tudi resnično pot-
rebovali. Seveda pa bomo 
športnike opozarjali, da so 
zasebni izleti tvegani. Glede 
skrbi za zdravje, zlasti okužb 
z virusom zika, ki se največ-
krat omenja, lahko rečem, 
da je verjetnost okužbe in 
posledic minimalna. Večja 
nevarnost, po pričakovanju 
naše zdravniške službe, bo 
virus gripe, saj je v Brazili-
ji sedaj zima in razsaja virus 
gripe. In če zboliš za gripo, 
vemo, da vrhunski nastop ni 
mogoč. Tako, da bo na to tre-
ba biti zelo pozoren.«

Kdaj potujete proti Braziliji?
»Kot vodja reprezentance 

odhajam med prvimi, že to 
nedeljo. Tudi vrnil se bom 
med zadnjimi, 24. avgusta. 
Sicer pa bodo športniki po-
tovali v različnih terminih, 
saj imajo različne termine 
nastopov, nekateri potniki 
bodo znani tik pred zdajci. 
Tako se usklajujemo z raz-
ličnimi športnimi zvezami 
in iščemo najoptimalnejše 
rešitve, saj gredo plavalci in 
atleti na primer najprej na 
priprave v Sao Paulo, kole-
sarji bodo prišli tik pred tek-
movanjem, ker tam ni moč 
trenirati, in podobno. Treba 
je pač mnogo dogovorov in 
usklajevanj na vseh področ-
jih in upam, da mi bo s svo-
jimi izkušnjami uspelo biti 
čim bolj operativen.«

Bogate olimpijske izkušnje  
mu še kako koristijo

Najuspešnejši slovenski olimpijec po osamosvojitvi Iztok Čop, ki je nastopal na zadnjih šestih poletnih olimpijskih igrah, postal 
olimpijski prvak in poleg tega osvojil še srebrno in dve bronasti odličji, letos sedmič potuje na olimpijske igre – prvič kot vodja 
slovenske reprezentance.

Iztok Čop

Iztok Čop bo letos na olimpijskih igrah prvič vodja 
slovenske reprezentance. / Foto: Gorazd Kavčič»Reprezentanca 
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Mateja Rant

»Že od malega sem vede-
la, da se želim poročiti v Slo-
veniji, kjer je bila rojena moja 
babica. Že pred leti pa sem 
se povsem zaljubila v Bled, 
zame je to najlepši kraj na 
svetu,« je nad tem po prepri-
čanju številnih njenih svatov 
še neodkritem biseru navdu-
šena nevesta Farah. Z izbran-
cem Talalom sta si sicer po-
ročne zaobljube izrekla že v 
Kuvajtu, na Bledu pa so za-
nju pripravili tridnevno po-
ročno slavje, ki je vrhunec do-
seglo v petek v Grand Hote-
lu Toplice, kjer so ta dan prav 
vse podredili poroki. Starin-
sko pohištvo v hotelski jedil-
nici so zamenjali s sodobni-
mi belimi sedežnimi garni-
turami, kongresna dvorana 
pa se je spremenila v lepotil-
ni salon, kjer je za pričeske in 
ličenje skrbelo pet frizerjev in 
prav toliko vizažistov.

Priprave trajale eno leto

V jedilnici so v petek dve 
uri pred slavjem urejali še 
zadnje podrobnosti za po-
roko, ki so jo sicer začeli na-
črtovati pred približno enim 
letom, je pojasnila vodja pro-
daje za kongresne dogodke 
v Sava Hotelih Bled Elvira 
Krupič. Organizacijo poroke 
je prevzela nevestina starej-
ša sestra, ki se je v Sloveni-
ji povezala z organizatorko 
porok Petro Čuk iz agencije 
Da Petra. Čeprav se z organi-
zacijo porok ukvarja že štiri 
leta, pa je priznala, da je to 
doslej njen največji projekt. 
»Z nevestino sestro smo se 
usklajevali tudi glede naj-
manjših detajlov, saj so toč-
no vedeli, kaj želijo.« Prvi 
dan so pripravili sprejem na 
Blejskem gradu, drugi dan 
se je na Brdu pri Kranju od-
vijala vrtna zabava, ki je bila 

po besedah Petre Čuk v zna-
menju zabaviščnega parka, 
zato so povabili tudi čaro-
deja in ulične umetnike, di-
šalo je po sladkorni peni in 
pokovki. Glavni dogodek pa 
se je odvil na Bledu. Čeprav 
je bila celotna poroka v zelo 
zahodnjaškem slogu, pa so 
vendarle vpletli tudi nekaj ti-
pično arabskih elementov, 
je pojasnila Elvira Krupič. 
Značilno za njihove poroke 
je, da ženin v dvorano vsto-
pi zelo glasno in pompozno 
v družbi prijateljev. Neves-
ta se je skupaj z očetom pri-
peljala s pletno, zato so po-
sebej za to priložnost ure-
dili stopnice z jezerske oba-
le do hotelske terase. Kot za-
nimivost je Elvira Krupič še 
navedla, da imajo na arab-
skih porokah navado s tor-
to postreči že takoj na začet-
ku, in ne na koncu, kot smo 
navajeni tudi pri nas. Svate 
je na mizah pričakal tudi po-
seben izvod časopisa, ki so 
ga naslovili The Falal times, 

v katerem so med drugim 
razkrili, kako sta se Farah in 
Talal spoznala ter kako se je 
razvijala njuna ljubezen od 
šolskih let naprej. Gostom 
pa so postregli tudi z infor-
macijami o Bledu in turistič-
nih zanimivostih ter drugih 
posebnostih Slovenije. 

Več kot štiristo svatov

Do zadnje podrobnosti so 
z nevestino sestro uskladili 
tudi jedilnik, ki je bil tako kot 
postrežba nekaj posebnega, 
je priznal vodje hotelske re-
stavracije Simon Bertoncelj. 
Namesto klasične strežbe so 
se namreč odločili za »po-
staje s hrano«, na katerih so 
jedi pripravljali kar pred go-
sti. Začelo se je s sprejemom 
ob degustaciji slovenskih 
vin, ob katerih so postreg-
li hladne prigrizke. Poročni 
jedilnik, je pojasnil Berton-
celj, so testirali kar dvakrat, 
a na koncu so bili vsi zado-
voljni. Čeprav so bili gostje 

pretežno iz muslimanskega 
sveta, se je na jedilniku zna-
šla tudi svinjina, ki pa je mo-
rala biti posebej označena, 
brez zadržkov so stregli tudi 
alkohol. »S pripravami na 
pogostitev smo začeli že tri 
dni prej, tudi ekipa v kuhinji 
je bila nekoliko okrepljena,« 
je razložil Bertoncelj. Za pri-
pravo »jedi s podpisom« je 
namreč tisti večer skrbelo 
kar petnajst kuharjev. Kot 
je priznal Bertoncelj, še ni-
koli niso pripravljali pogo-
stitve za tako veliko števi-
lo ljudi, čeprav imajo v nji-
hovi kuhinji že kar nekaj iz-
kušenj s pripravo tudi večjih 
banketov. »To poročno slav-
je je bilo za ves hotel res iz-
jemen dogodek,« je prizna-
la tudi direktorica Sava Ho-
telov Bled Mojca Krašovec. 
Farah in Talal sta s seboj v 
Slovenijo pripeljala več kot 
štiristo svatov, ki so jih nas-
tanili v treh blejskih hotelih, 
poleg v Grand Hotelu Topli-
ce še v hotelu Golf in Park. 

Mladoporočenca sta spala v 
več kot sedemdeset kvadra-
tnih metrov velikem predse-
dniškem apartmaju Grand 
Hotela Toplice, v katerem je 
nekdaj živela tedanja lastni-
ca hotela Jula Molnar, je raz-
ložila Mojca Krašovec.

Očarani nad Slovenijo

Čeprav sta nevesto ob na-
šem obisku od velikega do-
godka ločili le še slabi dve uri, 
je vse skupaj spremljala pov-
sem brez nervoze. Z nasme-
škom na obrazu je hvalila le-
pote Slovenije in odgovarja-
la na zvedava vprašanja o po-
ročni obleki, saj je na pogovor 
prišla v oprijetih kratkih hla-
čah in s slamnikom na gla-
vi. Razkrila je, da je ob tej pri-
ložnosti izbrala belo poročno 
obleko, vendar ne isto, kot jo 
je nosila na poroki v Kuvaj-
tu. »Je pa prav tako lepa,« se 
ji je razsvetlil obraz. Povsem 
sproščeno je z nami kramljal 
in se šalil tudi nevestin oče 

Hilal Arnaout. »Hčerki sem 
dal le en nasvet – naj vztraja 
v zakonu, saj moram plača-
ti poroko še za šest otrok, to-
rej bo ona spet prišla na vrsto 
šele čez 21 let, kajti najmlajša 
hčerka ima ta čas šele pet let.« 
Zaupal nam je, da dela v film-
ski industriji, in nam predsta-
vil njihovega znanega igralca 
Samerja al-Masryja. Pouda-
ril je, da so njegovi prijatelji iz 
filmskega sveta prav tako oča-
rani nad čudovitimi pogledi, 
ki jih ponuja Bled z okolico, 
zato se že dogovarjajo za sne-
manje v Sloveniji. 

Nad svetovljanstvom pe-
tičnih gostov, ki so pretekli 
konec tedna preplavili Bled, 
pa niso bili navdušeni samo 
neposredno vpleteni dogo-
dek, ampak tudi številni dru-
gi turistični delavci na Ble-
du, je poudarila Elvira Kru-
pič. V blejskih lokalih in tr-
govinah so bili zelo zadovolj-
ni, saj so gostje iz arabskega 
sveta tudi pri njih pustili pre-
cej denarja. 

Arabska nevesta slovenskih korenin
Bled je pretekli petek predstavljal veličastno kuliso za enega največjih poročnih slavij, kar so jih pripravili doslej, in sicer za mladoporočenca iz Kuvajta. 
Nevesta je imela namreč po zatrdilu organizatorjev le eno željo – da se poroka odvija na Bledu. 

Mlada nevesta iz Kuvajta je imela le eno željo – poroko na Bledu. Na fotografiji z očetom 
Hilalom Arnaoutom. / Foto: Tina Dokl

Za potrebe poročnega slavja so povsem preuredili hotelsko jedilnico. / Foto: Tina Dokl Kongresno dvorano v Grand Hotelu Toplice so spremenili v lepotilni salon. / Foto: Tina Dokl

Goste je na mizah pričakal tudi izvod časopisa The Falal 
times, posvečen ženinu in nevesti. / Foto: Tina Dokl
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Na Gorenjskem v deželi Kranjski

Spopad med sokoli in turnarji
Po porazu Avstrije v vojni 

s Prusijo in dvakratnih voli
tvah leta 1867, je ob vpraša
njih ustavne ureditve hab
sburške monarhije prišlo 
v deželi Kranjski do naro
dnih nasprotij tudi po tem, 
ko so Slovenci na volitvah 
zmagali.

Slovenske antipatije do 
Nemcev so se najprej poka
zale v obliki nočnih nemi
rov. Zaostrovanje mednaci
onalnih napetosti so prinesli 
incidenti med člani sloven
skega telovadnega društva 
Južni So kol in nemškega 
društva Laibacher Turnve
rein. Do odkritega inciden
ta je prišlo 22. julija 1867, ko 
so trije turnarji prijavili po
liciji rokavičarskega pomoč
nika Ivana Alta. Ta je men
da v Ljubljani na Dunajski 

cesti pred Kazino prepeval 
za turnarje žaljivo pesem 
Hali, halo, želodov več ne bo 
… in sinu trgovca Mühleisna 
pljunil v obraz. Želodi so bili 
društveni znak turnarjev, ki 
so ga nosili na klo buku kot 
znamenje nemštva. Ta ne
pomembni izgred je bil pre
digra pomembnejšega do
godka z večjimi posledica
mi, ki se je zgodil ponoči 23. 
julija 1867. 

Po pogrebu priljubljene
ga člana društva je skupina 
sokolov pod vodstvom so
kolskega načelnika, takra
tnega ljubljanskega župana 
Etbina Henrika Coste, pila 
po ljubljanskih gostilnah do 
poznih ur. Ko so se vračali 
s krokanja, so na Mestnem 
trgu naleteli na turnar
sko trojko pod vod stvom 

zloglasnega Tambornina, 
ki je pred krat kim ovadila 
Ivana Alta. Sokoli, med ka
terimi je bil tudi župan Co
sta, so – po različici, ki je na
vedena v poročilu policijske
ga komisarja Viditza – troji
co obstopili, Tambornino
vemu spremljevalcu odre
zali želod in ga pri tem tudi 
ranili. Tambornino je med 
tem pobegnil v neko hišo, 
kjer ga je pred razjarjeni
mi sokoli s senenimi vilami 
rešil hlapec trgovca Schan
tla. Sledil je pretep, ki pa ni 
prinesel težjih telesnih po
škodb. Po licijski komisar 
Viditz je krivdo za pretep 
zvalil na sokole in njihove
ga načelnika, župana Costo, 
omenil kot soudeleženca. 

Zdi se, da je Costa v res
nici po naključju naletel na 

člana Južnega Sokola, ko 
se je prepiral s Tamborni
norn, ki mu je stal ob strani 
tudi Schantlov hlapec. Ker 
županu ni uspelo pomiri
ti razgretežev, je names
to mestne policije iz bliž
nje kavarne poklical sokole, 
naj »naredijo red«. Deželni 
predsednik je čez dva me
seca, ob koncu preiskave, 
župana Costo suspendiral. 

Deželna vlada je prepove
dala Južni Sokol. Iz njego
vega članstva so kmalu os
novali novo telovadno druš
tvo Sokol, vendar so Sloven
ci v poslabšanih političnih 
razmerah in zaradi odlo
čitve za abstinenco ob ljub
ljanskih občinskih volitvah 
leta 1869 za skoraj poldru
go desetletje izgubili poli
tično vodstvo v Lju bljani.

Zanimivi Gorenjci tedna iz dežele Kranjske:

   V Radovljici se je 18. 7. 1898 rodil poveljnik Sloven-
ske legije Mirko Bitenc. Po vojni je deloval v ilegali, 
bil aprila 1948 ujet v Ljubljani in obsojen na smrt. 

   V Žireh se je 19. 7. 1914 rodil ginekolog Rado Po-
ljanšek. Ukvarjal se je z ginekološko onkologijo 
in radioterapijo. Od leta 1972 je bil redni profesor 
ljub ljanske medicinske fakultete. 

   V Steinachu v Avstriji se je rodil Anton Lehrmann. 
Leta 1904 je v Tržiču ustanovil prvi kranjski perut-
ninarski zavod in ga leta 1907 preselil v Ljubljano.

   V Skaručni se je 24. 7. 1842 rodil slovenski humori-
stični pisatelj Jakob Alešovec.

Peter Colnar

»V dopoldanskem času, ko 
so bili bratje v službi, oče pa 
je spal, sem lahko smuknila 
na svobodo. Pogosto sem za
vila v knjižnico. Tam je dela
la neka mlada ženska, Živa 
po imenu. Spoprijateljili sva 
se, in ko sem ji v skopih be
sedah nekoč omenila, da 
sem bila odličnjakinja, mi je 
obljubila, da bo zame doma 
poiskala knjige iz gimnazij
skih časov.« 

»Ne vem, ali me je že kdaj 
kaj bolj osrečilo kot njene 
besede,« se spominja Azra, 
ena zadnjih dekel v prasta
rem pomenu besede, ki jih 
poznam.« Nekatere učbeni
ke sem potem prinesla tudi 
domov, kjer sem jih prebi
rala in se sproti učila. Tudi 

matematika mi je šla odlič
no od rok, le sem in tja sem 
potrebovala Živino pomoč. 
Z angleščino pa sem ime
la težave! Ni in ni šlo. Pa 
se je prijateljica iz knjižni
ce spomnila na nekega so
šolca, ki bi mi bil, morda 
pripravljen pomagati. Ne
skončno sem ji bila hvale
žna! Alan je bil simpatičen 
fant, od mene je bil deset let 
mlajši, tako da nisem ime
la občutka, da počnem kaj 
prepovedanega. Pa še dekle 
je imel, ki je bilo štiri mese
ce noseče. Vsak torek je pri
hajal v knjižnico in me učil. 
Včasih me je tudi kaj vpra
šal. Ni mogel verjeti, da se 
sredi 'civilizacije' komu še 
zmeraj dogaja takšna zgod
ba, kot je bila moja. Všeč mu 
je bilo, ker sem bila zelo od
krita, neposredna, cenil je 
mojo strast za učenje. Tako 
je naneslo, da sva se vedno 
bolj zbliževala. Torkov si 
brez njega skoraj nisem več 
mogla predstavljati. Kadar 
ga ni bilo, sem postala ža
lostna. V tej žalosti sem po
tem kaznovala očeta. Reci
mo, da mu nisem zamenja
la polulanih rjuh. V njem 
sem vedno bolj videla člove
ka, ki mi je uničil življenje. 
Hrano sem mu solila, četu
di je ne bi smela. Ko sem vi
dela, da se je zaradi bolečin 
v želodcu zvijal pod odejo, 
sem ga mirno gledala. Žele
la sem, da trpi!«

Alan ji je preko knjižni
čarke sporočil, da ga nekaj 

časa ne bo, ker se mu je rodi
la hčerka. Mislila je, da ji bo 
počilo srce od žalosti. Šla je 
domov in v veži toliko časa 
butala z glavo ob steno, dok
ler ji kri, ki je tekla iz rane na 
čelu, ni zalila oči. Minilo je 
skoraj pol leta, ko se je odlo
čila, da z njim spet vzposta
vi stik. 

»Videla sem, da se je tudi 
on razveselil mojega sporo
čila. Kot mi je pozneje po
vedal, se je naveličal umir
jenega družinskega življe
nja, tudi z ženo sta se po
gosto prepirala zaradi ma
lenkosti. Ob vsaki besedi, 
ko je govoril čez njo, so mi 
rasla krila! Začel mi je ob
ljubljati, kje vse se bova do
bivala, meni pa se je zdelo 
fino, ker sem imela nekoga, 
ki mi je pihal na dušo. Od 
mene je zahteval, da se po
govarjava v angleščini. Ko 
sva bila prvič sama v avtu, se 
je med nama zgodila takšna 
kemija, da je ne znam opi
sati. Bilo je nekaj neverjet
nega, kaj je iz mene naredi
la njegova bližina. Ženo in 
hčerko sem poskušala po
zabiti. Potem mi je predla
gal, da bi se dobila že na vla
ku, s katerim bi se zapeljala 
v Ljubljano, kjer bi bilo več 
priložnosti tudi za 'kaj več'. 
O tem, kar bi bilo 'kaj več', 
sem imela zelo romantič
ne predstave. Imela sem že 
skoraj 36 let, bila sem še ne
dolžna, nedotaknjena, ni
koli poprej še nisem ime
la moškega. Ko se je zgodi
lo prvič, sem jokala od bole
čin. Alan je bil zelo nasilen, 
od mene je zahteval stvari, 
o katerih se mi ni niti sanja
lo, da sploh obstajajo. Dejal 
mi je celo, da če mu bom v 
vsem ustregla, bo razmis
lil, zapustil ženo in hčer
ko in se preselil k meni. 

To slednje me je streznilo. 
Bratje bi ga ubili, če bi se 
privlekel v našo hišo! Ko je 
videl, da sem se začela obo
tavljati, mi je tudi on začel 
groziti. V rokah je imel fo
tografijo, ki jo je posnel, ko 
sem v postelji za trenutek 
zaspala. 'Če me ne boš ubo
gala, bom povedal tvojim 
bratom, kakšna kurba si!' 
me je prepričeval. Gledala 
sem vanj in nisem mogla 
verjeti, da prav slišim. Kam 
neki je izginil nežni fant, ki 
me je s takšno ljubeznijo 
začel učiti angleško, se mi 
je motalo po glavi. A je bil 
strah pred tem, da me zato
ži bratom, premočan. Ala
nu sem ustregla v vsem, za 
kar me je prosil. Dosti kas
neje sem slišala, da se je za
čel družiti z menoj zato, ker 
mu je ušla žena in se sku
paj z otrokom zatekla k so
rodnikom, ki mu niso dovo
lili, da bi prišel blizu. Kadar 
me je peljal v kakšen lokal 
na kavo, sem zmeraj opa
zila, kako se ženske z očmi 
pasejo po njem. Na videz je 
bil zelo lep fant, celo zelo 
nežnih potez. A kaj, ko no
bena ni vedela, kaj se skri
va v njegovi notranjosti. Po
tem pa mi je umrl oče in za 
nekaj časa sem imela 'ura
dno' opravičilo, da nisem 
mogla prihajati na zmenke. 
Starejši brat me je postavil 
pred dejstvo, da se k meni 
preseli njegova hči, moja 
nečakinja, ki je ravno rodi
la drugega otroka. Ta je bila 
zelo razvajena in tudi zah
tevna, ves čas sem ji mora
la biti pri roki. Če je otrok 
ponoči jokal, so ga prinesli 
k meni. Pomagati sem mo
rala še drugi nečakinji, ki se 
je zaradi nasilja v družini lo
čila in preselila domov. Ni
sem vedela, kje se me glava 

drži! Za povrh me je začel 
Alana izsiljevati, naj pri
dem k njemu. Postal je tol
mač za štiri jezike, ki jih je 
zelo dobro obvladal. Dobil 
pa je tudi novo stanovanje. 
Nekoč se vseeno izmuznem 
od doma. Ko mi je odprl vra
ta v stanovanje, sem takoj 
ugotovila, da me potrebuje 
zato, da mu pospravim …«

Otroci nečakov in neča
kinj so odraščali, potrebo
vali so več prostora in tako 
je naneslo, da jim je posta
jala Azra odveč. Selili so jo 
sem in tja, nikjer ni bila do
brodošla. Nazadnje so jo po
rinili v sobico, kjer so imeli 
prej kramo. Imela je komaj 
kaj prostora. Ko so odkrili, 
da ima še nekaj skritega de
narja, ga je morala izročiti. 
Ostala je brez vsega, brez 
službe in celo brez Alena. 
Ta si je omislil drugo ženo, 
ki je bila zelo izobražena, in 
z njo se je pred svojimi ro
jaki lahko ponašal. S prvo 
ženo in z Azro tega ni mo
gel početi. 

»Pred tremi leti je nepri
čakovano umrl starejši brat. 
Družini in tudi meni se je 
po tihem oddahnilo. Laž
je sem zadihala, ni me bilo 
več strah, da se bo prikazal 
na vratih in me zaradi ka
kšnih malenkosti natepel. 
Bližala sem se petdesetemu 
letu, vse življenje sem bila 
dekla, nisem imela niti dne
va delovne dobe. Sorodnice 
so bile preskrbljene, saj so 
imele družine – jaz niko
gar. Začele so me obhaja
ti depresivne misli. Včasih 
nisem imela tudi po več dni 
ničesar na krožniku. Shuj
šala sem do neprepoznav
nosti. Družina je ugotovi
la, da se me najlaže zne
bi, če me s kom omožijo. 
Temu sem se uprla, saj je 

bil spomin na Alana še pre
več živ. Moški so se mi zaga
bili. Pa je spet posegla vmes 
usoda. Moj organizem ni 
več zdržal odpovedovanj, 
zgrudila sem se na stopni
cah pred hišo. Na srečo me 
je opazila soseda, ki je pokli
cala rešilni avto. V bolnišni
ci so ugotovili, da sem sla
bokrvna, da 'nekaj ni v redu' 
z želodcem in dvanajsterni
kom. Po obupno bolečih 
preiskavah so mi poveda
li, da me bodo morali nuj
no operirati. Žal nisem bila 
zavarovana, tako da so mo
rali z operacijo malo poča
kati, dokler ni mlajši brat v 
mojem imenu uredil vseh 
formalnosti. Bolnišnično 
sobo sem si delila z Nežko, 
ki me je – četudi je bila tudi 
sama zelo potrebna pomo
či – ves čas bodrila in mi vli
vala upanje. Z njeno hčer
ko sva bili v osnovni šoli so
šolki. Imela je veliko slab
še ocene kot jaz, pa je v živ
ljenju zelo uspela, imela je 
dobro službo, avto, študira
ne otroke. Jaz pa nič. Kadar 
sem upala, da bom iz svo
jega prekletega življenja na
redila kaj dobrega, mi je že 
kdo od domačih to name
ro preprečil. 'Imeli so te za 
služkinjo, zato so ti branili,' 
me je prepričevala Nežka 
in me spodbujala, da grem 
na svoje. Reva ni vedela, da 
nimam nobenega denarja, 
nič. Lahko je bilo govoriti, 
a ni mi dala recepta, kako 
to narediti. Nekoč je najin 
pogovor ujela na ušesa me
dicinska sestra, ki nama je 
hodila merit temperaturo. 
Obljubila je, da se bo poza
nimala, ali bi se kje kaj našlo 
zame – a seveda šele takrat, 
ko bom spet zdrava.«

(Konec prihodnjič)

Potovanje do cilja, 2. del

Dekla
Milena Miklavčič

usode
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Razgledi

Miha Naglič

»Če upoštevamo oceno 
francoskega inštituta Crest, 
je v slovenskih rokah osta-
lo približno deset tisoč ton 
orožja, zlasti streliva in min-
skoeksplozivnih sredstev. V 
poročilu londonske konfe-
rence je bila tona streliva JA 
na dan 31. decembra 1990 
vredna približno štiriinpet-
deset tisoč ameriških dolar-
jev. Tako je bilo jedro sloven-
skega 'vojnega plena' vred-
no več kot pol milijarde do-
larjev. Večina tega denarja 
je 'poniknila' v žepe vojnih 
dobičkarjev. To je še toliko 
bolj boleče ob dejstvu, da 
so morali slovenski delavci 
in upokojenci za oborožitev 
Jugoslovanske armade sko-
raj pol stoletja prispevati vi-
soke odstotke svojih plač in 

pokojnin. S kančkom ciniz-
ma velja pripomniti, da se je 
tako začel proces denaciona-
lizacije oziroma lastninjenja 
državnega premoženja. Ko 
je bila Slovenija postavlje-
na pred obličje mednarodne 
skupnosti, da ji vzame mero 
– da se odloči, ali ji prizna-
ti državnost in jo sprejeti v 
evropsko in svetovno druži-
no –, so imeli nekateri v Slo-
veniji svoje načrte: pridobiti 
veliko denarja in si kupiti ob-
last, vpliv, medije ... Obože-
valcev in prijateljev niso šte-
li. Če načrt uspe, ti pridejo 
sami.« (Str. 208)

Knjigo novinarja Mateja 
Šurca, iz katere je gornji od-
lomek, sem hotel predstavi-
ti že ob nedavni četrtstole-
tnici naše države, a sem sle-
dnji tedaj raje namenil nekaj 
bolj prijaznega. Sicer pa bi 

moral to knjigo prebrati ali 
se z njo vsaj seznaniti vsak 
državljan. Je namreč doslej 
najbolj zgoščeni opis »mate-
re vseh afer« v tej državi – tr-
govine z orožjem. To sta raz-
iskali že dve pooblaščeni ko-
misiji. Prva je bila delovna 
skupina, ki jo je jeseni 1994 
imenoval minister Jelko Ka-
cin, ko je na tem položaju za-
menjal odstavljenega Jane-
za Janšo. Drugo, še bolj te-
meljito poročilo je pripravi-
la komisija, ki jo je leta 1999 
imenoval Državni zbor, vo-
dil pa Rudolf Moge, posla-
nec LDS. Toda obe poroči-
li sta obtičali v predalu, pos-
tali sta »non-paper«. Zakaj? 
Njuno objavo naj bi onemo-
gočil dr. Janez Drnovšek, te-
danji predsednik vlade, ker 
bi njuna objava škodila med-
narodnemu ugledu države, 

ta pa se je ravno v tistih le-
tih potegovala za sprejem v 
Nato in EU. Sicer pa se dob-
ro ve, kdo je človek, ki je bil 
glavni akter trgovine z orož-
jem in zato o njej tudi naj-
več ve. To je Janez Janša. Dr-
novšek je za njegovo počet-
je vedel, a se je kljub temu 
– iz prej navedenega razloga 
– izogibal soočenju z njim. 
Šele leto pred smrtjo ga je v 
intervjuju za londonski Ti-
mes (15. 11. 2007) imeno-
val »princ teme« (Prince of 
Darkness). Je že vedel, zakaj.

Matej Šurc, Prevarana 
Slovenija, Sanje, 
Ljubljana, 2016,  
496 strani, 19,95 evra,  
www.sanje.si

Nove knjige (339)

Prevarana Slovenija

Vaš razgled

Alenka Bole Vrabec

Ladjica drsi po Vrbskem 
jezeru na krožni vožnji. Z 
dnevno vozovnico vstopiš 
in izstopiš na katerikoli po-
staji. Z Izbranim se odločiva 
za Ribnico (Reifnitz) in Otok 
(Maria Wörth). V Ribnici po-
čitniški vrvež in plakati, ki 
vabijo na koncert ansambla 
Simply Red. Lani je prazno-
val tridesetletnico obstoja in 
bo tu zagotovo navdušil šes-
tega avgusta. Obvezno je ob-
lačilo rdeče barve! 

Naslednja postaja je Otok 
(Maria Wörth), polotok, ki 
se gosto obraščen z zeleni-
no proži v jezero. Nekoč je 
bil res otok, a ker se je jezer-
ska gladina znižala, so ga z 
nasutjem zvezali s kopnim. 
Bilo je 1771. Od tod tudi slo-
venski naziv za kraj. Otok 
je božjepotniški kraj, ki se 

ponaša z župnijsko in ro-
marsko cerkvijo svetih Pri-
moža in Felicijana na grič-
ku, z nekaj niže ležečo zim-
sko cerkvijo ali cerkvijo ro-
žnega venca in kostnico. V 
obeh ogleda vredne umetni-
ne. Freske iz zgodnje in po-
zne gotike, kipi, čudovita iz-
rezljana prižnica in krstni 
kamen, ki mu opoldanska 
svetloba daje poseben čar. 
Nazaj grede je v Celovcu še 
čas, da kupim tri igrače (tako 
Izbrani pravi mojemu ko-
njičku – kupovanju knjig), 
a jih zvečer pustim vnemar. 
Treba je na koncert v grašči-
no. Julija Gubajdullina, po 
rodu iz Moldavije, in Ruben 
Dalibaltayan iz Armenije, 
oba pianista, profesorja na 
zagrebški glasbeni akade-
miji. Poleg ruskih in armen-
skih skladateljev v solistični 
izvedbi zaigrata tudi štiri-
ročno Špansko rapsodijo M. 
Ravela. Toni od najnežnej-
še sapice do izbruha vulka-
na. Večer, ki je dokaz, da člo-
veka glasba uroči. Na koncu 
izvemo, da sta tudi mož in 
žena. To pa je ljubezen do 
konic prstov! … Za naju z 
Izbranim pa dan, da se reče! 
Naj se sliši še tako čudno, 
ampak mene dobri koncerti 
vedno napeljejo h kuhi!

Moldavska krompirjeva 
juha

Za 6 oseb potrebujemo: 
400 g krompirja, 2 čebuli, 3 
večje korenčke, 200 g ovčjega 
sira (lahko fete), 50 g masla, 
1,25 l bujona, šopek drobnjaka 
in šopek koriandra ali peterši-
lja, sol, sladko ali ostro papri-
ko po okusu. 

Očiščeno zelenjavo zre-
žemo na kocke. Na maslu 
pražimo čebulo in koren-
ček 20 minut, posujemo s 
papriko in premešamo. Do-
damo bujon, krompir, sese-
kljan koriander in kuhamo 
še slabe pol ure. Naribamo 
sir in nastrižemo drobnjak. 
Juho piriramo in vmešamo 
sir. Ponudimo z drobnja-
kom. 

Armenska fižolova juha 
z orehi 

Za 4–5 oseb potrebujemo: 
500 g belega fižola, 1 lovorov 
list, 2 čebuli, 100 oluščenih ore-
hovih jedrc, 1 žlico moke, 80–
100 g masla, sol, poper, timi-
jan in koriander, zelenjavno 
juho.

Fižol namočimo čez noč. 
Odcedimo ga, dobro spla-
knemo, nalijemo vode, da 
so zrna dobro pokrita, in ga 
damo kuhati z lovorovim 
listom. Kuhamo na majh-
nem ognju. Solimo šele na 
koncu, ko je fižol skuhan, 
in odstranimo lovorov list. 
Orehova jedrca blanširamo 
in olupimo kožico, saj je v 
njej največ grenčine. Olu-
pljena jedrca stremo v te-
rilniku. 

Približno 100 g fižola vza-
memo iz lonca, ga pretlači-
mo ter damo nazaj v lonec. 
Na maslu prepražimo se-
sekljano čebulo, jo potre-
semo z žlico moke in do-
damo juhi. Dodamo orehe, 
osmukan timijan in sese-
kljan koriander. Začinimo. 
Če je juha pregosta, jo malo 
razredčimo s čisto zelenjav-
no osnovo. 

Pa dober tek!

Počitniški dan
mizica, 
pogrni se

V hribih, pravijo, je treba doživeti sončni vzhod in zahod. Na Jezerskem imajo srečo, da 
imajo gore na dlani in lahko čudeže narave opazujejo kar skozi domača okna. Takole se 
je pogleda na gore nekega petka zvečer razveselila domačinka Lidija Nahtigal in svojo 
očaranost delila s svojimi prijatelji. Gre pa za pogled na nekdanji slap Čedca, ki je pred leti 
zaradi skalnega podora popolnoma izginil. D. Ž.

Nočna mestna neonska panorama, nad katero se bohotijo magično obarvane meglice, 
ožarjene z julijsko polno luno ter s hipnotičnimi bliski v daljavi, deluje kot antologijski prizor 
iz fantazijskega filma. Čarobnost poletne noči, ujeta v podobi, ki še danes potrjuje večnost 
verzov lorda Byrona: »... čeprav bo v srcih še kipelo in mesec tkal bo svojo moč.« S. L. 
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Darko Klemen, simpatični Mariborčan, ki živi v Portorožu, 
si je v velikem finalu priljubljenega kuharskega tekmova-
nja prikuhal laskavi naziv masterchef Slovenije 2016. Jutri, 
23. julija, prihaja v Kranj. V času 34. tradicionalne Kranjske 
noči – Kranfesta 2016 boste med 10. in 12. uro na Glavnem 
trgu lahko poskusili kranjsko klobaso na malce drugačen, 
'masterchefovski' način. V kulinaričnem projektu je roko 
Darku podala še Gostilna Pr' Matičku s Primskovega, 
tokratne kranjske klobase pa prihajajo iz Železnikov. Tako 
ne spreglejte: pokusili boste lahko kranjsko klobaso z 
ribano kašo, pripravljeno v siru, čips domače zelenjave in 
kranjske klobase v 'škrniclju' in hladno solato s kranjsko 
klobaso, lečo, rdečo čebulo in jajcem. Boni za degustacijo 
kranjske klobase, pripravljene na način vrhunskih kuhar-
jev, bodo na dan dogodka na voljo v kranjskem TIC-u, 
Kranjski hiši na Glavnem trgu v Kranju.

Kranjska klobasa jutri dopoldne po 
masterchefovsko

Darko Klemen / Foto: Pop TV

Alenka Brun

P
redstavo je ponov-
no režiral in prire-
dil Alojz Stražar, 
ki nam je tudi raz-
ložil, da je pred leti 

Charleyjevo teto že postavil 
na oder, vendar takrat je bila 
predstava precej drugačna. 
Tokrat je v priredbo vključil 
kabaret, tako da se zgodba 
začne in konča v kabaretu. 
Tako je pridobil možnost, da 
na odru glasbeniki nastopijo 
v živo, kar je nadgradnja tudi 
za njegovo ustvarjanje. Sicer 
Stražar ustvarja predstave z 
glasbo in plesom že najmanj 
25 let in vsakič znova opaža, 
da je to ljudem všeč. »Seve-
da ne smeš pretiravati, tako 
da sem se letos na začetku 
kar malo bal, saj je glasbe je 
v Charleyjevi teti za skoraj 
pol ure, a na predpremieri je 
večina rekla, da je škoda, da 
je ni še več. Vse je bolj v stilu 
charlestona, predstava traja 
pa slabi dve uri.« 

Za komedijo se je Stražar 
odločil, ker je dram že tako 

ali tako drugje dovolj. Rad 
se tudi na novo loteva zadev 
in letos je v predstavi zani-
mivo prikazana železniška 
postaja. 

V Charleyjevi teti nasto-
pajo že znana imena nje-
govih predstav, včasih – 
po potrebi – pa ansambel 

krčijo ali razširijo. Pred-
stava pripoveduje zgodbo o 
dveh 'faliranih' študentih, 
ki se zaljubita v mični dekle-
ti in ob napovedanem obi-
sku bogate Charleyjeve tete 
iz Brazilije prideta na ide-
jo, kako bi to lahko koristi-
lo njuni izpovedi ljubezni 

izbrankama … Seveda se 
celotna situacija zaplete in 
komični prizori si sledijo 
eden za drugim.

Studenec bo predstavo 
gostil vse do 14. avgusta ob 
koncih tedna – v petek, sobo-
to in nedeljo – ob 21. uri; pa 
še v četrtek, 28. julija.

CHARLEYJEVA TETA
Poletno gledališče Studenec je konec tedna premierno uprizorilo letošnjo domačo gledališko predstavo, 
komedijo polno plesa in petja, Charleyjevo teto Thomasa Brandona.

Komičnih zapletov in situacij, plesa in petja v Charleyjevi teti ne manjka. / Foto: Tina Dokl

Ponovno v predstavi nastopata tudi Jure Sešek in  
Eva Černe. / Foto: Tina Dokl

Predstavo so si ogledali tudi Franci Trstenjak (Radio 
Ognjišče), Marjana Stražar in prepoznaven glas in obraz 
Janez Dolinar. / Foto: Tina Dokl

Tik pred začetkom: Urška Sešek, Jože Prašnikar in  
Metod Palčič / Foto: Tina Dokl

Prišla je  tudi Mara Viler iz Domžal, ki se je spominjamo  
iz šova Slovenija ima talent. / Foto: Tina Dokl
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Oven (21. 3.–21. 4.) 
Vso svojo pozornost boste usmerili v načrt dela oziroma 
zaslužka. Kmalu boste ugotovili, kaj je bilo tisto, kar vas je 
vedno zablokiralo in s tem ustavilo. Vedno ste mislili na 
druge, sebe pa postavljali na zadnje mesto. Denarja boste 
zelo veseli.

Bik (22. 4.–20. 5.)
Zmanjkovalo vam bo prostega časa, in če boste hoteli 
imeti trenutek zase, se boste morali kar potruditi. Odvi-
sno bo le, koliko vam bo vse skupaj pomenilo in ali se 
boste odpovedali tistim stvarem, ki naj ne bi bile na 
prvem mestu.

Dvojčka (21. 5.–21. 6.)
Ker boste začeli gledati na dogodke z drugega zornega 
kota, se vam marsikaj ne bo več zdelo nerešljivo. Spoznali 
boste napake in seveda kako se jim izogniti. Čisto vsaka 
stvar v življenju ima svoj namen. Finance bodo šle ne bolje.

Rak (22. 6.–22. 7.)
Zamera, ki jo držite v sebi, vam bo samo dvigala pritisk. 
Vprašali se boste, ali je to pametno, in končno uredili sta-
re račune. Želja po uspehu vas bo gnala naprej in v pri-
hodnjih dneh boste precej ambiciozni. Novice vas bodo 
razveselile.

Lev (23. 7.–23. 8.)
Mislili boste, da ste čarodej in da ste lahko na različnih 
mestih naenkrat. Še pravi čas se boste streznili in dodelili 
naloge tistim, ki imajo več prostega časa kakor vi. Nekdo bo 
končno prišel z besedo na dan in presenečeni boste. 

Devica (24. 8.–23. 9.)
Res, da vam zadnje dni zvezde niso bile naklonjene, a vse 
to se bo spremenilo. Že v sredini tedna vas bo poiskala 
sreča in vse vam bo naklonjeno, česarkoli se boste lotili. 
Tudi v ljubezni boste izkoristili vse dane možnosti. 

Tehtnica (24. 9.–23. 10.) 
Res imate še veliko dela, a družina bo od vas pričakova-
la, da se ji maksimalno posvetite. Roko na srce – komaj 
čakate, da vas partner postavi pred dejstvo, ker zato ne 
boste imeli slabe vesti. No, ja, kakorkoli, obeta se vam 
prijeten konec tedna.

Škorpijon (24. 10.–22. 11.)
Končno boste naredili nekaj zase, pa naj bo to zaradi zdra-
vja oziroma dobrega počutja ali pa nakupovanje novih 
oblačil. To sta res dve skrajnosti, a vsakih pet minut bo 
dobrodošlih v vašem napetem, hitrem ritmu vsakdana.

Strelec (23. 11.–21. 12.)
Duhovno, osebno in poslovno boste imeli v tem tednu 
veliko izzivov. Vse to vam bo pogodu, saj ste človek akcije 
in vedno radi spoznavate nove stvari in si znate vzeti čas 
za tisto, kar vas veseli. Čaka vas prijetno presenečenje.

Kozorog (22. 12.–20. 1.)
Že dolgo časa nekaj pričakujete, pa se vam nikakor ne 
rešuje pozitivno. Vaše besede bodo končno naletele na 
prava ušesa in obeta se vam zmagoslavje. Zaradi nepo-
membnih stvari boste prišli v navzkriž z nekom, ki vam 
veliko pomeni.

Vodnar (21. 1.–19. 2.) 
Zasuli vas bodo z različnim delom, vi pa boste samo iska-
li izgovore, kako bi se mu lahko izognili. Malo vam bo že 
uspelo, v celoti pa bolj težko. Očitno vas dobro poznajo in 
bodo na vašo reakcijo že pripravljeni. Obeta se vam daljše 
potovanje.

Ribi (20. 2.–20. 3.)
Na različne načine boste skušali drugim in sebi dokazati, 
da ste sam svoj človek. Da se sami odločate in spreminjate 
smer poti, kakor se vam zdi najbolje. Poguma vam ne bo 
zmanjkalo, kar je najvažnejše. Presenečenje.

HOROSKOP
TANJA IN MARICA

Lahko se udeležite tečaja vedeževanja. 
Naročniki Gorenjskega glasa izkoristite popust v 
višini 10 %.  Za več informacij čim prej pokličite Tanjo  
na tel. št.:  040 514 975
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TA JE DOBRA

Rešitev:

sudoku_LAZJI_16_58
NALOGA

9 1 3 7 4
8 9 4 7

8 2 5
4 6 9 5

1 7
9 2 8 1

5 3 8
3 2 1 6

5 6 9 1

sudoku_LAZJI_16_58

REŠITEV

9 2 1 3 6 7 4 8 5
5 8 3 9 1 4 2 7 6
4 6 7 8 2 5 3 9 1
7 4 6 1 8 2 9 5 3
1 5 8 4 9 3 6 2 7
3 9 2 7 5 6 8 1 4
6 1 9 5 3 8 7 4 2
8 3 4 2 7 1 5 6 9
2 7 5 6 4 9 1 3 8

sudoku_LAZJI_16_58
NALOGA

91374
8947

825
4695

17
9281

538
3216

5691

sudoku_LAZJI_16_58

REŠITEV

921367485
583914276
467825391
746182953
158493627
392756814
619538742
834271569
275649138

LAŽJI 
SUDOKU

TEŽJI  
SUDOKU

Rešitev:

sudoku_TEZJI_16_58
NALOGA

8 5 6 4
1 6

4 8 3
5 3 9

6 2 7 1
7 1 4
8 9 6

7 3
5 3 8 9

sudoku_TEZJI_16_58

REŠITEV

8 7 3 5 2 6 1 9 4
1 5 9 7 4 3 8 2 6
2 6 4 9 8 1 3 7 5
4 1 5 8 3 7 9 6 2
6 8 2 4 5 9 7 3 1
9 3 7 6 1 2 4 5 8
3 2 8 1 9 5 6 4 7
7 9 1 2 6 4 5 8 3
5 4 6 3 7 8 2 1 9

sudoku_TEZJI_16_58
NALOGA

8564
16

483
539

6271
714
896

73
5389

sudoku_TEZJI_16_58

REŠITEV

873526194
159743826
264981375
415837962
682459731
937612458
328195647
791264583
546378219

Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da 
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem 
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Pripravila P. F.                        

Novodobna poroka
Piše hči očetu e-mail: »Očka, prihajam domov, da orga-
niziram svojo poroko, tako da pripravi denar. Želim te 
razveseliti, zato ti povem, da sem se zaljubila v fanta, ki 
je sicer daleč stran od mene. Jaz sem v Stuttgartu, on je v 
Reykjaviku. Spoznala sva se po spletu, in sicer na spletni 
strani za zmenke. Saj veš, to je spletna stran, kjer iščeš 
sorodno dušo. Spoprijateljila sva se na Facebooku, dol-
go v noč se pogovarjava po Whatsuppu, na Viberju sva 
proslavila dva meseca zveze, včeraj pa me je zaprosil po 
Skypu. Očka, potrebujem tvoj blagoslov, pošlji mi SMS 
ali pa odgovori na ta e-mail!«
Oče odpiše v e-mailu: »Draga moja zlata hči, res se zelo 
veselim! Imaš moj blagoslov in predlagam, da se poročita 
po Twitterju, zabavata se na Instagramu, otroke si kupita 
na Amazonu in jih plačajta prek Paypala. Če pa se slučajno 
zgodi, da se bosta z bodočim možem skregala in ločila, 
pa ga prodaj na Ebayu ...« Tvoj oče

Rešil bi se je
Jamra Janez prijatelju Stanetu: »Stane, rad bi se rešil 
Angele, pa ne vem, kako.«
»To pa res ni težko – štirideset dni vsak dan trikrat seksajta 
in jo bo zanesljivo pobralo.«
Devetintrideseti dan Janez komaj hodi, se podpira s pali-
co, tresejo se mu noge, sreča Staneta: »Opa, si pa utrujen. 
Kako je pa kaj Angela?«
»Ma, ja, doma je, obeša perilo, prepeva in je zelo dobre 
volje. Uboga reva še ne ve, da jo bo jutri pobralo.«

Kakšna je supermanska poza? 
Ko čepiš na javnem stranišču »čučavcu« in z desno roko 
držiš kljuko od vrat, da ne bi kdo vstopil.
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Nagrade: 3-krat BON za 15 EUR Optike Monokel

Re šit ve kri žan ke (ges lo, se stav lje no iz črk z ošte vil
če nih polj in vpi sa no v ku pon iz kri žan ke) po šlji te do 
srede, 10. avgusta 2016, na Go renj ski glas, Ble i  we i
so va ce sta 4, 4000 Kranj. Rešitve lah ko od da te tudi v 
na bi ral nik Go renj ske ga gla sa pred po slov no stav bo 
na Ble i we i so vi ce sti 4.

11 50
EUR

Če na vaše rolete 
in okenske police 
sedajo različni 
ptički, ki iščejo 
zavetje pred 
mrazom, boste s 
tem priročnikom 
lahko natančno 
določili, za 
katerega ptička 
gre. Pernati 
obiskovalci 
so prikazani 
v naravni 
velikosti, zato pri 
prepoznavanju 
skoraj ne more 
priti do pomot.

Ptičja gnezda
Spodaj so primeri različnih ptičjih gnezd, kakršne ste morda že 

kdaj videli na svojem vrtu. Gnezda so najbolj opazna pozimi, ko 

večina dreves in grmov ni olistana. Vendar prepoznavanje tudi 

takrat ni preprosto, kajti graditelji teh izbic za svoje mladiče so 

se že prej umaknili drugam. Kateremu ptiču bi torej pripisali ta 

gnezda?

Na zunanjem zadnjem zavih-

ku je nekaj primerov naravnih 

in umetnih gnezdilnih votlin.

kupolasto gnezdo, severni 

kovaček → str. 24

grobo skodeličasto gnezdo, kos

→ str. 70 / 71 

skodeličasto gnezdo v polodprti 

gnezdilnici, taščica → str. 40

kupolasto gnezdo, stržek  

→ str. 23

kroglasto gnezdo, dolgorepka 

→ str. 50

veliko kroglasto gnezdo iz 

suhljadi in z nadstreškom,  

sraka  → str. 94 / 95

neobloženo gnezdo iz suhljadi, 

grivar → str. 84 / 85 

 

Naravne in umetne  

gnezdilne votline

Za gnezdilce v nišah so primerne gnezdilne vdolbine, za  

duplarje pa globoke votline. Kjer primanjkuje naravnih  

dupel, so koristna umetna, kajti le redki duplarji si sami  

izvotlijo gnezdo. Morda imate tudi vi na vrtu prostorček  

za gnezdilnico?

Na zunanjem sprednjem  

zavitku je nekaj primerov 

ptičjih gnezd.

naravna gnezda, mestna 

lastovka → str. 36

naravno gnezdilno duplo, lesna 

sova  → str. 92 / 93

gnezdilna vdolbina, npr. za 

šmarnico → str. 42 

umetni gnezdi za mestne 

lastovke → str. 36

votla gnezdilnica, npr. za sinice 

→ str. 26 , 51

velika votla gnezdilnica za 

postovke → str. 88 / 89

naravno gnezdilno duplo, zelena 

žolna → str. 78 / 79

Vrtni ptiči v naravni velikosti

Poznavanje in določevanje ptičev je zdaj še preprostejše. 

Najpogostejši pernati obiskovalci naših vrtov so v tem 

priročniku prikazani v naravni velikosti, zato pri  

prepoznavanju skoraj ne more priti do pomot.

• 60 vrst vrtnih ptičev od majhnega rumenoglavega  

kraljička do velike mlakarice

• Zanesljivo iskanje s primerjanjem velikosti

• Vse značilnosti na velikih fotografijah

• Dopolnilne fotografije s pomembnimi  

podrobnostmi

• Dodatek: gnezda in gnezdilnice

Veliko veselja pri  

prepoznavanju in  

opazovanju!

www.narava.si
9 789616 893701

ISBN 978-961-6893-70-1  11,50 €

Daniela Strauß

 Vrtni ptiči 
  v naravni                         velikostiSt
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Cena knjige, ki je lahko tudi lepo darilo, je

www.gorenjskiglas.si

Knjigo lahko kupite ali naročite na Gorenjskem 
glasu, Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po 
tel. št.: 04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si. 
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna po 
ceniku Pošte Slovenije.

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu, 
Bleiweisova 4 v Kranju ali jo naročite po  
tel. št.: 04/201 42 41 vsak dan od 7. do 15. ure,  
ob sredah do 16. ure, ali po e-pošti na: 
narocnine@g-glas.si

Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna po 
ceniku Pošte Slovenije.

V priročniku je 
poleg že poznanih 
receptov veliko 
novih, izdelanih 
iz na prvi pogled 
nenavadnih sestavin 
in kombinacij. Izbira 
sadja, zelišč in cvetja 
sega od akacije, 
vrtnic, vseh glavnih 
sadnih rastlin do 
ožepka, regrata, 
trpotca.  Opisani 
so mnogi uporabni 
načini  pridelave 
in pravilnega  
shranjevanja.  

Cena knjige je

15
EUR
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Uživajmo v doma  
pripravljenih sokovih!

14  90
EUR

Krajepisec Željko 
Kozinc nas s  
svojim  
značilnim  
srčnim  
doživljanjem,  
ki ga poznamo 
že iz njegovih 
sedmih  
izletniških 
knjig, vabi k 
naravnim in 
kulturnim 
biserom tega 
prelepega 
dela  
domovine.

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po tel.  
št.: 04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.  
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna  
po ceniku Pošte Slovenije.

www.gorenjskiglas.si

lep dan kliče

LOŠKE             POTI
Željko Kozinc

50 izletov po Selškem, 

                Poljanskem 

                       in Žirovskem
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Lady Gaga (30) so komaj štirinajst dni po 
opravljenem vozniškem izpitu že ustavi-
li možje v modrem. Razlog za to ni bila 
prehitra vožnja ali kakšen drug prekršek, 
temveč vožnja brez registrskih tablic. 
»Ja, res so me ustavili. Nič takega, eno-

stavno še nisem dobila tablic za svojega tovornjačka,« je 
prek tviterja sporočila pop pevka, ki trenutno dela na izidu 
svojega petega studijskega albuma.

Lady Gaga že ustavili policisti

Nobena skrivnost ni, da si je raperka Iggy 
Azalea (26) že pred časom povečala prsi, 
lani pa si je dala polepšati tudi nos in 
brado. Pred kratkim je zopet pozirala z 
lepotnim kirurgom, ki je pod fotografijo 
napisal, da je pevka prišla na razvajanje. 

Tokrat ni šla pod nož, ampak se je odločila le za nego kože. 
»Ujeta z doktor Ghavamijem,« je pod fotografijo zapisala 
pevka in se pošalila, da je zdravnik njena sorodna duša 
tako kot grški jogurt.

Ljubiteljica plastične kirurgije

Za zvezdnika filma Sam doma Macaulay
ja Culkina (35) že nekaj let krožijo govo-
rice o njegovi zasvojenosti s heroinom. 
Igralec je sedaj odvisnost zanikal, vendar 
priznal, da je na zabavah kdaj posegel po 
drogah. Kot pravi, pa nikoli ni bil mesečni 

odjemalec trdih drog. »Če  bi bilo vse to res, kar trdijo 
tabloidi, bi bil v šestih mesecih mrtev,« je dodal nepoza-
bni filmski navihanček.

Kevin iz Sam doma zanikal odvisnost

Desetletno zvezo sta prekinila 
igralca Diane Kruger (40) in Jo
shua Jackson (38). Marca sta se 
preselila v skupno stanovanje v 
New Yorku. Pred tem je igralka 
živela razprta med Parizom in 

Vancouverjem. Par se, po besedah Jacksona, ni poro-
čil zaradi ateizma in ker sta oba otroka ločenih staršev. 
Krugerjeva je bila med leti 2001 in 2006 poročena z 
igralcem Guillaumejen Canetom. Sama razveze še nista 
komentirala.

Po desetih letih vsak svojo pot

VRTIMO GLOBUS

Alenka Brun

Z
avod Prevhub in 
Zavod za turi-
zem in kulturo 
Kranj sta pono-
vno organizira-

la Karavano domačih pivo-
varn, ki se je hkrati s Kran-
sko kuhno na vrtu kranjske-
ga gradu Khislstein zgodila 
minulo soboto. Kulinarični 
del pa se ta teden nadaljuje v 
popoldanskem času s Kran-
festom in Kranjsko nočjo. 

Tokrat je ponudbo, uvelja-
vljena piva in novosti, ki so 
jih pripravili v zadnjem času, 
predstavilo več kot deset slo-
venskih pivovarjev. Da je 

bilo še zabavneje, so orga-
nizatorji organizirali pivski 
srečelov in družabne igre. 
Društvo ljubiteljev domače-
ga pivovarstva je predstavilo 
osnove kuhanja piva iz eks-
trakta, med stojnicami pa je 
spretno z mikrofonom kro-
žil Andrej Gregorač, ki je z 
Davorjem Gantarjem tudi 
organiziral druženje ljubi-
teljev napitka iz, kot včasih 
rečemo, 'zelenega zlata'.

Opažamo, da je garaž-
nih pivovarjev na Gorenj-
skem pa tudi v Sloveniji pre-
cej. Med njimi je kar nekaj 
takih, ki so s svojo začetno 
zgodbo nadaljevali. Tako 
se na primer spominjamo 
Roka Rutarja iz Domžal še iz 

časov, ko se je sicer že začel 
zavedati, da njegov hobi 
začenja preraščati okvir-
je. Odločil se je in v poslo-
vni coni v Žirovnici posta-
vil butično pivovarno, kjer 
že vari svoja piva. Glasno pa 
razmišlja tudi o degustacij-
ski ponudbi na licu mesta.

Na Karavani smo med 
pivovarji srečali Gorenjce, 
prišli so tudi iz Ljubljane, 
Domžal, Kamnika; zanimi-
va pa sta bila Rusa, ki sta se 
odločila, da bosta svojo piv-
sko zgodbo ustvarjala v Slo-
veniji: Maxim in Katja Bol-
dyrev. Par v Sloveniji živi dve 
leti in Maxim je glavni vari-
lec v domači pivovarni. Pos-
kušata biti malce drugačna 

od drugih in za zdaj jima to 
tudi uspeva.

Takoj ob vstopu na vrt pa 
je oko obiskovalca zagleda-
lo simpatični 'craftmobil', 
potujočo pivovarno, v katero 
je predelan legendarni slo-
venski kombi IMV. Tankr je 
svež projekt. Craft piva ozi-
roma neindrustrijska piva so 
tokrat točili iz petih pip, dru-
gače jih lahko iz šestih. Nje-
gova 'voznica' je ravno tako 
ljubiteljica piv, Kranjčanka 
Tanja Švegelj. Med spreha-
jalci pa je na karavani sim-
patično izpadel tudi električ-
ni skiro, o katerem se je raz-
govoril Tadej Debelak, ugo-
tovili pa smo, da Ločan veli-
ko ve tudi o pivu.

KARAVANA PIVOVARJEV
Kranj v času poletnih počitnic oživi. Sploh če je lepo vreme, različni dogodki v stari del mesta privabijo 
Kranjčane, okoličane, ljubitelje hrane in radovedneže. Konec tedna pa se je v Kranju ustavila karavana 
domačih pivovarjev.

Maxim Boldyrev / Foto: A. B.Tanja Švegelj / Foto: A. B.

Predstavnika Društva ljubiteljev domačega pivovarstva: 
Ljubljančan Iztok Fajdiga in Kranjčan Simon Koštomaj 

K pivu se dobro poda burger. In s svojo ponudbo sta vabila 
Domen Vake in Mojca Žvanut iz Kamnika. / Foto: A. B.

Šenčurjana Andraž Stojanovski in Grega Kern sta 
predstavljala Kranjsko pivo in pivnico. / Foto: A. B.

Daniel Vidmar in Rok Rutar, Kamničan in Domžalčan – 
'carnioleža' / Foto: A. B.

Laro Pičman in Adrijano Reja smo srečali na dogodku 
Karavana domačih pivovarn v Kranju, na stojnici zavoda 
Prevhub, kjer sta skrbeli za radovedne in degustacijsko 
razpoložene pivoljubce. / Foto: A.B.
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KINOSPORED

KOLOSEJ DE LUXE, KRANJ (CENTER) 

Sobota, 23. 7., in nedelja, 24. 7.
21.30 MESTO ZLOČINA
19.40 MAGGIE IMA NAČRT
20.00 LEDENA DOBA 5: VELIKI TRK
13.45, 14.45, 15.30, 16.30, 17.15, 
18.15, 19.00 LEDENA DOBA 5:  
VELIKI TRK, sinhro.
21.45 LEGENDA O TARZANU
20.45 KAKO NAJTI ZMENEK ZA POROKO
17.40 OB TEBI
13.50, 15.45 ISKANJE POZABLJIVE  
DORY, sinhro.

CINEPLEXX, TUŠ, KRANJ

Sobota, 23. 7.
18.15, 21.25 MESTO ZLOČINA
14.30, 16.30, 17.00, 18.30, 19.30  
LEDENA DOBA 5: VELIKI TRK, sinhro.
13.30, 15.30, 17.30  
LEDENA DOBA 5: VELIKI TRK, 3D, sinhro.
14.50, 18.00, 20.30, 22.20 
 LEGENDA O TARZANU

20.20, 22.20  
KAKO NAJTI ZMENEK ZA POROKO
15.45 VELIKI DOBRODUŠNI VELIKAN
22.40 OČIŠČENJE: VOLITVE
16.00, 20.10 OB TEBI
13.45 ISKANJE POZABLJIVE DORY
19.00, 21.10 OBVEŠČEVALNA
14.00 ANGRY BIRDS, sinhro.

KINO SORA, ŠKOFJA LOKA

Petek, 22. 7.
18.00 LEDENA DOBA 5: VELIKI TRK, sinhro.

Sobota, 23. 7.
18.00 LEDENA DOBA 5: VELIKI TRK, 3D, sinhro.

LETNI KINO V PARKU, DOMŽALE

Petek, 22. 7.
21.30 STOTNIK AMERIKA:  
DRŽAVLJANSKA VOJNA
Sobota, 23. 7.
21.30 HOUSTON, IMAMO PROBLEM

Organizatorji filmskih predstav si pridržujejo 
pravico do spremembe programa.

Samo Lesjak

Kranj – Veroniko Vesel Potoč-
nik že od nekdaj navdušuje 
svet pravljic pa tudi drugi za-
pisi človeškega spomina, ki 
jih preoblikuje, novo ustvar-
jene zgodbe pa prenaša v svo-
ja dela. Po končani Srednji 
šoli za oblikovanje in fotogra-
fijo se je vpisala na Akademi-
jo za likovno umetnost in obli-
kovanje, smer slikarstvo, kjer 
je diplomirala pri Hermanu 
Gvardjančiču in Milanu Eri-
ču. “V svojih delih prikazuje 
svojevrsten svet, zavit v sim-
bolično pravljično pripoved z 
groteskno humorno noto. V 
njih zaobjema različne pogle-
de bivanjske tematike, med-
sebojnih človeških odnosov 
ter časa kot največjega sovraž-
nika človeka, ki beži z nena-
dzorovano hitrostjo in za se-
boj briše sledi,” o slikarki pra-
vi umetnostna zgodovinarka 
Melita Ažman.

Na tokratni razstavi so na 
ogled risbe in slike, v kate-
rih se prepletajo krajinske in 

arhitekturne motivike, pome-
šane z elementi fantazijskega 
sveta. “Že dalj časa me navdu-
šujejo opustele arhitekturne 
zgradbe, ki v teku časa zara-
di zapuščenosti in izgubljene 
namembnosti živijo povsem 
svoje življenje, odmaknjeno 

od ljudi in vsakdanjosti. Za-
radi osamelosti se vedno bolj 
zraščajo z rastlinjem in pos-
tajajo odmaknjene, oddalje-
ne in kot take predstavljajo iz-
gubljene podobe nekih prete-
klih časov,” pravi avtorica, ki ji 
stihijske forme, ustvarjene na 

podlagi propadajočega mate-
riala, služijo kot  izhodišče za 
delo. Tista dela, kjer se Veroni-
ka Vesel Potočnik dotika člo-
veške figure, pa so pripovedi 
– na podlagi nekega trenut-
ka ujeta občutja, ki iz realnega 
prehajajo v imaginaren svet.

Podobe izgubljenega časa
V avli Gorenjskega glasa je do sredine avgusta na ogled razstava Miniature kranjske akademske  
slikarke Veronike Vesel Potočnik.

Arhitekturne motivike s pridihom nostalgije: Veronika Vesel Potočnik / Foto: Gorazd Kavčič

Jože Košnjek

Kovor – Na Praprotnikovi do-
mačiji na Glavni cesti 9 v Ko-
vorju ne manjka rož. Imajo 
jih na vrtu, na balkonu, na 
oknih. Prednja stran hiše pa 
je nekaj posebnega. Tu gos-
podarijo velikanski kaktusi. 
Največji ima premer skoraj 
en meter, precej pa jih dose-
ga velikost običajne buče. V 
višino dosegajo nekateri me-
ter in več. 

Ko sem gospodarja Franci-
ja Praprotnika vprašal, koli-
ko je star največji, mi je odgo-
voril, da od 45 do 50 let! Prib-
ližno toliko je stara tudi nje-
gova strast do teh cvetočih in 
bodečih rastlin. Z njimi se 

je spoznaval v ljubljanskem 
društvu ljubiteljev kaktusov, 
v katerem so člani izmenje-
vali izkušnje in tudi seme-
na. Znanje je potem na osno-
vi izkušenj bogatil in danes je 
zanj skrb za te rastline nekaj 
povsem vsakdanjega. Običaj-
no jih zaliva enkrat na teden. 
Pozimi zalivanje ni potreb-
no. Le pokriti jih je treba, da 
jih ne poškoduje zmrzal. Kak-
tusi so še posebej lepi, ko cve-
tijo. Cvetovi se pojavljajo sko-
zi celo leto, celo pozimi, ko je 
kaktusov cvet nekaj posebne-
ga! Ključ do uspešnega goje-
nja kaktusov nista le znanje 
in potrpežljivost, ampak tudi 
ljubezen do cvetja. Tega pa pri 
Praprotnikovih ne manjka.

Praprotnikovi  
kaktusi velikani

Kaktusi pred Praprotnikovo domačijo v Kovorju / Foto: J. Košnjek

Danica Zavrl Žlebir

Šenčur – Po zimskem premo-
ru je mini tržnica v Šenčurju 
vsako tretjo soboto v mesecu. 
Na julijsko so pred dom kraja-
nov v središču Šenčurja posta-
vili deset stojnic. »Lahko bi jih 
bilo še več, prostor na parkiri-
šču pred domom jih sprejme 
štirinajst,« je povedal Miro 
Peternel, predsednik KS Šen-
čur Srednja vas, ki je organi-
zator šenčurskih mini tržnic. 
Začele so se z namenom, 
da dajo priložnost doma-
čim kmetijam, da tu ponudi-
jo svoje pridelke in izdelke, a 
kot pravi Peternel, se med nji-
mi še ni čisto prijela. Tokrat so 
bili med ponudniki tudi kme-
tje in rokodelci od drugod.

Od domačih se na stojnicah 
večkrat predstavlja Čebelar-
stvo Kimovec, tokrat je ponu-
dilo že letošnje medene dob-
rote. »Letos ni posebno dob-
ra letina, čebele so nanosile od 
dva do pet kilogramov medu 
na panj,« je povedala Ana Ki-
movec s čebelarstva, ki sicer 
gospodari z dvesto panji in z 
več prevoznimi enotami če-
beljo pašo išče tudi do drugih 
krajih Slovenije, tja do Lenda-
ve. Nevenka Sirk iz Višnjevi-
ka v Goriških brdih pa je tok-
rat na šenčursko tržnico pri-
peljala breskve in marelice. 
Doma so sicer tudi pridelo-
valci vina, a tokrat vinska po-
nudba ni bila iz njihovega vi-
nograda. Vino pa so na stoj-
nici točili tudi člani Društva 

ljubiteljev vina Šenčur. Nji-
hov predsednik Milan Sušnik 
je povedal, da so mlado dru-
štvo, mi deluje šele dve leti, 
tudi članov je za zdaj šele pet-
najst, na tržnici pa vsakokrat 
predstavljajo enega ali dva po-
nudnika kakovostnih sloven-
skih vin. Ob vinu ponudijo 
tudi jedi. Tokrat so jih pek-
li na žaru, že prihodnji me-
sec pa obetajo tržiške bržole, 
da bo ponudba nekoliko bolj 
gorenjska. Zelo gorenjska in 
šenčurska pa je bila ponud-
ba praženega krompirja, ki je 
tudi tokrat dišal s stojnice Tu-
rističnega društva Šenčur.

Pri stojnicah se je usta-
vil tudi šenčurski župan Ci-
ril Kozjek. »Veseli me, da or-
ganizator vztraja in skuša na 

mini tržnico pripeljati čim več 
proizvajalcev domačih pridel-
kov. Uspeha ne gre pričakova-
ti takoj, sčasoma pa vendarle 
lahko pričakujemo, da bo tr-
žnica zaživela v polni meri,« 
je bil spodbuden župan. »Že-
leli bi, da tu prodajajo svoje 
proizvode predvsem doma-
či kmetje, saj vemo, kako tež-
ko je spraviti te pridelke na 
trg. Sedaj odziv še ni zados-
ten, a naj jih spodbudimo, naj 
jim ne bo neprijetno nastopi-
ti na domači tržnici. S ponud-
bo sem zadovoljen, veseli pa 
me tudi, da tržnico vsakok-
rat popestrita tudi dve doma-
či društvi, Društvo ljubiteljev 
vin in Turistično društvo Šen-
čur, kar je sicer na tržnicah 
redka praksa.«   

Manj domačih ponudnikov
Po leti dni, odkar v Šenčurju vsak mesec – z zimskim premorom – organizirajo mini tržnico, se ta še 
ni povsem »prijela« med domačimi ponudniki. A letos bodo še vztrajali, pravi predsednik Krajevne 
skupnosti (KS) Šenčur Srednja vas Miro Peternel.

V Šenčurju tudi ponudba iz Brd  / Foto: Tina Dokl Svoje izdelke je ponudil domači rezbar. / Foto: Tina Dokl

Kranj – Ta teden se je v Portorožu začelo že tradicionalno le-
tovanje Slovenske karitas za otroke in mladostnike iz socialno 
ogroženih družin pod naslovom Počitnice Biserov. V štirih 
tednih bo tako letovalo 156 otrok in mladostnikov iz vse Slo-
venije, ki jih zberejo in posredujejo župnijske Karitas. Večina 
otrok prihaja iz družin, ki jim Karitas tudi drugače pomaga z 
materialno pomočjo, ker se družine soočajo s stiskami, kot so: 
smrt staršev, razveze, različne zlorabe, bolezen, invalidnost, 
rejništvo … Otroci so tudi različnih narodnosti in vere, kar ni 
ovira za vključitev v program. Letošnja osrednja tema Počitnic 
Biserov je posvečena iskanju dobrih lastnosti in močnih točk 
vsakega udeleženca. Kajti vsak človek, vsak otrok je nepre-
cenljive vrednosti tako kot biser. Otroke na letovanju vodi 87 
mladih prostovoljcev – animatorjev. Projekt sofinancira Fun-
dacija za financiranje invalidskih in humanitarnih organizacij 
(FIHO), pomagajo pa tudi sponzorji. 

Začele so se Počitnice Biserov
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Alenka Brun

Visoko – Rodbina Stržinar, 
kjer se je doma reklo Pr' Be-
lajc', izhaja iz Hlavčih Njiv 
nad Gorenjo vasjo. Doma 
je bilo deset otrok – šest de-
klet in štirje fantje. Živih je 

še osem, med njimi Mari-
ja Gomboc oziroma Mici, 
najstarejša, ki šteje 83 let. 
Pokojna pa sta dva brata. 

Marija živi v Avstraliji, 
drugi na Gorenjskem – na 
Hlavčih Njivah, Hotavljah, 
v Škofji Loki, Bitnjah, na 

Golniku. Rodbina je velika, 
a tako množično srečanje 
so organizirali prvič, nam 
je razložila Romana Druži-
nec. Enkrat naj bi se pred 
mnogimi leti že dobili, a tak-
rat v precej manjšem števi-
lu. Od 153 živečih članov jih 

je prišlo 118 in ob živi glasbi, 
zgodbah, pijači in jedači so 
se družili vse do večernih ur. 

Kot smo že omenili, je bila 
prisotna tudi teta – kot jo kli-
čejo mlajše generacije – Ma-
rija ali kar Mici iz Avstrali-
je. Tja se je odpravila pri 23 

letih s takrat še fantom, kas-
neje soprogom. Mici ni bila 
najbolj navdušena nad tem, 
da bi odšla, to je bila njegova 
želja. Najprej je razmišljal o 
Kanadi, a ker je tam mrzlo, je 
padla odločitev za Avstralijo. 
In Mici je šla z njim. Svoje-
ga žal že pokojnega soproga 
Franca, sicer Prekmurca, je 
spoznala na Bledu – v tovar-
ni Lip Bled, kjer je delala.

Njuno popotovanje v Av-
stralijo se je začelo z Avstrijo, 
kjer sta se poročila; po dolgem 
čakanju na papirje nadaljeva-
la pot v Italijo do Neaplja in 
se tam vkrcala na ladjo. Pot je 
po morju trajala šest tednov in 
Mici je že od prvega dne muči-
la morska bolezen. »Ko sem v 
Melbournu stopila na trda tla, 
sem si rekla, da z ladjo ne grem 
nikamor več, pa tudi če Slove-
nije nikoli več ne vidim.«

Danes živi v predmestju 
Sydneyja, lahko bi rekli sredi 
pravega sosedskega 'talilne-
ga lonca', saj so njeni sosed-
je Filipinci, Fidžijci, Hrvat-
je, Arabci. In prav z vsemi se 
dobro razume. 

V zakonu s Francem sta se 
jima rodila hči in sin, Erika in 

Zlatko, tako da ima Mici tudi 
pet vnukov. »Same fante,« 
pove z nasmehom. Najprej je 
bila zaposlena v proizvodnji 
gumijastih rokavic, kasneje 
pa flourescentih svetil. Upo-
kojena je od svojega šestde-
setega leta. Uživa, vrtnari, se 
sprehaja. »Dan ima hitro pre-
malo ur,« smeje doda. Kljub 
temu da dobi na dva tedna po 
834 avstralskih dolarjev po-
kojnine in to morda zveni ve-
liko, življenje v Avstraliji ni 
ravno poceni. 

Domotožja ni imela nikoli, 
medtem ko ga je Franc imel. 
Tokrat je na obisku v Slove-
niji petič, ostala pa bo šest te-
dnov. Kadar se vrača v Slove-
nijo, se najbolj veseli, da bo vi-
dela domače obraze, čeprav z 
leti ugotavlja, da je med njimi 
vsakič kakšen nov. Še vedno 
dobro govori slovensko ozi-
roma poljansko, vmes malce 
na fanta, ker pa mladina zna 
tudi angleško, se lahko po-
menijo tudi v angleščini. 

Tokratno srečanje je bilo 
za Mici pravo presenečenje, 
tako da si bo letošnji obisk 
zagotovo zapomnila tudi po 
njem. 

Srečanje Belajčevih in 
njihova teta Mici
Pod toplarjem pri Tavčarjevem dvorcu na Visokem v Poljanski dolini se je v nedeljo zbrala rodbina 
Belajčevih. Srečanja se je udeležilo kar lepo število povabljenih, prišla pa je tudi triinosemdesetletna 
Marija Gomboc, po domače Mici, ki sicer živi v Avstraliji. Marija Gomboc / Foto: Tina Dokl

Srečanja Belajčevih se je udeležilo kar lepo število povabljenih. / Foto: Tina Dokl

Tilen Čebašek

Kranj – V tem mestu v Nor-
mandiji so gostovali že pred 
štiridesetimi leti, pet članov 
takratne odprave pa je bilo 
prisotnih tudi tokrat. To je 
bil sicer že njihov osmi obisk 
Francije. Na 157. gostova-
nje v tujini so se z avtobu-
som odpravili v četrtek, 7. ju-
lija, med skoraj enodnevno 

potjo pa so se ustavili v fran-
coskem mestu Reims, zna-
nem predvsem po katedrali, 
kjer so včasih potekala krona-
nja francoskih vladarjev.

Na cilju so jih pričakali do-
mačini iz vasice Neufchâtel, 
pri katerih doma so, kot je za 
festival v Alençonu že v na-
vadi, folklorniki med gosto-
vanjem bivali. Prva nastopa 
so imeli dan kasneje, ko so 

vse skupine predstavile tudi 
svoje noše in ljudsko glas-
bo, zvečer pa je sledil nastop 
v tamkajšnjem gledališču. 
Nastopili so tudi v nekoliko 
večji dvorani v mestu Mor-
tagne, ki je od središča fe-
stivala oddaljen kakšnih šti-
rideset kilometrov. Gledal-
cem, ki so dvakrat napol-
nili prizorišče, so predsta-
vili rezijske, belokranjske, 

štajerske in prekmurske 
plese. Njihov nastop je po-
hvalil vodja Zveze organi-
zacij folklornih festivalov in 
ljudske umetnosti v Franci-
ji (CIOFF France) in izrazil 
željo po nadaljnjem sodelo-
vanju. O sodelovanju pa so 
se dogovarjali tudi z neka-
terimi folklornimi skupina-
mi iz tujine, željo po nasto-
pu na njihovih festivalih so 

izrazili Čilenci in Američa-
ni. V času bivanja v Franci-
ji so si ogledali glavne zna-
menitosti Pariza, obiskali pa 
so tudi obalo v Normandiji, 
kjer so se med drugo svetov-
no vojno izkrcali zavezniški 
vojaki. Na predvečer fran-
coskega državnega prazni-
ka so Slovenijo predstavlja-
li na ulicah Alençona, kjer 
je ob enajstih zvečer sledil 

20-minutni ognjemet. Na 
dan obletnice padca Basti-
lje so na vaškem praznova-
nju nastopili še pred svoji-
mi francoskimi gostitelji, ki 
so poleg prenočišča ves te-
den skrbeli tudi za prehrano 
savskih folklornikov. Ude-
leženci srečanja so se pre-
izkusili še v raznih družab-
nih igrah, med drugim vle-
čenju vrvi. Folklorniki Save 
pravijo, da je za njimi uspe-
šna turneja, saj jim je uspe-
lo predstaviti slovensko ljud-
sko izročilo. Čeprav so se za-
radi jezikovnih razlik z do-
mačini včasih nekoliko težje 
sporazumevali, so si oblju-
bili, da bodo nastalo prija-
teljstvo ohranjali še naprej.

Folklorna skupina Sava obiskala Francijo
V petek so se s turneje v Franciji vrnili člani Folklorne skupine Sava iz Kranja. Nastopili so na folklornem festivalu v mestu 
Alençon, kjer so se poleg domače predstavile še skupine iz Čila, Makedonije, Senegala in ZDA.
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Po dveh skoraj 

popolnoma 

razprodanih 

delih planinskega 

vodnika 

Pozdravljene, gore 

je Jelena Justin 

najlepše vzpone 

zbrala v tretji 

knjigi. Vzpone je 

razporedila od 

nezahtevnih do 

zelo zahtevnih, da 

si bo vsak lahko 

sam zase izbral 

najprimernejšo pot.

                      + p oštnina

15 
EUR

Redna cena vodnika je 20 EUR. Če ga kupite 
ali naročite na Gorenjskem glasu, je cena le

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po tel. št.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.  
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna  
po ceniku Pošte Slovenije.

www.gorenjskiglas.si

B R E Z P L A Č N A  O B J AVA

Zbiramo šolske potrebščine  
za 12.000 otrok v stiski. Darujete lahko  

s poslanim SMS sporočilom s  

ključno besedo ZVEZEK ali ZVEZEK5   

na 1919 in darovali boste 1 ali 5 EUR. 

Prispevajo lahko uporabniki Telekoma Slovenije,  
SI.mobila, Tušmobila, Debitela, Izimobila in T-2.
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MINIATURE  
VERONIKE VESEL POTOČNIK

V avli Gorenjskega glasa so na ogled  
risbe in slike kranjske akademske  
slikarke Veronike Vesel Potočnik,  
v katerih se prepletajo krajinske in arhitekturne motivike, 
pomešane z elementi fantazijskega sveta.   
Razstavo si lahko ogledate do 17. avgusta. Vabljeni!

HALO-HALO GORENJSKI GLAS
telefon: 04 201 42 00

Na ro či la za ob ja vo spre je ma mo po te le fo nu 04/201-42-00, fak su 04/201-42-13  
ali oseb no na Bleiweisovi cesti 4 v Kra nju oz. po poš ti – od po ne delj ka do  
če tr tka do 11. ure! Cene ogla sov in po nudb v ru bri ki so iz red no ugod ne. 

ROZMAN BUS, T: 04/531 52 49, 041/855 630
KOPALNI IZOLA: 25. 7., 27. 7., 29. 7.,30. 7. in naprej VEČ TERMINOV, 
GOLI OTOK: 27. 8.; MADŽARSKE TOPLICE- AKCIJA: 6.–10. 11.; 
BANOVCI: 16.–20. 10.;  BANJA VRUĆICA - SARAJEVO: 27.–30. 10.; 
MEDŽUGORJE - MANDARINE: 23.- 25. 10.; MURTER 6.-13. 8.; 11.-
20. 9.; 17.- 20. 9. www.rozmanbus.si

Obvestila o dogodkih objavljamo v rubriki glasov Kažipot 
brezplačno samo enkrat, pošljete jih lahko na e-poštni na-
slov kazipot@g-glas.si.

OBVESTILA
Kranska kuhna na Kranfestu
Kranj – Kranska kuhna se pridružuje praznovanju in rajanju 
Kranjske noči na koncertnem prizorišču pred Prešernovim 
gledališčem danes in jutri, v soboto in nedeljo, 22. in 23. 
julija, oba dneva od 16. ure dalje!

Gasilska veselica
Kranjska Gora – Prostovoljno gasilsko društvo Kranjska 
Gora vabi v soboto, 23. julija, na gasilsko veselico, ki se bo 
ob 16. uri začela pred gasilskim domom v Kranjski Gori.

Bralna urica
Preddvor – V prostorih TIC-a Preddvor bo bralna urica jutri, 
v soboto, 23. julija, ob 10. uri. Tokrat bo na sporedu zgodbica 
z naslovom Uš Uli, po njej bodo otroci likovno ustvarjali.

PREDAVANJA
Proučevanje Svetega pisma 
Kranj – Krščanska adventistična cerkev Kranj vabi jutri, v so-
boto, 23. julija, ob 9. uri v Dom krajanov Primskovo na pro-
učevanje Svetega pisma s temo Jezusova vizija skupnosti. 
Pogovor bo povezoval Sandi Flander.

OBVESTILA
V Medgeneracijskem centru Kranj
Preddvor – V Medgeneracijskem centru Kranj bo danes, v 
petek, 22. julija, v okviru počitniških aktivnosti kreativna de-
lavnica Izdelajmo denarnico z reciklažo tetrapakov. V pone-
deljek, 25. julija, bo ob 18. uri organiziran pohod ob reki Savi 
do Struževega pod vodstvom turističnega vodnika Janka Zu-
pana. Zbirno mesto je pri blagovnici Obi. Obvezna prijava 
po tel. 082 058 457 ali na mck-prijava@luniverza.si. V Med-
generacijskem centru Kranj potekajo počitniške aktivnosti 
od ponedeljka do petka med 8. in 16. uro.

PREDSTAVE
Rdeča kapica
Tržič – Jutri, v soboto, 23. julija, se bo ob 10. uri v atriju Ob-
čine Tržič v okviru Tržiških poletnih prireditev začela otroška 
matineja KŠD Štrumf Rdeča kapica.

Samo Lesjak

Šenčur – Poletni oratoriji 
predstavljajo enega največ-
jih prostovoljnih mladinskih 
projektov in otroških poči-
tniških programov. Oratori-
je običajno povezuje glavni 
junak, ki se v obliki zgodbe 
predstavi udeležencem. Pro-
gram oratorija na privlačen 
način navdušuje za univer-
zalne krščanske vrednote, za 

veselje do življenja, za ustvar-
jalnost in pošteno družbeno 
soudeležbo na vseh področ-
jih. »Nepogrešljive sestavi-
ne oratorija so molitev, pet-
je, dramska zgodba, kate-
heza, ustvarjalne delavnice 
in igre,« je rdečo nit oratori-
ja predstavil domači kaplan 
Blaž Dobravec, sicer vodja or-
ganizacijske skupine oratori-
ja v Šenčurju, pri katerem je 
sodelovalo več kot petdeset 

marljivih animatorjev. Le-
tošnji oratorij je temeljil na 
zgodbi majhnega dečka, ki 
se iz lutke počasi prelevi v 
dečka – Ostržka. Njegova pot 
odraščanja je, tako kot za vsa-
kega otroka, polna preizku-
šenj in skušnjav, ki jim Ostr-
žek vedno znova podleže. 
Vendar šele, ko zmore sledi-
ti dobrim delom, postane de-
ček. Zato so mladi prostovolj-
ci skupaj z otroki, tudi letos 

jih je bilo več kot sto petdeset, 
vzklikali: »Zdaj gre zares!« z 
željo vsakodnevne skušnjave 
spremeniti v dobra dela, de-
lavnost, poslušnost in odgo-
vornost.

Vsak oratorijski dan so 
tako animatorji v vlogi igral-
cev predstavili otrokom po-
učno, predvsem pa življenj-
sko zgodbo glavnega juna-
ka. Poleg učenja za življenje 
so v sedmih dneh potekale 

Jubilejni oratorij v Šenčurju
V juliju že tradicionalno po vsej Sloveniji potekajo poletni oratoriji. Pod geslom 'Zdaj gre zares!'  
je letos v Šenčurju potekal jubilejni, že dvajseti, udeležilo pa se ga je več kot sto petdeset otrok in  
več kot petdeset animatorjev.

Oratorij je kot vedno potekal v zabavno-poučnem  
duhu. / Foto: arhiv organizatorja (Matej Jamšek)

Jubilejna dvajsetica: otroci in animatorji letošnjega oratorija v Šenčurju / Foto: arhiv organizatorja (Matej Jamšek)

številne ustvarjalne delavni-
ce, igre, tekmovanja ... »Ora-
torija se z veseljem udeležim 
vsako leto. Na letošnjem mi 
bo, poleg prijateljskega dru-
ženja, najbolj v spominu os-
talo opravljanje različnih op-
ravil, za katere smo preje-
li simbolične nagrade, in se 
tako naučili, da je za vsako 
stvar treba vložiti nekaj truda 
in dela,« je po oratoriju svo-
je misli zbrala Eva Oman, bo-
doča šestošolka iz Šenčurja.

Oratorij so v nedeljo tra-
dicionalno končali s skupno 
mašo, sklepno prireditvijo 

ter piknikom, ki so se ga 
udeležili tudi starši, tako da 
je – tako kot tudi ostali dne-
vi – potekal v sproščenem 
in veselem vzdušju. »Iskre-
na hvala vsem udeležencem 
in animatorjem za požrtvo-
valno delo pri oratoriju pa 
tudi staršem za zaupanje ter 
vsem, ki so na kakršenkoli 
način pripomogli, da je tudi 
tokratni, jubilejni oratorij 
dosegel svoj glavni namen 
– podeliti otrokom duha mi-
losti,« se je ob koncu orato-
rija vsem zahvalil šenčurski 
župnik Urban Kokalj.



NEPREMIČNINE
STANOVANJA
PRODAM

BEGUNJE, 38 m2, 1 nad./3, balkon, 
klet, nadstrešek za avto, vrednost Gur-
sa 61.400 EUR, tel.: 040/567-544  
 16002556

ODDAM

ENOSOBNO stanovanje, 39 m2, v Kra-
nju, v bližini zdravstvenega doma, tel.: 
040/201-265 16002524

NAJAMEM

DVOSOBNO stanovanje v Cerkljah ali 
okolici, tel.: 041/997-294 
 16002563

POSESTI
ODDAM

V CERKLJAH na Gorenjskem oddam v 
najem večji, rodni sadovnjak, za daljše 
obdobje, tel.: 041/633-713  
 16002521

POSLOVNI PROSTORI
ODDAM

PROSTOR 60 m2 v Stari Fužini, prime-
ren za poslovni prostor ali skladišče, na 
stojnici, tel.: 070/448-288  
 16002546

MOTORNA VOZILA
AVTOMOBILI
PRODAM

CITROEN sport, star 18 let, prevoženo 
44.000 km, 1. lastnik, tel.: 04/23-32-
955  
 16002564

JEEP Cherokee 2.5 CRD, letnik 
2002, črne barve, tel.: 041/227-338 
 16002575

KUPIM

KARAMBOLIRANO vozilo ali vozilo v 
okvari, od letnika 2000 dalje. Ugrica 
Blaž, s.p., Drulovka 38, Kranj, tel.: 
041/349-857 
 16002341
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V zadovoljstvo naših strank upravljamo 
zanesljive in varne storitve posredovanja v 
prometu z nepremičninami. 
Obiščite nas na naši spletni strani:  
www.domplan.si 

Oldhamska cesta 12, 4000 Kranj
Tel.: 04/202 13 53, Fax: 04/202 17 85

GSM 051/320 700, 
E-pošta: info@k3-kern.si

d.
o.

o.

FESST, d. o. o.,  
nepremičninska  
družba,
Koroška c 2, Kranj,
Telefon: 236 73 73
Faks: 236 73 70
E-pošta:  
info@fesst.si
Internet:  
www.fesst.si

 

14   90
EUR

V knjigi Najboljše 
vegi jedi so zbrali 
najboljše brez-
mesne recepte iz 
revije Dober tek. 
Tu so prigrizki in 
zajtrki, ki nam 
dajo zagon, 
lahke solate, 
ki jih jemo za 
spremljavo, 
in krepkejše, 
ki so lahko 
cel obrok, 
dišeče juhe in 
enolončnice 
ter glavne 
jedi za vse 
priložnosti.

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po tel. št.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.  
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna  
po ceniku Pošte Slovenije.

www.gorenjskiglas.si

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4, Kranj, jo naročite po 
tel.:04/201-42-41 ali na: narocnine@g-glas.si.

w
w

w
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                        + poštnina

10 
EUR

V tej knjigi boste našli odlične recepte za drobno 
pecivo, rezine, rezinice, minjone, rulade, mafine, 
sadne pite iz krhkega biskvitnega testa, pecivo iz 
listnatega testa, sladice v kozarcu ter sladice sveta.

Redna cena knjige je 12,50 EUR. Če knjigo kupite ali 
naročite na Gorenjskem glasu, je cena le

V knjigi Romana 
Leljaka so 
predstavljeni vsi 
kraji v Sloveniji, 
objavljen je tudi 
poseben seznam 
sodelavcev SDV za 
celotno Slovenijo. 
Avtor predstavlja 
posebno poglavje 
o metodah in 
sredstvih dela 
UDBE, seznam 
operativcev, 
rezervnih 
pripadnikov 
ter sodelavcev 
UDBE. 

19  90
EUR

Redna cena knjige je 24,90 eur. Če knjigo kupite 
ali naročite pri Gorenjskem glasu je cena

www.gorenjskiglas.si

Knjigo lahko kupite ali naročite na Gorenjskem 
glasu, Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po 
tel. št.: 04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si. 
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna po 
ceniku Pošte Slovenije.

MOTORNA KOLESA
PRODAM

TOMOS Jungstar, blokada na 25 km, 
kot nov, letnik 2012, ugodno, tel.: 
031/575-633 16002568

TEHNIKA
PRODAM

IPHONE 6 Apple, nov, 64 GB, siv, ga-
rancija 1 leto, z original dodatki, tel.: 
051/828-191 
 16002571

IŠČEM

IŠČEM stare mobilne telefone in ra-
čunalnike, če mi jih kdo podari, tel.: 
030/247-721 16002586

STROJI IN ORODJA
KUPIM

TRAČNO žago za razrez hlodovine 
in gozdarsko dvigalo za traktor, tel.: 
031/316-548 16002574

GRADBENI  
MATERIAL
GRADBENI MATERIAL
PRODAM

PLOHE belega javorja, 0,7 m3, in hru-
ške, pribl. 0,5 m3, tel.: 041/448-149  
 16002542

SMREKOVE plohe in colo, pribl. 10 
m3, sušene na zraku, tel.: 04/53-38-
421 16002555

KUPIM

BETONSKE rešetke, dolžine 335 
cm, lahko posamezne ali širše, tel.: 
031/699-145 
 16002533

STAVBNO POHIŠTVO
PRODAM

BETONSKA zastekljena, rabljena 
okna, višina 60 cm, širina 90 cm, 5 
kom, po 20 EUR, tel.: 041/504-662 
 16002548

LESENA polkna; 4 x 67 x 100, 4 x 
43 x 110 - okna, 2 x 68 x 200 – vra-
ta ter razna kopalniška oprema, tel.: 
031/563-454 
 16002552

KURIVO
PRODAM

DRVA, metrska ali razžagana, možnost 
dostave, tel.: 041/718-019  
 16002278

AKCIJA – peleti 1 T/200 EUR, odkup 
živine, koruza, krmila TMK KZ 19, z 
dostavo. Smrekca center, d.o.o., Žab-
nica 5, tel.: 04/25-51-313  
 16002307

KVALITETNA bukova drva, metrska 
ali razžagana, možna dostava, tel.: 
041/905-557 
 16002425

KVALITETNA, suha bukova drva, 
cena 45 EUR/m3, tel.: 04/51-91-868, 
031/201-467  
 16002553

SUHA mešana in bukova drva, možna 
dostava, tel.: 031/676-235  
 16002541

SUHA metrska ali razžagana buko-
va, hrastova in mešana drva, tel.: 
031/635-437 16002550

STANOVANJSKA 
 OPREMA

GOSPODINJSKI  
APARATI
PRODAM

PEKAČ za kuhanje in peko, za 5 oseb, 
kuhano v 1 uri, 2 mreži, odličen, tel.: 
040/312-887 16002570

ŠPORT,  
REKREACIJA
PRODAM

GUMIJASTI čoln Beograd šport, tel.: 
041/506-584 16002584

TURIZEM
ODDAM

2 APARTMAJA v Metajni na Pagu, 3 
do 5 oseb, hiša na sami plaži, primerno 
za majhne otroke, prosto še do 15. 7. 
in po 17. 8. 2016, tel.: 00385/989-
230-982, 040/726-544 
 16002305

IŠČEM

IŠČEM osebo, da bi si z njo delila sobo 
v času dopusta na morju ali v toplicah, 
tel.: 040/756-409 16002522

UMETNINE, NAKIT
PRODAM

SVETI Florjan, slikan na betonitni plo-
šči, za montažo na pročelje hiše, dim. 
94 x 125 cm, tel.: 041/563-299  
 16002561

STARINE
KUPIM

STARINE: mizarski ponk, skrinje, 
razglednice, kovance in drobnarije, 
tel.: 051/258-936 16002282

KMETIJSKI STROJI
PRODAM

2 SILOSA za žito PVC, s stojalom, 3,5 
m3, možna menjava za koruzo ali ječ-
men, tel.: 031/316-548 
 16002573

HRIBOVSKO nakladalko Sip ter telico, 
težko do 200 kg, tel.: 01/83-47-096, 
051/316-579  
 16002581

IZKOPALNIK za krompir in samonakla-
dalko ter pajek Sip, tel.: 041/865-675 
 16002588

KOMBAJN za pobiranje krompirja Vil-
maks, dobro ohranjen, tel.: 068/138-
796 16002543

KUPIM

TRAKTOR Zetor, IMT, Ursus, Deutz, 
Univerzale, Štore ali TV ter ostalo kme-
tijsko mehanizacijo, tel.: 031/562-
809 16002443

TRAKTOR, prikolico in kosilnico, tel.: 
031/500-933 16002364

PRIDELKI
PRODAM

AJDO in enoletno travo za seme ter 
slamo v balah, tel.: 040/355-865 
 16002576

KORUZO v zrnju, tel.: 031/360-577  
 16002560

KVALITETNO krmo, letošnje košnje, 
balirano v kocke, tel.: 041/386-282 
 16002545

MLADI krompir marisbard in belarosa 
ter domači česen, tel.: 041/971-508 
 16002551

RDEČO peso, tel.: 04/25-31-667, 
041/973-629 16002569

SLAMO in ječmen, tel.: 041/335-818  
 16002562

SLAMO in ajdovo moko, tel.: 04/25-
21-499, 031/506-863 
 16002578

STROČJI fižol in kumarice za vlaganje, 
Prebačevo 45, tel.: 031/247-805  
 16002587

VINO - cviček, kvalitetno, možna dosta-
va, tel.: 041/830-461  
 16002559

VSAK dan sveže rezano cvetje gladijol, 
rdeča pesa, stročji fižol in kumarice 
za vlaganje. Smolej, Luže 22a, tel.: 
041/789-608 16002436

VZREJNE ŽIVALI
PRODAM

BIKCA sivca, starega 1 teden, cena 
350 EUR, Bohinj, tel.: 041/557-575 
 16002577

BREJO kravo, teleta, stara od 3 do 
13 mesecev, možna dostava, tel.: 
051/328-508 16002582

KOKOŠI – jarkice, rjave, črne in gra-
haste barve pred nesnostjo, pripeljemo 
na dom, tel.: 041/710-113 16002315

KOZLIČKE za zakol ali nadaljnjo rejo 
ter jedilni krompir, tel.: 041/246-535 
 16002557

KRAVO, 2 meseca po prvi telitvi, s te-
ličkom ali brez, tel.: 040/207-151  
 16002579

KUNCE sivi orjak, stare 4,5 meseca, 
tel.: 031/699-490 16002558

PAR gosi, 4,5 meseca, in 2 para skob-
čevk s kletko, tel.: 031/286-704  
 16002554

TELICO ČB, brejo 7 mesecev, tel.: 
041/938-163 
 16002549

TELICO ČB, brejo 9 mesecev, tel.: 
041/947-956 
 16002583

TELIČKO simentalko, staro 10 dni, 
tel.: 041/601-498 
 16002547

TELIČKO simentalko, staro 4 mesece, 
tel.: 031/862-164  
 16002585

KUPIM

BIKCA simentalca, starega 3 mesece, 
tel.: 040/334-733  
 16002580

OSTALO
PRODAM

GOZD 4 ha v KO Begunje, slamorezni-
co, vprežni plug in njivsko brano, tel.: 
031/275-258 
 16002572

POSLOVNI STIKI
 

ZAPOSLITVE (m/ž)
NUDIM

ZAPOSLIMO kuharja v restavraciji To-
nač. Kalera, d.o.o., Grad 15, Cerklje, 
tel.: 041/646-358, 040/647-663  
 16002518

IŠČEM

IŠČEM DELO – želim pošteno skrbeti 
za pošteno starejšo osebo, lahko v Av-
striji ali Nemčiji, tel.: 031/585-912  
 16002566

IŠČEM DELO v Ljubljani ali okolici, 
tel.: 031/829-924, Janez 
 16002544

IZOBRAŽEN natakar želim pošteno 
delati pri poštenem delodajalcu, tel.: 
051/810-480 16002567

STORITVE
NUDIM

SENČILA ASTERIKS, d.o.o., Cesta na 
Loko 2, 4290 Tržič, tel.: 59-55-170, 
041/733-709; žaluzije, roloji, rolete, 
lamelne zavese, plise zavese, komarni-
ki, markize, www.asteriks.net  
 16002279

ADAPTACIJE od temelja do strehe, 
omete, fasade, kamnite škarpe, tlako-
vanje dvorišč, tudi manjša gradbena 
dela – z vašim ali našim materialom, 
Gradton, d.o.o., Valjavčeva ulica 8, 
Kranj, tel.: 041/222-741 
 16002412

BARVANJE stanovanjskih in skupnih 
prostorov ter barvanje lesenih stopnišč-
nih ograj. Borut Mohorič, s.p., Dolenja 
vas 66, Selca, tel.: 031/877-138  
 16002442

EKOCLEAN, d.o.o., Podljubelj 259, 
Tržič nudi čiščenje in razrez cistern 
ter filtracijo olja! Pleskanje stanovanj in 
stopnišč, tel.: 041/989-987  
 16002281

FLORJANI, d.o.o., C. na Brdo 33, 
Kranj izvaja vsa gradbena dela od te-
meljev do strehe, adaptacije, omete, 
omete fasad, kamnite škarpe, tlakova-
nje dvorišč, tel.: 041/557-871  
 16002280

POSEK in spravilo lesa, možnost od-
kupa lesa na panju.M-LES, Matej Urh, 
s.p., Bodešče 18, Bled, tel.: 031/561-
613 16001922

SANACIJA dimnikov z nerjavečimi 
tuljavami, vrtanje, zidava in popravila, 
nudimo dimne obrobe in kape. Cvetko 
Rajko, s.p., Brezje pri Dobu 4a, Dob, 
tel.: 051/828-419  
 16002330

TESNJENJE OKEN IN VRAT, uvožena 
tesnila, do 30 % prihranka pri ogreva-
nju. Prepiha in prahu ni več! Zmanjšan 
hrup, 10 let garancije. Samo Kališnik, 
s.p., Velika Lašna 45, Kamnik, tel.: 
031/720-141 
 16002277

IŠČEM

IŠČEM pomoč na domu starejši osebi, 
okolica Nakla, tel.: 031/325-149  
 16002565

ZASEBNI STIKI
ŽENITNE raznovrstne, zanimive po-
nudbe, z vse države, različnih starosti. 
Mnogo je samskih fantov, gospodov 
... Hitra spoznavanja, 031/836-378, 
www.zau.si 16002283

MALI OGLASI
T: 201 42 47, F: 201 42 13 
E: malioglasi@g-glas.si

 Male ogla se spre je ma mo:  
za ob ja vo v petek – do srede  
do 14. ure in za ob ja vo  
v to rek do petka do 14. ure!  

De lo vni čas: 
ponedeljek, to rek, čet rtek, 
petek nep rekinjeno od  
7. do 15. ure, sreda od  
7. do 16. ure, sobote, nedelje 
in prazniki zaprto.

Rezultati 58. kroga – 20. julija 2016
10, 17, 21, 25, 27, 31, 34 in 24

Loto PLUS: 3, 9, 10, 12, 15, 27, 35 in 33
Lotko: 1 9 9 6 8 2

Sklad 59. kroga za Sedmico: 380.000 EUR
Sklad 59. kroga za PLUS: 390.000 EUR
Sklad 59. kroga za Lotka: 140.000 EUR

LOTO

Med vsemi prispelimi glasovnicami, ki so prispele za KMEČKO 
OHCET BOHINJ 2016, je komisija Turističnega društva Bohinj 
izžrebala pet  nagrajencev, ki prejmejo knjižno nagrado Gorenj-
skega glasa in nagrade Turističnega društva Bohinj: 2-krat vsto-
pnico za Slap Savica, 2-krat sladico v Gostilni Danica in 1-krat 
majico. To so: Boris Koselj iz Žirovnice, Vanja Marcen iz Med-
vod, Maruša Repe iz Ribnega, Joži Slak z Brezij in Marija De
bevc iz Rakeka. Nagrajencem iskreno čestitamo. 

Nagrajenci nagradne križanke SOTOČJE EVROPSKEGA SO
ŽITJA, objavljene v Sotočju junija 2016, ki prejmejo knjigo La 
nonna La cucina La vita, so: Niko Dimc iz Medvod, Katja Mrav
lje iz Medvod in Veronika Berčon iz Medvod. Nagrajencem 
iskreno čestitamo, nagrade prejmejo po pošti. 
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ZAHVALA

Ljubega sina

Aleša Košenina
sva pokopala v četrtek, 14. julija 2016. Vsem, ki ste se ga spomi
njali in nama nesebično pomagali, se iz srca zahvaljujeva. Lepa 
hvala zdravniku dr. Janezu Dolencu, gospodu župniku Cirilu 
Isteniču iz Javorij za molitve in pogrebni obred ter pomirjujočo 
prisotnost, ZŠAM Žiri za nepozabno zadnje spremstvo, sosedom, 
sorodnikom in prijateljem za vsestransko pomoč in prav vsem, 
ki ste darovali sveče in cvetje, ga obiskali v mrliški vežici in ga 
pospremili k večnemu počitku. Hvala gospe Nataši, ki mu je stala 
ob strani v težkih urah zadnjih dni. Nenazadnje se zahvaljujeva 
podjetju Akris, pevcem in izvajalcu napeva na trobenti. 
Hvala vsem.

Mama Ana in oče Peter
Na Logu nad Škofjo Loko

ZAHVALA

Ob bolečem slovesu od naše ljubljene mame, stare mame, sestre 
in tete

Marije Rekar  
iz Praš

se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem 
za izraze sožalja, sveče, darovane svete maše, opravljene molitve. 
Zahvala osebju Klinike Golnik. Hvala vsem, ki ste se v tako veli
kem številu poklonili njenemu spominu in jo pospremili na zad
nji poti. Iskrena hvala gospodu župniku Janezu Šavsu za slovesno 
opravljeno pogrebno sveto mašo in obred pokopa ter tenkočutne 
besede slovesa. Zahvala tudi sosedom nosačem, oktetu Klas in 
pogrebni službi Navček. Hvala vsem, ki našo mamo ohranjate v 
lepem spominu.

Vsi njeni
Praše, 16. julija 2016

ZAHVALA

V 89. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče, ded, praded in brat

Franc Novak
iz Hrastja

Hvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste 
ga v času njegove bolezni obiskovali in ga pospremili na njegovi 
zadnji poti. Zahvaljujemo se za izrečena sožalja, molitve, darova
no cvetje, sveče in svete maše. 
Posebej se zahvaljujemo sosedu in nečaku Pavlu za nesebično po
moč ter patronažnima sestrama Barbari in Mateji ter osebju od
delka 700 Bolnišnice Golnik za oskrbo v njegovih zadnjih urah. 
Zahvala gospodu prelatu in kanoniku Vinku Prestorju za lep po
slovilni obred in darovano pogrebno mašo ter članom ZŠAM in 
PGD Prebačevo  Hrastje za spremstvo na njegovi zadnji poti in 
poslovilni govor.
Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči vsi njegovi 

Kadar bom vandral, vandral poslednjič,
ko bom zatisnil trudne oči,
takrat prijat’lji zadnjič zapojte,
pesem domača naj zadoni!

ZAHVALA

V 79. letu nas je brez slovesa zapustil naš ljubljeni oče, ata, tast, brat

Franc Benedik
Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem, sosedom, bivšim sodelavcem OŠ Simona Jenka, članom Geo
grafskega društva Gorenjske, članom ter mentorjem MO PD Kranj 
ter članom Društva upokojencev Žabnica in Bitnje  Stražišče, še po
sebej g. Matjažu Sušniku, ge. Lojzki Leskovšek in naši Evi za ganljive 
poslovilne besede. Hvala vsem za  darovane sveče, cvetje,  izrečena 
ustna in pisna sožalja ter spremstvo na njegovi zadnji poti. Prav tako 
se zahvaljujemo sodelavcem Finančnega urada Kranj ter vrtnariji 
Bantale za izbrane cvetlične aranžmaje ter g. župniku Bojanu Likar
ju in pevcem Kranjskega kvinteta za lepo opravljen pogrebni obred.
Vsem imenovanim in neimenovanim še enkrat hvala, da ste mo
jega dragega očeta v tako velikem številu pospremili k večnemu 
počitku in ga ohranili v lepem spominu. 

Žalujoči: hči Marja z družino, snaha Andreja z Laro in Majem, 
sestra Marica ter drugo sorodstvo
V Kranju, julij 2016

Zdaj bivaš vrh višave jasne,
kjer ni mraku, kjer ni noči.
Tam sonce sreče ne ugasne,
resnice sonce ne stemni.
(S. Gregorčič)

ZAHVALA

Ob smrti 

Angele Peterc
1920–2016

Zahvaljujemo se sorodnikom, prijateljem in sokrajanom za izreče
na sožalja, cvetje in sveče. Župniku g. Aliču, zvonarju g. Andreju, 
pevcem, trobentaču, Društvu upokojencev Žabnica, Pogrebni služ
bi Kranj ter vsem, ki ste se poslovili od naše mame in jo pospremili 
na njeni zadnji poti. Posebna zahvala tudi Domu starejših občanov 
Preddvor za vso skrb in nego.

Vsi njeni

ZAHVALA
Kogar imaš rad, nikoli ne umre ...
Le daleč, daleč je ...

V 72. letu nas je zapustila draga žena, mami, babi in prababi

Marija Stojanoska
rojena Povšnar

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem za izrečeno sožalje, za podarjeno cvetje in sveče. 
Iskrena hvala pevcem za vse pesmi, izvajalcu Tišine in duhovni
ku za čudovit obred. Hvala, ker ste jo skupaj z nami pospremili 
na njeni zadnji poti. Za vedno jo bomo ohranili v lepem spominu.

Vsi njeni

ZAHVALA

Ob smrti našega očeta 

Ivana Kožuha
Ferbarjevega Vaneta

smo dolžni izreči iskreno zahvalo sosedom, prijateljem, sorodni
kom in znancem za vso pomoč in tolažbo. Hvala Žanu in Tanji 
za vso njuno požrtvovalnost. Hvala dr. Tadeji Demšar in sestri 
Idi za dolgoletno zdravljenje. Hvala osebju negovalnega oddel
ka in Bolnišnice Golnik. Hvala vsem duhovnikom, zlasti g. ško
fu Francu Šuštarju za darovano sv. mašo in spremstvo do groba. 
Hvala g. Vincenciju in čebelarjem Čebelarske družine Škofja Loka 
za pozornost in poslovilne besede, pevcem za ganljivo zapete pe
smi, Maksu za zaigrane Čebelice in vsem, ki ste molili z nami.  
Hvala vsem imenovanim in neimenovanim, ki ste ga v tako veli
kem številu pospremili k večnemu počitku. 

Vsi njegovi domači
Škofja Loka, 15. julija 2016

ZAHVALA

V 88. letu se je od nas poslovila draga mama, babica, prababica in teta

Frančiška Krničar
roj. Galjot, iz Prebačevega

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, znancem za podarjeno cvet
je, sveče, denarno pomoč in hvala sosedom za darovane sv. maše. 
Hvala Domu upokojencev Kranj za vso skrb, hvala PGD Prebačevo  
Hrastje. Hvala tudi g. kaplanu za lep pogrebni obred, hvala pevcem 
in pogrebni službi Navček. Zahvala vsem, ki ste jo pospremili na 
njeni zadnji poti. 

Žalujoči: sin Slavko z družino in hčerka Viki
Prebačevo, Cerklje, Radovljica, julij 2016

“Skozi vrata rojstva pridemo v tujo deželo prebivat.
Skozi vrata smrti gremo v neznano večnost počivat.”
/A. M. Slomšek/



32 Gorenjski glas
petek, 22. julija 2016

Anketa

Franci Brun, Mojstrana: 

»Te igre sicer ne poznam, 
vendar glede na slišano me-
nim, da ni primerna, saj lahko 
povzroči posledice. Če like iš-
češ po nekih ulicah, se lahko 
zgodi marsikaj. Je še veliko 
boljših načinov rekreacije.« 

Branka Košir, Kranjska Gora:

»Včeraj mi je prijateljica go-
vorila o tej igrici, češ da so 
ljudje čisto ponoreli. Sama 
ne bom igrala te igrice, me-
nim pa, da bo aktualna še ne-
kaj časa, nato pa bo zamrla.«

Urša Šega, Lesce: 

»Kot bodoča računalničarka 
menim, da je to revolucija 
med igricami, saj je dejansko 
trenutno na trgu edina igrica, 
pri kateri se moraš rekreirati, 
kar pa je za ljudi le pozitivno. 
Tudi sama jo igram.« 

Matic Hrovat, Lesce: 

»Igrice Pokemon Go ne 
igram, vsi moji prijatelji pa 
so nad njo navdušeni. Če mi 
bodo še naprej vztrajno go-
vorili o njej, jo bom verjetno 
tudi sam začel igrati. Všeč mi 
je ideja o rekreaciji.« 

Urša Gluščič

Priljubljena igrica za pamet-
ne telefone Pokemon Go je 
v Sloveniji uradno dostop-
na le nekaj dni, a se število 
igralcev, ki s potovanjem po 
resničnih lokacijah lovijo di-
gitalne like iz serije Pokemon, 
iz dneva v dan povečuje.

Foto: Tina Dokl

Lov za Pokemoni

Nejc Torkar, Ljubljana: 

»Slišal sem že za to igrico, 
vendar mi ni všeč. Igrice Po-
kemon Go ne igram in tudi 
moji prijatelji je ne, saj se 
nam zdi preveč otročja. Ni-
mam namena postati igralec 
te igrice.«

info@g-glas.si

vre men ska na po ved
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Agen ci ja RS za oko lje, Urad za me te oro lo gi jo

Danes in jutri bo večinoma sončno, popoldne lahko v gorah 
nastane kakšna vročinska nevihta. V nedeljo bo spremenljivo 
oblačno s pogostimi plohami in nevihtami.

Jože Košnjek

Predoslje – Med tistimi, ki so 
v začetku julija v Predosljah 
na novi maši obdarovali do-
mačina novomašnika Ber-
narda Rožmana, je bila tudi 
njegova sestra Lucija, štu-
dentka 4. letnika Teološke 
fakultete. Podarila mu je ve-
lik paket. Ko ga je brat po novi 
maši odprl, je bil presenečen. 
V paketu je bila škatla, v kate-
ri je bila debela knjiga z be-
limi listi in ovitki, na naslov-
nici pa je pisalo Sveto pismo. 

To Sveto pismo jeruza-
lemske izdaje je nekaj po-
sebnega. Lucija ga je za brata 
duhovnika prepisala lastno-
ročno, z malimi tiskanimi 
črkami, z ogromno potrplje-
nja in ljubezni. Prepisovala 
ga je poldrugo leto, od 5. de-
cembra leta 2014 do letoš-
njega junija. S kaligrafskim 
peresom in dokumentar-
nim črnilom, ki je obstojnej-
še, je pisala skoraj vsak dan, 
po uro, dve ali več, dokler je 
zdržala roka. Celotno Staro 
in Novo zavezo je čitljivo, kar 

je posebej pomembno, pre-
pisala na 1692 strani! »Z lju-
beznijo bratu Bernardu,« je 
zapisala v posvetilu. 

Lucija o svojem delu ni že-
lela govoriti. Besedo je pre-
pustila očetu Janezu in bratu 
Bernardu. Povedala sta, da je 
hotela bratu podariti nekaj 
osebnega, česar se ne da ku-
piti z denarjem. Da bi zava-
rovala tajnost pred bratom, 
je na vrata svoje sobe napi-
sala: Potrkaj in počakaj! Ko 
je bil Bernard le preveč ra-
doveden, zakaj tak napis na 
vratih, ga je potolažila, da se 
ukvarja z zahtevnim projek-
tom in zato potrebuje mir. 

Če bi zvedel za skrivnost, bi 
bila razočarana oba: sestra 
in on! Lucijin oče Janez je 
pripovedoval, koliko truda, 
poti in iznajdljivosti je bilo 
potrebnih, da je vezano Sve-
to pismo zagledalo beli dan. 
Vezava, preslikavanje, obre-
zovanje, šivanje in obliko-
vanje so zahtevali posebna 
znanja. Večino je bilo treba 
narediti ročno. Tudi do ma-
terialov, vključno s poseb-
nim papirjem in črnilom, 
ni bilo lahko priti. Na srečo, 
pravi oče Janez, je bilo veli-
ko ljudi pripravljenih poma-
gati. Tudi družinski člani so 
delali, kar so zmogli in znali. 

Za brata prepisala Sveto pismo
Lucija Rožman je bratu duhovniku Bernardu za novo mašo podarila ročno prepisano Sveto pismo.

Ena od strani v prepisanem Svetem pismu, ki kaže, kako 
talentirana je Lucija Rožman za pisanje in risanje. 

Bernard Rožman s sestrinim darilom, lastnoročno 
prepisanim Svetim pismom

Zgornji Brnik – Na brniškem letališču bo ob koncu leta vrata 
odprla Fraportova letalska akademija (Fraport Aviation Aca-
demy), prihodnje leto pa bodo začeli graditi tudi 3,9 milijona 
evrov vreden izobraževalni center, ki bo svojemu namenu 
predan leta 2018, so napovedali v družbi Aerodrom Ljubljana, 
ki je od konca leta 2014 v nemški lasti. Kot so poudarili, bo 
akademija postala pomemben izobraževalni center za vse za-
poslene v skupini Fraport in dopolnila obstoječe izobraževalne 
dejavnosti frankfurtskega letališča. Ponudba letalske akade-
mije bo sprva obsegala obstoječa izobraževanja s področja 
upravljanja letališča, oskrbe letal, oskrbe potnikov, varstva pri 
delu in letaliških gasilskih storitev.

Na Brniku bo letalska akademija

Ljubljana – Logistični center Pošte Slovenije na Viču v Ljublja-
ni, od koder v vaše nabiralnike razpošljejo tudi vsakokratno 
izdajo časopisa Gorenjski glas in njegove priloge, je v sredo 
popoldne zajel požar. Po zadnjih podatkih je požar izbruhnil 
na agregatu na strehi centra. V požaru, ki ga je ukrotilo okoli 
sto ljubljanskih gasilcev, je nastala precejšnja škoda na ostreš-
ju, poškodovanih pa ni bilo. Iz Pošte Slovenije so sporočili, 
da bo v prvih dneh po požaru verjetno prihajalo do zamud 
pri dostavi pošiljk, tudi našega časopisa. Podatkovni center, 
ki je nastanjen v logističnem centru, naj bi deloval nemoteno. 

Zaradi požara možna zamuda pri dostavi časopisa

Vilma Stanovnik

Kranj – Minuli torek se je 
začela gradnja krožišča pri 
Aquasavi v Kranju, in sicer 
na relaciji od križišča držav-
ne ceste R2 in Gorenjesa-
vske ceste, torej na relaci-
ji Železniška postaja–Gore-
njesavska cesta pri Savskem 
mostu v neposredni bliži-
ni nakupovalnega centra na 
Savskem otoku. 

Z novim krožiščem bodo 
izboljšali prometna uredi-
tev na tem območju, kar 
bo bistveno pripomoglo k 

zmanjšanju zastojev v času 
prometnih konic in prome-
tni varnosti. 

V času delne zapore pro-
met poteka dvosmerno, le 
krajši čas (glede na izved-
bo del) tudi izmenično eno-
smerno. Delna zapora je 
ustrezno označena, vozni-
ke pa prosijo za strpnost in 
upoštevanje prometne si-
gnalizacije. 

Izvajalec del je Gorenjska 
gradbena družba, vrednost 
del znaša 44.651,46 evra. 
Dela bodo zaključena pred-
vidoma do konca avgusta.

Krožišče že gradijo

Ta teden se je gradnja krožišča že začela.
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